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8 صفحه   قیمت:10000تومان

منهای تفر یح!
تفریحات ایرانی ها  به کمتر از نصف رسید
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شکست سند چشم انداز
فرج الله معماری، رئیس کمیســیون اقتصاد کلان اتاق ایران بیان 
کرد: متاسفانه در دوره ۲۰ ساله سند چشم انداز ۱۴۰۴، ما نه تنها 
از بسیاری از کشورهای خاورمیانه پیشی نگرفته ایم، بلکه در خیلی 
از شاخص ها موقعیت هایمان نسبت به گذشته تنزل پیدا کرده است 

و جایگاه خود را از دست داده ایم.
معماری اضافه کرد: برخی شاخص ها در انتهای دوره چشم انداز ۲۰ 
ساله، شامل این موارد است که تولید ناخالص داخلی ایران از رتبه 
سوم منطقه به رتبه چهارم پس از ترکیه، عربستان و امارات تنزل 
پیدا کرده است. همچنین تولید ناخالص داخلی ایران که ۲.۲ برابر 
متوســط منطقه در ســال ۱۳۸۴ بوده، در سال ۱۴۰۲ به ۱.۴ برابر 

متوسط منطقه کاهش یافته است.

رتبه اول تورم رتبه دوازدهم درآمد سرانه ��
وی افــزود: درآمد ســرانه از رتبه نهم بــه رتبه دوازدهم نزول کرد. 
درآمد سرانه کم شده است و در تورم رتبه اول را پیدا کرده ایم. نرخ 
متوســط تورم در ایران ۲۳ درصد و نرخ متوســط تورم در میان 
کشــورهای منطقه ۷ درصد اســت. در حوزه اشــتغال از رتبه دوم 
منطقه به رتبه چهارم رسیده ایم. مخارج مصرفی ایران از رتبه ششم 
به رتبه یازدهم نزول کرده و حجم دولت در اقتصاد بزرگ تر شــده 
اســت.وی افزود: این موارد بیانگر آن اســت که ما به دلایلی موفق 
نبوده ایم؛ یا سیستم برنامه نویسی و هدفگذاری مان اشکال داشته 
یا سیستم اجرایی ما و یا سرعت دیگران خیلی از ما بالاتر بوده است 

که آن ها توانستند موقعیت های بهتری را به دست بیاورند.

جایگاه ایـران در شاخص های توسعه تنزل پیدا کرده است

علی اکبر الوندیان
دبیر انجمن صنفی صنعت سیمان

وگان  قیمت سیمان گر
معضل انرژی است

سیده فاطمه مقیمی
عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران

امیرحسین روان
مهندس معماری

توسعه شهری پایدار چگونه 
محقق می شود

»نقش اقتصاد« در گفتگو با یک کارشناس 
حوزه مسکن بررسی کرد:

 راه حل بحران مسکن
 در ایران

 دانش آموزان معتقدند شبیه
 موش آزمایشگاهی شده اند

 سلام به دوران
 دیپلـم  ردَی!

وزیر اقتصاد:

 کف قیمت دلار باید
 ۷3 هزار تومان باشد

 یک کارشناس ارشد دیپلماسی  انرژی:

به  زیرساخت های کشور 
خیانت کرده اند

در گفتگو با یک کارشناس سیاست خارجی 
بررسی شد

آنکارا زیر ذره بین تهران

ظهره وند نماینده مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد:

 نظارت جدی مجلس بر 
عملکرد  وزرا  در دستور کـار

100 میلیارد دلار خسارت خاموشی برق به بخش خصوصی

امتناع دولت از جبران خسارت قطعی برق

نماینده مردم تهران و عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی با بیان این 
که عملکرد وزارت راه و شهرسازی تاکنون 
رضایت بخش نبوده است گفت:  مجلس 

به طور جدی نظارت بر عملکرد وزرا را در 
دستور کار دارد و در صورت ادامه 

ضعف ها، از ابزارهای قانونی خود استفاده 
خواهد کرد...
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حمید میرمعینی
 تحلیلگر بازارسرمایه

  بازار سرمایه 
در مسیر بهبود

 رقابـت در بـازار
 با اقتصـاد آزاد

3 4 ۷ 8

نوبت دوم

 سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی در نظر دارد مناقصه عمومی / دو مرحله ای خود را با موضوع ) خرید سرور سازمان مشارکتهای مردمی( را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در 
سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.  پیشنهاد دهندگان موظف می باشند اسناد مناقصه را از سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت دریافت و با توجه به مندرجات اسناد مناقصه مدارک لازم شامل پاکت های الف ، ب و ج تهیه و به صورت pdf در سامانه فوق الاشاره درج نمایند.  

سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است.
مهلت زمانی دریافت اسناد از سایت : از مورخ 09/29/ 1403حداکثر تا ساعت 19  مورخ 1403/10/02          

مهلت بارگزاری پیشنهاد : حداکثر تا ساعت  19 مورخ 1403/10/13
زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت  10 صبح مورخ 1403/10/15 

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:
1ـ جهت ارائه پاکت ) الف( به : آدرس -تهران - خیابان قرنی -نبش سمیه- ساختمان مرحوم علاقمندان- طبقه دهم -حراست سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی 

اتاق 1021 - شماره تماس : 82284282
2ـ تمامی مراحل مناقصه مذکور صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir  صورت خواهد گرفت.

شماره پشتیبانی ستاد 021-41934
شناسه آگهی: 1849626 شماره میم الف: 3306  

فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای خرید سرور سامانه سازمان 
مشارکتهای مردمی و مدارس و مراکز غیردولتی سال 1403

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایلام در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصات ذیل اقدام نماید:

فراخوان مناقصات عمومي 1 مرحله اي /1مرحله ای با ارزیابی فشرده /2مرحله ای

رشته مورد نیازمبلغ تضمین-ریالبرآوردمدت اجراموضوع مناقصهشماره مناقصه

 مطابق پیوست541/912/566/7342/095/628/336ماهبهسازی واحداث ابنیه روستایی ریزه وند83/403/65

 مطابق پیوست32/684/415/2211/634/220/761 6ماهبهسازی راه روستایی سلطان آباد )شهرستان چوار (64/403/83

آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه : 1403/10/05
آخرین مهلت تحویل پیشنهادات: 1403/10/22

تاریخ بازگشایي پاکات :  1403/10/23
نوع تضمین: تضمین معتبر شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت یک یا ترکیبی از ضمانت نامه های موضوع بندهای 
الف ،ب،پ،ج،چ و ح ماده 4 آیین نامه تضمین معاملات دولتی )شماره 123402/ت 50659ه مورخ 94/09/22 می باشد. 
فیش واریزي نقدي شماره شبای حساب تمرکز وجوه سپرده IR600100004067063707760765 65- تمرکز 
وجوه ســپرده  نزد بانک ملی مرکزی می باشد   شناسه981282467200004067063707760765 شناسه 

ملی14003232673کد اقتصادی 411414916189کد پستی 6931998689

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات و 
مراحل بعد از آن از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام 
خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .
محل تحویل پاکت الف-ایلام - بلوار مدرس -اداره کل راهداري و  حمل و نقل جاده اي استان ایلام -واحد دبیر خانه 

جهت دریافت  اطلاعات  مناقصه به سایت اینترنتی www.setadiran.ir , مراجعه نمایید .
تلفن تماس08433362922- 08433330195-08433338400 - اداره پیمان و رسیدگی - فاکس 3341638
شناسه آگهی: 1851144 شماره میم الف: -1  

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای
 استان ایلام

شهرداری تازه آباد

شــهرداری تازه آباد  در نظر دارد مناقصه عمومی واگذاری امورخدمات شــهری  با شــماره  مناقصه 2003005272000004   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 
نماید.

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس    
www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
1- تاریخ انتشار در سایت:مورخ 1403/10/04
2- مهلت دریافت اسناد : مورخ 1403/10/08

3- مهلت ارسال پاکت های پیشنهادی :لغایت مورخ 1403/10/19 
4- زمان بازگشایی پاکت ها : مورخ 1403/10/20

 مناقصه عمومی مرحله اول واگذاری امور خدمات شهری به صورت حجمی
 از طریق شرکت های واجد شرایط 

مبلغ تضمین بصورت ضمانتنامه  
بانکی)ریال(

مبلغ برآورد )ریال( عنوان پروژه ردیف

4/581/559/046 91/631/180/920 مناقصه عمومی مرحله اول واگذاری امور خدمات شهری به صورت 
حجمی از طریق شرکت های واجد شرایط 

1

سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه موجود می باشد.
سایر شرایط:

1-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
2- هزینه چاپ و انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

ایرانی ها به جای تفریح، بیشتر برای مسکن و نان هزینه می کنند

) نوبت اول ( 

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز 

سازمان خدمات موتوری شهرداری به استناد مجوز هیئت مدیره در نظر دارد فروش تعدادی لوله آهنی مستعمل طبق شرایط ذیل به اشخاص حقیقی / حقوقی از طریق 
مزایده واگذار نماید. 

آگهـی مزایده عمـومی 

مبلغ ضمانتنامه )ریال( مبلغ اولیه )ریال( حدود تناژ مبلغ هر کیلو شرح پروژه ردیف 

400006/000/000/000300/000/000 کیلو 150٫000 ریال فروش تعداد 26 شاخه لوله آهنی 36 اینچ 1

از متقاضیان دعوت بعمل می آید جهت خرید اســناد مزایده از تاریخ 1403/10/04  لغایت 1403/10/13 
ساعت 19 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

هزینه انتشار آگهی روزنامه و وجوه قانونی سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه می باشد. 
-متقاضیان می توانند در قبال پرداخت مبلغ 2/000/000 ریال به حساب شماره 100824921091 بانک شهر 
بنام شهرداری اهواز از طریق درگاه سامانه الکترونیکی دولت ) ستاد ( نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند. 
-پیشنهاد قیمت ها در صورتی قابل بررسی میباشند که اسناد فیزیکی قبلًا در سامانه ستاد بارگذاری 

و مورد تأیید باشند. 
-مهلت قبول پیشــنهادها از آخرین روز دریافت اســناد به مدت ده روز کاری در سامانه ستاد است و 
حداکثر مهلت بارگذاری اسناد به همراه پیشنهاد قیمت در سامانه ستاد مورخ 1403/10/24 ساعت 12 
می باشد. ضمناً آخرین مهلت تحویل پاکات فیزیکی )پاکت الف ضمانتنامه و یا چک تضمین شده ( تا 
پایان وقت اداری مورخ 1403/10/26 به دبیرخانه محرمانه حراست سازمان خدمات موتوری شهرداری 

اهواز مستقر در اهواز -بلوار گلستان خیابان 22 بهمن جنب منطقه 5 شهرداری اهواز می باشد. 
-لازم بذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد قیمت می بایست از 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir صورت پذیرد و 
شــرکت کنندگان در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام را در ســایت مذکور و دریافت گواهی 

امضاء الکترونیکی )توکن( جهت شرکت در مناقصه را محقق سازند. 
1- تاریخ و محل تشــکیل کمیسیون مناقصه در ساعت 11 صبح روز شنبه 1403/10/29 در محل دفتر 
مدیریت ســازمان واقع در ســازمان خدمات موتوری به آدرس فوق الذکر می باشد. حضور پیشنهاد 

دهندگان در جلسه مجاز می باشد. 
2- مبلغ سپرده های شرکت در مناقصه 5 درصد مبلغ پایه میباشد که به یکی از طریق ذیل می بایست 

ارائه شود. 
الف- فیش واریز مبلغ فوق به حساب 100384981 نزد بانک شهر شعبه کیانپارس اهواز به نام سازمان 

خدمات موتوری 
ب - به صورت ضمانتنامه بانکی به نام سازمان خدمات موتوری شهرداری اهواز و به مد 3 ماه از تاریخ 

افتتاح پیشنهاد )با قابلیت تمدید یک دوره سه ماهه( 
ج - چک تضمین شده در وجه سازمان خدمات موتوری شهرداری اهواز 

3-سازمان در رد یک یا قبول پیشنهادات مختار می باشد. 
4-برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 
5- بر اساس ماده 10 آیین نامه معاملات کلانشهرها، شرکت در مناقصه و ارائه پیشنهاد به منزله قبول 

شروط و تکالیف سازمان خدمات موتوری می باشد. 
6-نتیجه کمیســیون برابر مواد 15 و 18 آئین نامه معاملات شــهرداری تهران )کلانشهرها( به برنده 

مناقصه اعلام خواهد شد. 
7-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است. 

8-در صورت وجود هرگونه مغایرت بین آگهی و اســناد و مدارک موضوع مناقصه اولویت با اســناد و 
مدارک مناقصه میباشد. 

شناسه آگهی: 1851۷33  

)نوبت اول- اگهی اول(

دهیاری لاهیجان رفسنجان

دهیاری لاهیجان به منظور اجرای فاز دوم سنگ فرش و جدول گذاری بوستان فاتحان اروند روستای لاهیجان بخش مرکزی  تصمیم به انتخاب پیمانکار واجد 
شــرایط از طریق مناقصه عمومی دارد.از پیمانکاران واجد شــرایط دعوت میشــود حداکثر تا تاریخ  11 دی ماه جهت دریافت اســناد مناقصه  به دهیاری روستا اقای محمدی 

مراجعه نمایند .بدیهی است دهیاری در انتخاب یا رد پیشنهادات مختار میباشد . زمان عودت اسناد مناقصه حداکثر 3 روز پس از پایان زمان مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی 

http://www.setadiran.ir
http://www.setadiran.ir
http://www.setadiran.ir


زهره نوروزپور
روزنامه نگار

گروه سیاسی: آتش زیرخاکستر سوریه پس از ۱۳ سال شعله ور شد. آیا بازیگران 
منطقه خود را آماده این آتش همه گیر کرده بودند؟ آیا روسیه و ایران از قبل 
آمادگی داشتند که بلاخره سوریه اسد سقوط خواهد کرد؟ برای پسا اسد چه 
برنامــه ای دارنــد؟ حال که این کشــور در معرض تجزیه قرار گرفت وضعیت 
کردها و دیگر اقوام این کشور چه خواهد شد؟ این سؤالات را از شعیب بهمن 

کارشناس آسیای مرکزی جویا شدیم که با هم می خوانیم:
آینده سوریه را با توجه به پیشروی های ترکیه چه طور ارزیابی می کنید؟  ��

این کشور اگر تجزیه شود به چه صورت است و بازیگران ان کدامند؟
هنوز خیلی زود است که درباره آینده سوریه قضاوت کنیم چراکه روند تحولات 
میدانی در این کشور تازه اغاز شده است. در دوران پسا اسد می توانیم شاهد 
ســناریوهای مختلفی باشیم. در شرایط فعلی حفظ یکپارچگی سوریه برای 
هیئت تحریرالشــام کار بســیار دشواری اســت به این دلیل که اولاً در میان 
گروه های معارض اســد تنوع قابل ملاحظه ای وجود دارد و در عین حال از 
حیث قومی و مذهبی؛ یک کشــور چند پارچه اســت. به این معنا که مســاله 
اعراب و علویان، کردها و اهل ســنت و همچنین ســایر اقلیت های قوی مانند 
ترکمان ها، موضوعاتی هستند که باید درباره آینده این کشور در نظر داشت. 
بنابراین اینکه یک اجماعی درباره سوریه بین مذاهب و اقوام حاصل شود، کار 
دشواری است.در این میان موضوع توانایی کنترل تحریرالشام و سامان دادن 
به اوضاع هم بسیار مهم است که هم می تواند باعث اعتراضات داخلی شود و 
هم چالش هایی را برای ایجاد یک دولت متمرکز ایجاد کند. از ســویی دیگر 
تجاوزات خارجی به ویژه اسرائیل تأثیر بسیار دارد. علاوه بر ویرانی زیرساخت ها 
و صنایع نظامی و غیر نظامی و اشغال بخش هایی از خاک سوریه کار تحریرالشام 
را برای ایجاد یک حکومت یکپارچه را دشوار می کند که احتمالاً در بدو کار 
با اعتراضات مردمی مواجه شــود.حال اگر ســناریوی تجزیه کشور پیش رود؛ 
سوریه به سه واحد سیاسی کوچکتر تجزیه می شود. یک بخش کردی، یک 
بخش سنی و بخش دیگر علوی نشین خواهد شد که در حال حاضر در بخش 
علوی نشین واقعیت این است که آنها با اهل تسنن تعارضاتی دارند، به هرحال 
این وضعیت ریشــه تاریخی دارد که علوی ها به واســطه خاندان اسد تا کنون 
قدرت را در دست داشته اند. در عین حال بقایای دولت پیشین؛ مانند ارتش 
و نظامیان حکومت با توجه به اینکه از بدنه علویان هستند دراین حوزه تأثیر 
گذار هستند و می توانند مساله علویان را جدی تر حل کنند. نکته قابل توجه 
آینه که هریک از این سه گروه توسط بازیگران خارجی هم حمایت می شوند؛ 
کردها با پشــتوانه امریکا، اهل تســنن؛ ترکیه و برخی از کشورهای عربی که 
تعدا این کشورها ممکن است افزایش پیدا کند. علویان هم که حمایت روسیه 

و ایران را دارند.
برخی از تحلیلگران معتقدند که کردها به ارزوی خود یعنی تشکیل یک  ��

کشور مستقل رسیده اند. این به چه معناست؟ ایا کثرت کردها در سوریه 
باعث می شود که این کشور در آینده در اختیار کردها قرار بگیرد؟

مساله کردها در سوریه پیچیده است. این موضوع صرفاً به مسائل داخلی 
ســوریه ارتبــاط پیدا نمی کند. یکــی از دلایلی که ترکیه بعد از حوادث 
۲۰۱۱ به نقش افرینی در ســوریه پرداخت، مســاله کردی است. به این 
دلیل که "پ ک ک" از خاک سوریه و مناطق کردی از عقبه لجستیک 
خود علیه ترکیه اســتفاده کرده اســت. به همین دلیل ترکیه در بحران 
سوریه تلاش کرد یک منطقه حائل بین مناطق کردی در سوریه و منطقه 

کردی در ترکیه ایجاد کند.
که به دلیل مخالفت امریکا که از کردها حمایت می کند، دارای تعارض منافع 
با ترکیه شدند. به رغم تلاش ترکیه؛ امریکا و اروپا حاضر نشدند "ی پ گ" 
را که شاخه اقماری "پ ک ک" است، به عنوان یک گروه تروریستی بشناسند. 
مضــاف براینکــه به این گروه کمک فراوان نظامی و اطلاعاتی هم داده اند. در 
حال حاضر اگر کرد های سوریه بخواهند یک کشور خود مختار تشکیل دهند 
اگرچه این فرصت بسیار مهمی برای آنها است؛ اما راه سخت و پرتلاطمی در 
پیش دارند و ترکیه به هیچ عنوان اجازه این تشــکیل یک کشــور به آنها را 
نخواهد داد حتی ممکن است که سبب شود ترکیه یک لشگرکشی جدید را 
به منطقه کردی سوریه وآنها ترتیب دهند و احتمالاً برای سرکوب آنها ممکن 
اســت آن منطقه حائلی که پیش تر به آن اشــاره کردم را ایجاد کند. شــرایط 
برای تشــکیل یک کشــور از سوی کردها بســیار دشوار و پیچیده است. این 
موضوع برای ســایر بازیگران منطقه ای هم امری مطلوب نیســت. به هرحال 
بازیگران دیگری در منطقه وجود دارند که از تجزیه سوریه حمایت نمی کنند 
و از شکل گیری یک کشور کردی حمایت و پشتیبانی نمی کنند. در تحولات 
آینده و نوع عملکرد ترکیه می تواند برای کردها سرنوشــت ســاز باشد وحتی 
شرایط را در منطقه کردنشین حتی سخت تر و مشکل سازتر از گذشته کند.

هزینه های روســیه در ســوریه را چه طور دســته بندی می کنید؟ ایا  ��
می توانیم بگوییم که روس ها شکست خوردند؟

روس ها یکی از بازیگران مؤثر در داخل سوریه بودند. یکی از حامیان مهم اسد 
به شمار می امدند که روابط نزدیکی با دمشق داشتند. سوریه آخرین پایگاه 
روســیه در خاورمیانه عربی شــناخته می شد و در عین حال از حاشیه دریای 
مدیترانه هم بهره می برد. پایگاه هوایی حمیمیم و طرطوس جز پایگاه خارجی 
روسیه به شمار می امدند که حفظ آن برای نفوذ به منطقه خاورمیانه عربی 

برای روس ها بسیار حائز اهمیت بود.
وضعیت پدید آمده در ســوریه قاعدتاً موضوع مطلوبی برای روس ها به  ��

شمار نمی اید. به نظر می رسد که روس ها در برابر تحولات سوریه به نوعی 
غافلگیر شــده اند و بی عملی آنها در قبال ســوریه هم مزید بر علت شد. 
بی انگیزگی ارتش و حاکمان سوریه، روس ها را هم در دفاع از اسد مشکل 
زا کرد. در شرایط فعلی مساله برای روس ها غامض و پیچیده است. اینکه 

در آینده چه شود؟
سناریوهای مختلفی وجود دارد؛ احتمال تعامل روسیه با حاکمان جدید وجود 
دارد به ویژه که حاکمان جدید هم برای به رســمیت شــناخته شــدن نیاز به 
قدرت های بزرگ مثل روسیه دارند. در حال حاضر تحریرالشام به عنوان گروه 
نیابتی ترکیه شناخته می شود و اگر این گروه بخواهد از تحت حمایت ترکیه 
خارج شود، نیاز به گسترش و تعامل با سایر بازیگران دارد که روسیه می تواند 

بازیگر موثری باشد.
روس ها نســبت به غرب پذیرش بالاتر و راحت تری درند به عنوان مثال  ��

آنها با طالبان زودتر از هرکشور دیگری تعامل کردند. به طورکلی روس ها 
سریعاً با این تحولات بهتر از غرب کنار می ایند.

درباره روســیه شــرایط چند وجهی است که بستگی به تحریرالشام به عنوان 
هیات حاکمه دارد؛ اینکه این گروه در آینده چه وضعیتی خواهد داشــت؟ با 
توجه به اینکه برای روســیه هم مهم اســت که در ســوریه باقی بماند، به ویژه 

اینکه پایگاه های نظامی خود را حفظ و بار دیگر احیا کند تردیدی وجود ندارد.
از ســوی دیگر باید دید که ایا روس ها می توانند با ترکیه معامله پشــت پرده 
انجام دهند؟ یا با امریکا که رویدادهای سوریه را مدیریت کرد به تعامل برسند 
یا نه؟ در واقع تصمیم بازیگران برای حضور روسیه در آینده سوریه مؤثر است.

با این حســاب آیا روسیه در مقابل اقدامات ترکیه سکوت خواهد کرد؟  ��
این کشــور تا کنون واکنش قدرتمندی در مقابل تحولات سوریه نداشته 

است ارزیابی شما از واکنش مسکو در آینده چیست؟
روابط روســیه با ترکیه چند وجهی اســت که دو کشور در حوزه های مختلف 
وابســتگی متقابل به یکدیگر دارند به ویژه در حوزه اقتصادی، اما اختلافات 
ژئوپلوتیکی آن ها بر کسی پوشیده نیست.این اختلاف ژئوپلوتیکی باعث شده 
که روس ها همیشه با دیده تردید به ترکیه بنگرند. هرچند این رابطه تا حدی 
ممکن است منافع انها را تأمین کند اما درباره سوریه نقشی که ترکیه درسقوط 
اسد به عنوان متحد روسیه ایفا کرد، خب برای مسکو مطلوب نخواهد بود.به 
ویژه اینکه ترکیه همکاری نزدیکی با اوکراین در حوزه تســهیلاتی و نظامی 
انجام داد و از سوی دیگر نقش اوکراینی ها در ضربه زدن به روسیه در سوریه 
و همکاری که زلنسکی با ترکیه انجام داد برای روسیه بسیار گران تمام شد. 
همه این موراد عملًا ترکیه را به دشــمن فعلی روســیه تبدیل کرد؛ اتحاد با 
اوکراین و ضربه به منافع روسیه در منطقه خاورمیانه و سوریه ضربه جدی به 
منافع مسکو بود که مساله ای نیست از دید روسیه پنهان بماند. روسیه پس 
از تعیین تکلیف جنگ اوکراین؛ قطعاً درباره روابط خود با ترکیه تجدیدنظر 
خواهند کرد. به ویژه اینکه در روسیه انها عملکرد ترکیه را یک خیانت تلقی 
کرده اند. از طرفی دیگر باید در نظر داشت که ترکیه به دو کشور ایران و روسیه 
خیانت کرد. این کشور پیمانی را که با تهران و مسکو امضا کرده بود علناً نقض 
کرد.با توجه به فرآیند روند آســتانه که بین ســه کشور ایران، روسیه و ترکیه 
بود و در آخرین نشست سه جانبه در دوحه قطر ترکیه پای سند را امضا کرده 
بود که باید توافقاتی بین دولت سوریه و مخالفان انجام شود و آنها باید با هم 
گفتگو کنند، اما دیدیم که ترکیه این سند را نادیده گرفت و دمشق سقوط 
کرد و این امر به مثابه یک خیانت است. که قاعدتاً می تواند در مناسبات ترکیه 

و روسیه در آینده تأثیر گذار باشد.
بالاتر اشاره شد که در نشست استانه هم روسیه و هم ایران خیانت شده  ��

است. با توجه به شــرایط منطقه ای، رفت امدهای دیپلماتیک و اقدامات 
ایران در منطقه چگونه باشد که از تهدیدها یک فرصت بسازیم؟

ایران باید از همه گزینه ها در منطقه استفاده کند. ایران همچنان در سوریه 
دارای نفوذ است. با توجه به سقوط اسد، ایران همچنان در لایه های اجتماعی 
و سطوحی از نخبگان سوریه نفوذ خود را دارد که باید این زمین بازی را برای 
نفوذ بیشتر حفظ کند.ایران باید یک تجدید نظر جدی در روابط خود با ترکیه 
انجام دهد. این کشور به شکل آشکاری از سال های گذشته تا امروز به منافع 
ملی ایران ضربه وارد کرده است. از بحران سوریه گرفته تا تحولات غرب آسیا 
و منطقه قفقاز، نوع بازیگری ترکیه به نحوی بوده که بیشــترین آســیب را به 
منافع امنیت ملی ایران وارد کرده اســت که ضرورت دارد ایران در تعاملات 
خودش با ترکیه یک تجدید نظر اساسی داشته باشد.در عین حال ایران باید 
تعامل با دیگر بازیگران افزایش دهد. این تصور که ایران با ســقوط اســد در 
موقعیت ضعف قرار گرفته است باید از بین برود. تهران باید از طرق مختلف 
بــه قــدرت نمایــی بپردازد تا نقش خود را در منطقه حفظ کند.تعاملات ما با 
روسیه و چین درباره مسائل منطقه کاهش پیدا کرده است و این اتفاق خوبی 

نیست باید حتماً ارتباطات ما در این زمینه گسترش پیدا کند.

آنکارا زیر ذره بین تهران
در گفتگو با یک کارشناس سیاست خارجی بررسی شد
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»سیاست های 
غلط پولی و 
مالی دولت، از 
جمله چاپ پول 
و تغییر نرخ ارز، 
باعث افزایش 
تورم شده 
است. بانک ها 
نیز در این میان 
نقش پررنگی 
ایفا می کنند. 
نظارت دقیق تر 
بر عملکرد 
بانک ها و 
اصلاح 
ساختارهای 
اقتصادی 
ضروری است
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ایر یادداشت
برای دختران مردم پرونده سازی نکنیم

فرشته صائمی
روزنامه نگار

قانون عفاف و حجاب گرچه فعلًا مسکوت مانده است اما این سرنوشت 
نهایی این قانون نیست و رئیس جمهور باید مسیر درست برای تعیین 
تکلیف آن را پی بگیرد، قانونی که منتقدانی سرسخت دارد و اجرای 
آن را شوک به جامعه می دانند. دراین میان اما سید کاظم دلخوش 
اباتری نماینده کمیســیون قضایی مجلس یازدهم که بعد از اصل 
هشتادوپنجی شدن این قانون، عضو کمیسیون ویژه بررسی لایحه 

عفاف و حجاب نیز بود، از منتقدان قانون فعلی است.
در ادامه گفتگو با سیدکاظم دلخوش اباتری، عضو کمیسیون ویژه 

بررسی لایحه عفاف و حجاب در مجلس یازدهم را می خوانید:
آقای دلخوش! شما عضو کمیسیون ویژه بررسی لایحه عفاف و حجاب 
بودید، لایحه ای که تبدیل به قانون شد و این روزها با پیگیری رئیس 
جمهور مسکوت مانده چون می گوید این قانون ابهام دارد، نظر شما 
چیســت و دولت چه راهکاری برای اجرا نکردن این قانون فعلی که 

ممکن است حاشیه هایی نیز ایجاد کند دارد؟
قانونی که نوشته شده نقص هایی دارد، یکی از آنها این است که برای 
دستگاه های اجرایی که می خواهند آن را اجرا کنند، سخت و هزینه 

بر است.
از اول هم در کمیســیون قضائی این بحث مطرح بود که ما ۳۲ الی 
۳۳ نهاد در کشــور داریم که اینها بودجه کشــور را می گرفتند و به 
درستی از آن استفاده نمی کردند. شرایط در حال حاضر هم به همین 
صورت اســت، که ما بعد از ۴۵ ســال نباید به همچین جایی برسیم 
که الان بحث عفاف و حجاب و مخالفت ها و موافقت های مختلف و 
شدید داشته باشیم. این نشان می دهد که دستگاه های فرهنگی کار 
فرهنگی خودشان را انجام ندادند، بچه های مردم را بچه های خودشان 

ندیدند و الان قانون می خواهد به این صورت اجرا شود.
در حالی که از یک طرف مشکلات اقتصادی و اجتماعی در جامعه 
وجود دارد و از طرف دیگر هم رئیس جمهور باید این مشــکلات را 

براساس اصل ۱۱۳ قانون اساسی، حل کند.
در حــال حاضــر فکر می کنم که این قانــون عفاف و حجاب نیاز به 
بازنگری دارد. برای نمونه در یک چهارراه اگر حضور ۲۰۰ ماشــین 
منجر به ترافیک شده باشند و چهارراه را بند آورده باشند، این ۲۰۰ 
ماشــین عامل اصلی نیستند. الان در این شرایط مشاهده می کنیم 
که دختران مردم به سمت شوراهای حل اختلاف و مراکز انتظامی 
هدایت می شوند، که بخش زیادی از اینها اجحاف هایی است که در 

حق بچه های مردم انجام می شود.
وقتی برای یک دختر پرونده سازی شود، بهرحال سابقه او لکه دار 
می شــود. البته با برخی که برخورد نادرســت با دین و دیانت مردم 
می کنند، باید برخورد شد اما این شامل همه افراد جامعه نمی شود. 
در راهپیمایی ها و مراســمات همیــن خانم های و دخترانی که کم 

حجاب هستند، مشارکت دارند.
جریمه هایی که در قانون عفاف و حجاب لحاظ شده، منجر به نگرانی 
مردم شده، این جریمه ها از همان ابتدا در لایحه عفاف و حجاب بود 

یا اینکه بعداً اضافه شد؟
قانون عفاف و حجاب از قبل بود ولی »گر بناســت که مســت گیرند/ 
در شهر هر آنچه هست گیرند« این ۳۲ دستگاهی که بعد از انقلاب 
پول و بودجه گرفتند و نتوانســتند، در مورد نمایش ها، فیلم و ایجاد 
تفریحات سالم برای مردم کار کنند، نباید این انتظار را داشته باشند 
که امروز بدون اینکه زمینه فرهنگی ایجاد شــده باشــد، بخواهند با 
بخشــی از جامعه برخورد شــود و من فکر می کنم این قانون تعدیل 
شد، الان هم شورای امنیت کشور اعلام کرد قابلیت اجرایی ندارد و 
رئیس جمهور هم گفت من باید این را به دولت بیاورم و اصلاح کنم.
پاسخ ندادید که مثلًا این جریمه های ۱۰ میلیونی از همان ابتدا در 
لایحه عفاف و حجاب بود و یا اینکه مجلس این موارد را اضافه کرد؟
این جرائم در جریان بحث و گفتگوها اضافه شــدند. در حقیقت از 
کمیسیون فرهنگی و قضائی پیگیر این قضیه بودند، از طرفی جلسات 
مختلفی در مشهد، شیراز اصفهان و تهران برگزار شد که در نهایت 
دیدگاه های مختلف منجر به این شد که این مصوبه به عنوان مصوبه 
مجلس به صحن بیاید و چون هشتاد و پنجی شده بود، مجلس اجازه 

داده بود که کمیسیون هر کاری دلش می خواهد انجام دهد.
شنیده هایی بر این اساس وجود دارد که جریمه های میلیونی قانون 
عفاف و حجاب نتیجه دســتکاری پنهانی این قانون توســط برخی 
اطرافیان رئیس جمهور اســت، این طیف هم البته مدعی اســت که 
پایداریچی ها جرائم را اضافه کردند، کدامیک از این ادعاها درست 

است؟
اگر این اتفاق افتاده باشد می توان راحت صحت سنجی کرد، چراکه 
آنچه تصویب شده، مدتی معطل مانده و می شود با آن مصوبه اولیه 
تطبیق داد، اگر دستکاری شده باشد که من بعید می دانم اما احتمالش 
وجود دارد. من هنوز مصوبات را ندیدم اما گفتند جرائم بالای چند 
ده میلیونی است، در صورتی که در روزهای اول در کمیسیون بحث ها 

بسیار جزئی تر بود.

بازتاب
اواخر دی ؛ گفتگوی بعدی ایران با اروپایی ها 

گروه سیاسی: سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در پاســخ به ســوالی در ارتباط با مطالب منتشر شده مبنی بر اینکه 
ترامپ از طریق عمان پیامی را به ایران جهت مذاکره ارســال کرده 
اســت، گفت: بنده اطلاعی در این زمینه ندارم.  اســماعیل بقایی در 
ادامــه با اشــاره به تحولات ســوریه با بیان اینکــه از مدت ها قبل با 
جریان هــای معــارض در ســوریه با هدف جلوگیــری از ناامنی در 
کشور های منطقه و پیشبرد روند های سیاسی در این کشور در ارتباط 
بودیم، گفت: ارتباط ها کماکان وجود دارد، اما ارتباط مســتقیم با 
جریان حاکم در ســوریه نداریم.وی با بیان اینکه مردم ســوریه بالغ 
هســتند و برای آینده کشورشــان و رابطه با دیگر کشور های منطقه 
تصمیم گیری می کنند، اظهار کرد: مواضع آمریکا نشان دهنده خوی 
سیطره جو و مداخله گر آن است.سخنگوی وزارت امور خارجه درباره 
گفت وگو هــای ژنــو، اظهار کرد: این گفت وگو ها با توافق طرفین در 
نشســت قبلی ادامه خواهد داشــت؛ دور دیگر گفت وگو ها با همان 
محتــوا و جنس دربــاره موضوع های بین المللی و منطقه ای برگزار 
می شود.بقایی خاطرنشان کرد: موضوع هسته ای یکی از موضوع ها 
بوده و جلسه بعدی برای هفته آخر دی ماه درنظر گرفته شده است.

گروه سیاســی: سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در 
پاسخ به سوالی در ارتباط با مطالب منتشر شده مبنی بر اینکه ترامپ از 
طریق عمان پیامی را به ایران جهت مذاکره ارسال کرده است، گفت: بنده 
اطلاعی در این زمینه ندارم.  اسماعیل بقایی در ادامه با اشاره به تحولات 
ســوریه با بیان اینکه از مدت ها قبل با جریان های معارض در ســوریه با 
هدف جلوگیری از ناامنی در کشورهای منطقه و پیشبرد روندهای سیاسی 
در این کشــور در ارتباط بودیم، گفت: ارتباط ها کماکان وجود دارد، اما 
ارتباط مستقیم با جریان حاکم در سوریه نداریم.وی با بیان اینکه مردم 
ســوریه بالغ هســتند و برای آینده کشورشان و رابطه با دیگر کشورهای 

منطقه تصمیم گیری می کنند، اظهار کرد: مواضع آمریکا نشــان دهنده 
خوی سیطره جو و مداخله گر آن است.

بقایی تاکید کرد: چنین دخالت هایی جز تروریسم و ناامنی اثری نداشته 
است. استفاده ابزاری آمریکا از تروریسم در اعلام فهرست های تروریستی 
آن مشــهود اســت؛ این فهرســت ها جعبه ابزار آمریکا برای بدنام کردن 
کشــورهای مســتقل است؛ این فهرست سازی ها مبنا و معیاری جز نگاه 
سیاسی آمریکا ندارد و فقط برای اعمال فشار معرفی می شوند تا منفعت 

خود را تأمین کند.
وی همچنیــن دربــاره رایزنــی ایران و ترکیه درباره ســوریه اظهار کرد: 

نشست های چندجانبه برای گفتگو درباره موضوع های چندجانبه استفاده 
می شود و موضوع سوریه یکی از موضوع های مورد بحث مقام های ایرانی 

و ترکیه ای بوده است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه درباره گفت وگوهای ژنو، اظهار کرد: این 
گفت وگوها با توافق طرفین در نشســت قبلی ادامه خواهد داشــت؛ دور 
دیگر گفت وگوها با همان محتوا و جنس درباره موضوع های بین المللی 

و منطقه ای برگزار می شود.
بقایی خاطرنشان کرد: موضوع هسته ای یکی از موضوع ها بوده و جلسه 

بعدی برای هفته آخر دی ماه درنظر گرفته شده است.

سخنگوی وزارت خارجه خبر داد:اواخر دی؛ گفتگوی بعدی ایران با اروپایی ها

نماینــده مــردم تهران و عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجــی با بیان این که عملکــرد وزارت راه و 
شهرسازی تاکنون رضایت بخش نبوده است گفت:  مجلس 
به طور جدی نظارت بر عملکرد وزرا را در دستور کار دارد 
و در صورت ادامه ضعف ها، از ابزارهای قانونی خود استفاده 

خواهد کرد.
عباس ظهره وند در گفت وگو با »نقش اقتصاد« به بررسی 
مســائل کلیدی کشــور از جمله بحران مسکن، عملکرد 
بانک ها، سیاست های پولی و مالی دولت، و مبارزه با فساد 
پرداخــت. وی همچنیــن از برنامه های مجلس در جهت 
افزایش شفافیت، اصلاح ساختار اقتصادی، و اعتمادسازی 
میان مردم سخن گفت.ظهره وند در ابتدا به یکی از مسائل 
اساسی جامعه، یعنی بحران مسکن، پرداخت و تأکید کرد: 
»مسئله کمبود مسکن و عدم تخصیص منابع لازم از سوی 
بانک ها همچنان یکی از چالش های جدی کشــور است. 
در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی و همچنین 
ســایر کمیسیون ها، بررسی هایی برای یافتن راهکارهای 

عملیاتی و فوری انجام شده است.«
وی با اشاره به تعهدات بانک ها در پرداخت تسهیلات حوزه 
مسکن گفت: »بانک ها به تعهدات خود عمل نمی کنند و 
این موضوع مانع بزرگی برای پیشبرد طرح های مسکنی 
اســت. اما مجلس در تلاش اســت ابزارهایی قانونی برای 

ملزم کردن بانک ها به ایفای تعهداتشان تصویب کند.«
ظهره ونــد از برنامه هایی برای تخصیص زمین رایگان در 
حومه شــهرها خبر داد و گفت: »وزارت مســکن بیش از 
یــک میلیــون و ۷۰۰ هزار هکتار زمین در اختیار دارد که 

در صــورت واگذاری رایگان این زمین ها، بخش بزرگی از 
مشــکلات مردم حل خواهد شد. همچنین تأمین منابع 
مالی برای ساخت این واحدها بسیار آسان تر خواهد بود.«

وی به هزینه بالای زیرســاخت های لازم برای این اراضی 
اشــاره کرد و افزود: »آماده ســازی زمین ها و فراهم کردن 
زیرساخت ها، بودجه قابل توجهی می طلبد. اما این موضوع 
به طور جدی در حال بررسی است و نمایندگان و وزارت 

مسکن به دنبال راهکارهایی سریع و مؤثر هستند.«
نماینــده  مــردم تهران در مجلــس،  با تأکید بر اهمیت 
نوســازی بافت های فرسوده، گفت: »یکی دیگر از مسائل 
مطرح، بازســازی بافت های فرســوده شهری است. این 
مناطق، علاوه بر مشــکلات زیرساختی، در برابر حوادثی 
همچون زلزله آســیب پذیر هســتند. با همکاری میان 
مجلــس، دولت و شــهرداری ها می تــوان این بافت ها را 
بازســازی کرد و از زمین های آزادشــده برای پروژه های 

جدید استفاده کرد.«
وی افــزود: »ایــن امر نه تنها به کاهش خطرات ناشــی از 
حــوادث طبیعی کمک می کنــد، بلکه به بهبود کیفیت 

زندگی شهروندان نیز منجر خواهد شد.«
ظهره ونــد در بخــش دیگری از گفت وگوی خود به تأثیر 
سیاست های پولی و مالی بر تورم پرداخت و اظهار داشت: 
»سیاست های غلط پولی و مالی دولت، از جمله چاپ پول 
و تغییر نرخ ارز، باعث افزایش تورم شده است. بانک ها نیز 
در ایــن میان نقش پررنگی ایفا می کنند. نظارت دقیق تر 
بر عملکرد بانک ها و اصلاح ساختارهای اقتصادی ضروری 
است.«وی تأکید کرد: »بانک ها یکی از عوامل اصلی تورم 
هستند. سیاست هایی همچون نرخ های دستوری، تأمین 
کسری بودجه از طریق فروش ارز، و نبود نظارت بر عملکرد 
بانک ها، به مشــکلات اقتصادی کشــور دامن زده است. 
مجلس در تلاش است تا با اعمال نظارت دقیق تر و اصلاح 

سیاست های اقتصادی، جلوی این روند را بگیرد.«
یکــی از موضوعات اصلی گفت وگوی ظهره وند، مســئله 
مبارزه با فساد بود. وی در این زمینه گفت: »نبود شفافیت 
در گــردش اطلاعــات مالی و ضعف در نظارت بر عملکرد 
سازمان ها و بانک ها، زمینه ساز فسادهای مالی گسترده ای 
شده است. به عنوان مثال، فرار مالیاتی ۷۰۰ هزار میلیارد 
تومانی که اعلام شــده، رقمی شــوک آور است و می تواند 

اقتصاد کشور را متحول کند.«
ظهره وند با اشاره به تجربه موفق کشورهای دیگر در مبارزه 
با فساد گفت: »یکی از راه های مؤثر در این زمینه، تمرکز 
اطلاعات مالی اســت. متأســفانه در کشور ما، حلقه های 
مفقــوده زیــادی در زمینه اطلاعات مالــی وجود دارد. 
بهره گیری از تجربیات موفق کشورهایی نظیر سنگاپور و 

بلژیک می تواند در این زمینه بسیار مفید باشد.«

وی افــزود: »اگر بتوانیم سیســتم های اطلاعات مالی را 
تجمیع و متمرکز کنیم، بخش قابل توجهی از فسادها قابل 

پیشگیری خواهد بود.«
نماینده تهران با تأکید بر نقش سلامت و شفافیت مسئولان 
در اعتمادســازی میــان مردم گفت: »مــردم زمانی به 
حکمرانان اعتماد می کنند که زندگی و عملکرد آنها شفاف 
و قابل دفاع باشــد. بزرگ ترین ضربه به اعتماد عمومی، 
فساد در میان مسئولان و افرادی است که مسئولیت حفظ 

بیت المال را بر عهده دارند.«
وی هشدار داد: »اگر فساد از درون ساختار حکمرانی آغاز 
شود، بنیان اعتماد ملی از بین می رود. بنابراین، شفافیت 
در عملکرد مســئولان و نظارت دقیق تر بر آنان، یکی از 

گام های اساسی در مبارزه با فساد است.«
برنامه های آینده مجلس برای اصلاح ساختار اقتصادی

ظهره وند  با اشاره به برنامه های مجلس برای سال آینده 
گفت: »مجلس چهاردهم با حساسیت ویژه ای به بودجه 
ســال ۱۴۰۴ پرداخته اســت. در این بودجه تلاش شده تا 
عدالت رعایت شــود و توجه ویژه ای به طبقات محروم و 
متوسط جامعه شده است. به عنوان مثال، معافیت مالیاتی 
حقــوق تــا ســقف ۲۴ میلیون تومــان و کاهش مالیات 

تولیدکنندگان از جمله این اقدامات است.«
حمایت از تولید و کاهش تورم ��

وی ادامه داد: »طرح هایی برای حمایت از تولید و واردات 
خودروهای کارکرده در دستور کار قرار گرفته که می تواند 
به کاهش تورم و بهبود شرایط اقتصادی کمک کند. این 

طرح ها به زودی در مجلس مطرح خواهند شد.«
نماینده تهران با اشاره به اهمیت اصلاح ساختار اقتصادی 
گفت: »مشکلات اقتصادی کشور ریشه در نبود یک مدل 
اقتصادی روشن دارد. مجلس در تلاش است تا با اصلاح 
سیاست های پولی و مالی، رفع خلأهای قانونی، و افزایش 

نظارت، به بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم کمک 
کند.«
عملکرد وزرا و نظارت مجلس ��

ظهره وند در بخشی از سخنان خود به عملکرد برخی وزرا 
اشاره کرد و گفت: »عملکرد وزارت راه و شهرسازی تاکنون 
رضایت بخش نبوده است. وزیر مسکن باید در این زمینه 
تحرک بیشــتری نشــان دهد. همچنین، بانک مرکزی 

نیازمند بازنگری جدی در سیاست های خود است.«
وی افــزود: »مجلس به طور جدی نظارت بر عملکرد وزرا 
را در دستور کار دارد و در صورت ادامه ضعف ها، از ابزارهای 

قانونی خود استفاده خواهد کرد.«
برنامه های آینده مجلس برای اصلاح ساختار اقتصادی

ظهره وند  با اشاره به برنامه های مجلس برای سال آینده 
گفت: »مجلس چهاردهم با حساسیت ویژه ای به بودجه 
ســال ۱۴۰۴ پرداخته اســت. در این بودجه تلاش شده تا 
عدالت رعایت شــود و توجه ویژه ای به طبقات محروم و 
متوسط جامعه شده است. به عنوان مثال، معافیت مالیاتی 
حقــوق تــا ســقف ۲۴ میلیون تومــان و کاهش مالیات 

تولیدکنندگان از جمله این اقدامات است.«
حمایت از تولید و کاهش تورم ��

وی ادامه داد: »طرح هایی برای حمایت از تولید و واردات 
خودروهای کارکرده در دستور کار قرار گرفته که می تواند 
به کاهش تورم و بهبود شرایط اقتصادی کمک کند. این 

طرح ها به زودی در مجلس مطرح خواهند شد.«
نماینده تهران با اشاره به اهمیت اصلاح ساختار اقتصادی 
گفت: »مشکلات اقتصادی کشور ریشه در نبود یک مدل 
اقتصادی روشن دارد. مجلس در تلاش است تا با اصلاح 
سیاست های پولی و مالی، رفع خلأهای قانونی، و افزایش 
نظارت، به بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم کمک 

کند.«

زینب فدایی
روزنامه نگار

نظارت جدی مجلس 
 بر عملکرد  وزرا 
در دستور کار

ظهره وند نماینده مجلس در گفتگو 
با »نقش اقتصاد« مطرح کرد:



کف قیمت دلار باید ۷۳ هزار تومان باشد
وزیر اقتصاد:

گروه اقتصادی: عبدالناصر همتی در نشســت ارزی کمیســیون اقتصادی 
مجلس، گفت: ثابت نگه داشــتن نرخ دلار باعث افزایش فســاد و کاهش 

صادرات می شود.
او گفت: هر زمان فاصله قیمت دلار در بازار آزاد با نرخ دولتی زیاد می شود؛ 
سفته بازی نیز زیاد می شود و بانک مرکزی نمی تواند بازار را کنترل کند.
وی بــا بیــان اینکــه این تفاوت قیمت بین نیما و بازار آزاد باعث یک رانت 
حدوداً ۴۰ درصدی شده بود، تصریح کرد: در واقع سامانه نیما فقط تبدیل 
به یک سامانه شده بود و بازار نبود و عملًا یک ۴۲۰۰ جدید بود و چاره ای 

جز اصلاح قیمتی وجود نداشت.
همتی افزود: از ابتدای ۱۴۰۱ تا پایان آذر ۱۴۰۳, بر اساس گزارش بانک 
مرکزی شاخص قیمتها، ۲.۸ درصد شده بود که اگر تورم آمریکا را از آن 
کم کنیم شاخص قیمتها حدود ۷/۲ برابر شده و قیمت دلار که در ۱۴۰۱ 

حدود ۲۷ هزار تومان بود باید الان به حدود ۷۳ هزار تومان می رسید.
وزیر اقتصاد تأکید کرد: این پیش بینی ها برای شــرایط عادی کشــور بود، 
اما در یک ماه گذشــته با توجه به انتخابات امریکا، تهدیدهای تروئیکای 
اروپایی، اســرائیل و شــرایط سوریه و منطقه می توان گفت عملکرد بانک 

مرکزی قابل دفاع است.
وزیــر اقتصــاد ضمن تأکید براینکه درصد قابــل توجهی از ارز حاصل از 
صادرات به کشور باز نمی گردد، تصریح کرد: نرخ ارز رسمی ما طبق نیمای 
سال گذشته حدود ۴۰ هزار تومان بوده است؛ حتی در فروردین نرخ بازار 

آزاد تا ۶۸ هزار تومان هم رفت اما دوباره برگشت.
همتی با بیان اینکه اختلاف بین ارز نیمایی و بازار حدود ۲۰ هزار تومان 
است؛ ادامه داد: سال گذشته طبق گزارش بانک مرکزی ۵۰ میلیارد دلار 

واردات نیمایی داشتیم یعنی ۱۰۰۰ همت رانت داده ایم.

او با طرح این پرســش خطاب به اعضای کمیســیون اقتصادی مجلس و 
حاضرین در جلســه که مگر خود شــما نمایندگان مجلس نمی گویید که 
جلوی رانت و فساد را بگیرید؟ ادامه داد: ما دلار را ۴۰ هزار تومان می دهیم 

ولی خیلی از کالاها با نرخ ۷۰ تا ۸۰ هزار تومان در بازار می چرخد.
وی با اشاره به اینکه این رانت ارزی، صادرات را کم و واردات را زیاد نشان 
می دهد، افزود: از این طریق باعث شدیم صادرات ما کاهش یابد و حتی 
ارزآوری صادرات هم کاهش یابد. این تورم فشار خود را بر نرخ ارز خواهد 
داشت چه بخواهیم و چه نخواهیم مدیریت کنیم، این اتفاق خواهد افتاد 
پس باید مدیریت کنیم.براساس گزارش تسنیم، با توجه به نوسانات شدید 
نرخ ارز طی روزهای گذشــته هم اکنون نشســت کمیســیون اقتصادی 
مجلس شــورای اســلامی با حضور رئیس کل بانک مرکزی و وزیر امور 

اقتصادی و درایی درحال برگزاری است.

افزایش مهاجرت به دلیل بی مهری با نیروی انسانی در حوزه فاوا  

ستار هاشمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی مخابرات، فناوری اطلاعات 
و اقتصاد دیجیتال )ایران تلکام ۱۴۰۳( گفت: زیرساخت های ارتباطی که در دهه های اخیر رشد کرده باعث شده 
عملًا این بســتر یک بســتر هم افزا باشــد و اینکه امروز در مورد هوش مصنوعی و آثار آن در زندگی بشــر صحبت 

می کنیم دور از ذهن نیست.
این وزیر دولت چهاردهم تاکید کرد: امروز باید قدردان نیروی انســانی کشــوران باشــیم، نیروی انسانی بزرگ ترین 
داشــته ای اســت که در حوزه فناوری اطلاعات وجود دارد اما این نیرو در ســنوات اخیر در کشــور ما مورد کم مهری 
قرار گرفته و امروز مهاجرت هایی که دارد شکل می گیرد و اینکه در بخش خصوصی با کمبود نیروی انسانی روبه رو 

هستیم به نگاه ویژه نیاز دارد.

اعلام زمان آغاز ثبت شناسه آیفون ۱۵ و ۱۶ در سامانه همتا

اعضای کمیسیون تخصصی موبایل و لوازم جانبی اتاق اصناف ایران روز چهارشنبه ۲۸ آذرماه ۱۴۰۳ در دیدار 
با محمدعلی دهقان دهنوی، معاون وزیر صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت ایران، مشکلات واردات تلفن 
همراه، چالش های تخصیص ارز، وضعیت تأمین ارز برای واردات گوشی های با نرخ بیش از ۶۰۰ دلار و شرایط 

تولید گوشی تلفن همراه را مطرح و بررسی کردند.
سیدحسین سادات حسینی، رئیس کمیسیون تخصصی موبایل و لوازم جانبی در خصوص واردات آیفون ۱۵ و 
۱۶ توضیح داد: قرار اســت تا ۱۰ روز آینده شناســه آیفون ۱۵ و ۱۶ در ســامانه تعریف شــود. بر این اساس تجار 
می توانند طبق شــرایط قبلی یعنی با اســتفاده از ۳۰ درصد از ســقف و ســابقه و همچنین ارز حاصل از صادرات 

خود، اقدام به واردات آیفون ۱۵ و ۱۶ کنند.
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رقابت در بازار با اقتصاد آزاد

قیمت گذاری دســتوری بازار را به ســمتی می برد که هیچ رقابتی در 
بازار شکل نگیرد. کنترل قیمت ها ممکن است از نظر سیستم دولتی 
اقدام صحیحی باشد اما اجرای سیاست قیمت گذاری دستوری ثابت 
کــرد کــه نمی توان فضایی ایجاد کرد که منجر به ســلامت عملکرد 
اقتصادی شود.در مقابل، اقتصاد آزاد که نمونه آزمایش شده در سایر 
کشورها دارد؛ رقابت بر مبنای عرضه و تقاضا و سلامت در عملکرد را 
به همراه دارد. اگر شرایط به طریقی باشد که کالاها بتوانند به صورت 
رقابتی در بازار عرضه شــوند، مشــتری هوشمندانه می تواند به خرید 
محصول مورد نظر خود اقدام کند. اما اگر قیمت گذاری دســتوری 
باشد و کیفیت در آن لحاظ نشود و محصول صرفاً بر اساس دستورالعمل 
نرخ گذاری به بازار عرضه شــود، رقابت محدود می شــود اما در مقابل 
اگر بازار به سمت رقابت آزاد هدایت شود حتماً نظر مطلوب مشتری 
هم حاصل خواهد شد و انتخاب بهتر و راحت تر برای مشتری هم به 
همراه خواهد داشت. همیشه بازار و مشتری است که وضعیت رانتی 
و غیر رانتی حاصل از یک تصمیم را تعیین می کند. اگر کیفیت کالا 
مورد توجه نباشــد یا قیمت مطلوبی وجود نداشــته باشد قاعده این 
است که خرید و فروشی روی کالا شکل نمی گیرد و آن کالا محکوم 
به فنا و ترک رقابت در بازار می شود. دولت از یک کالا بدون توجه به 
اینکه برای مشــتری مطلوب هســت یا نیســت، مالیات می گیرد در 
صورتی که اگر مشتری ناراضی باشد و اگر نرخ ها فقط بر اساس یک 
استراتژی قیمت گذاری، تعیین شده باشند قاعده این است که این 
حق انتخاب ها برای مشتری بسیار نامطلوب خواهد بود. درست است 
که معمولاً تولیدکنندگان به دنبال بیشترین سود و بیشترین تولید 
هستند اما از آن طرف هم خریدار به دنبال آن است که با ارزان ترین 
نــرخ بهتریــن محصول را خریداری کند و کاملًا یک ارتباط دو طرفه 
میان آنها و بازار وجود دارد. اعتقاد من این است که میزان فروش با 
تعداد بالا در یک کالا مطلوب تر از گزینشــی به فروش رســاندن یک 
محصول با سود بالا است.فروشنده در نهایت به دنبال سود حداکثری 
روی میزان تولید تمرکز می کند نه اینکه به دنبال سود با فروش تعداد 
کمتر باشــد. بر همین اســاس خریدار و فروشنده در صورت مطلوب 
بــودن بــازار میزان خرید و فــروش را تعیین می کنند و کنترل تأثیر 
حذف قیمت گذاری دستوری روی کالاهای اساسی از طریق قیمت ها 
در بازار تراز خرید و فروش مشخص می شود.دولت در راستای اجرای 
حــذف قیمت گذاری می تواند سیاســت های حمایتی برای مصرف 
کننــدگان اتخــاذ کند. آیا تا این لحظه کــه دولت به موضوع قیمت 
گذاری ها ورود می کرد، قیمت ها کنترل می شد؟ یا قیمت ها جز آنچه 
دولت اعلام می کرد به صورت جداگانه توسط فروشنده تغییر نمی کرد؟ 
آیا حمایت دولت در شرایط فعلی پایدار می ماند یا به هزار و یک دلیل 
با قیمت هایی غیر از قیمت اعلامی به فروش می رسد؟بحث اصلی این 
اســت کــه دولت باید روی تعادل نــرخ ارز و ارزش گذاری روی ریال 
تمرکز و مدیریت داشته باشد. اگر ارز با چند نرخ مختلف در بازار ارائه 
شود و تولیدکننده یا فروشنده با ارز مورد نظر خودش محاسبات را 
انجام می دهد بازار مدیریت نخواهد شد.شاید اوایل، اجرای تک نرخی 
شــدن ارز موج و فشــار ایجاد کند اما کنترل روی این قضیه بیشــتر 
می شود، در این شرایط ارز با یک قیمت تعادلی در اختیار همه قرار 
خواهد گرفت. بازار سیاه ارز و عدم تعادل نرخ ارز با نرخ پول ملی عامل 
وضعیت موجود هســتند. ســابق بر این یک خانه دار اصلًا کاری با 
وضعیت ارز نداشت یا یک مغازه دار اصلًا به دنبال نرخ ارز نبود اما در 
حال حاضر یک راننده تاکسی از افزایش قیمت ارز و تأثیر روی قیمت 
کرایه خودش صحبت می کند با این استدلال که لاستیک با نرخ ارز 
آزاد تهیه می شــود.کنترل و نظارت دولت دقیقاً در همین بخش ها 
اهمیت پیدا می کند. از نظر موازنه نرخ می تواند کنترل درست داشته 

باشد نه اینکه وارد جزئیات بشود تا بتواند مدیریت داشته باشد.

بازتاب

بررسی طرح های تملک دارائی های سرمایه ای 
در مجمع عمومی ایدرو

ایــدرو نیوز: مجمــع عمومی 
عملکــرد طــرح هــای تملک 
دارائی های ســرمایه ای ســال 
۱۴۰۲ ایدرو به ریاســت معاون 
توســعه مدیریت منابع و امور 
اســتان های وزارت صمت و با 
حضــور نماینــدگان اعضای 
مجمــع، رئیس و اعضای هیات 

عامل، معاونان و مدیران ایدرو و نمایندگان سازمان حسابرسی برگزار 
شد.  در این نشست گزارشی از عملکرد مشارکت در طرح های سرمایه 
گذاری با اولویت مناطق محروم ، کمک به تکمیل طرح های گسترش 
صنایع بلوچ و توســعه صنایع پایین دســتی پتروشیمی و طرح کمک 
های فنی و اعتباری برای ایجاد و توسعه مجتمع های تولیدی صادرات 
گرا در سواحل جاسک -گواتر ارائه و به پرسش های مطروحه از جانب 

نمایندگان اعضای مجمع عمومی پاسخ های لازم ارائه شد.
براســاس گزارش های ارائه شــده سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران در سال ۱۴۰۲ ، در مجموع برای ۲ طرح سرمایه گذاری با اولویت 
مناطق محروم و کمک به تکمیل طرح های گســترش صنایع بلوچ ) 
بافت بلوچ( وتوســعه صنایع پایین دست پتروشیمی مبلغ ۶9۰,۰۰۰ 

میلیون ریال از اعتبارت ابلاغی را جذب کرد.
همچنیــن در طــرح کمک های فنی و اعتباری برای ایجاد و توســعه 
مجتمع های تولیدی صادرات گرا در ســواحل جاســک – گواتر نیز از 
۳۸۶,۰۰۰ میلیون ریال اعتبار ابلاغی ، بیش از ۱۳۸۰۰۰ میلیون ریال 
تخصیص یافته است .وزارت صنعت ، معدن و تجارت ، سازمان برنامه 
و بودجه ، وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی، وزارت امور اقتصادی و 
دارایی، وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح، وزارت نیرو، وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری اعضای مجمع عمومی ایدرو می باشند.

سرمقاله

رضا فیضی نژاد با اشــاره به ماده ۲۸ قانون برنامه هفتم توســعه که 
براســاس آن دولت مکلف شــده تا افزایش حقوق بازنشســتگان 
کشوری را به میزان 9۰ درصد حقوق و مزایای مشمول برداشت 
کسور شاغلان مشابه و همتراز در سال ۱۴۰۳ اجرایی کند، اظهار 
کرد: از آنجایی که قانون از سال ۱۴۰۳ اجرایی شده و در سال دوم 
دولت مکلف اســت تا ۳۰ درصد از قانون را اجرا و در مجموع به 
میزان ۷۰ درصد از حقوق و مزایای مشمول برداشت کسور شاغلان 

مشابه و همتراز را در سال ۱۴۰۴ اجرایی کند.
وی به ایسنا گفت: برای تأمین احکام متناسب سازی بازنشستگان 

کشــوری در ســال ۱۴۰۴ به 9۲ همت بودجه نیاز است و حتماً با 
تأمین اعتبار از ابتدای سال ۱۴۰۴ احکام جدید بازنشستگان صادر 
و ایــن موضــوع نیز اجرا خواهد شــد. البته پیــش از این، بودجه 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان صندوق های کشوری، لشکری 
و فولاد در لایحه ارســالی دولت به مجلس شــورای اسلامی حدود 
۱۰۴ همت تعیین شــده بود که این رقم به ۱۶۰ همت افزایش 
یافــت کــه با احتســاب ۲۵ همت بابت معوقات ناشــی از اعمال 
متناسب ســازی ســال ۱۴۰۳ در بودجه سال ۱۴۰۴، در مجموع 
۱۸۵ همت برای ســال آینده جهت اعمال متناسب سازی حقوق 

بازنشســتگان کشوری، لشکری و فولاد و معوقات متناسب سازی 
امسال، مورد موافقت قرار گرفته است.

معاون فنی و امور بیمه ای صندوق بازنشســتگی درباره میانگین 
افزایش حقوق بازنشستگان کشوری، بیان کرد: در سال ۱۴۰۴ با 
اجرای ۳۰ درصد دیگر از اجرای متناسب سازی و همچنین افزایش 
۲۰ درصد حقوق بازنشستگان به دلیل افزایش سنواتی، ۵۰ درصد 
به حقوق بازنشستگان اضافه خواهد شد که بر این اساس به طور 
میانگین ۴ میلیون تومان به حقوق بازنشســتگان در سال ۱۴۰۴ 

افزوده می شود.

حقوق بازنشستگان کشوری در سال ۱۴۰۴ چقدر افزایش می یابد؟

شکاف عمیق 
در سبک 
زندگی و 

کیفیت زندگی 
بین دهک های 
پایین و بالا در 
جامعه است، 

که یکی از 
پیامدهای آن، 

کاهش 
دسترسی 

اقشار کم درآمد 
به فعالیت های 

تفریحی و 
فرهنگی است. 
دهک هزینه ای 
اول، به عنوان 
کم هزینه ترین 

گروه در 
جامعه، در 
سال 1401 

حدود 74 هزار 
تومان را برای 

تفریحات خود 
هزینه کرده 

است

 

گروه اقتصادی: تفریح در زندگی خانوارهای ایرانی به یک 
نیاز لوکس تبدیل شده است، نیازی که برای بسیاری از 
خانواده ها دیگر جایی در ســبد هزینه ها ندارد. افزایش 
روزافزون هزینه های ضروری مانند مســکن، خوراک و 
آموزش، اولویت های مالی خانواده ها را به سمت نیازهای 
اساسی سوق داده و قدرت خرید را به شدت کاهش داده 
است. در این شرایط، هزینه هایی که به تفریح و سرگرمی 
اختصاص پیدا می کنند، اغلب در اولویت های آخر قرار 
می گیرند و بســیاری از خانواده ها ناچارند از این بخش 

صرف نظر کنند.
رفتن به ســینما یا یک وعده غذا خوردن در رســتوران 
معمولی که در گذشته بخشی از زندگی عادی خانواده ها 
بوده امروز به دلایل اقتصادی کمتر امکان پذیر است. در 
واقع، رفتن به کافی شــاپ ها و رســتوران ها جایگزین 
مسافرت ها و سایر تفریحات شده است و با وجود تورم و 
افزایــش مــداوم قیمت ها، مردم به ناچار به تفریحاتی با 
هزینه های پایین تر مانند کافی شاپ گردی روی آورده اند. 
کاهش سهم تفریح در سبد هزینه های خانوارها نه تنها 
سطح شادی و رضایت از زندگی را تحت تأثیر قرار می دهد، 
بلکه پیامدهایی، چون افزایش استرس، کاهش کیفیت 
زندگی و حتی مشکلات روانی به همراه دارد.این وضعیت 
تنها به دلیل افزایش هزینه ها نیست، بلکه نبود امکانات 
تفریحی مناسب و در دسترس نیز نقش مهمی در کاهش 
فرصت های تفریحی برای خانواده ها دارد. در بسیاری از 
شــهرها، امکانات تفریحی باکیفیت یا بســیار محدود 
هســتند یــا هزینه های بالایی دارند کــه با درآمد اکثر 
خانوارها همخوانی ندارد. این شرایط باعث می شود تفریح 
به جای یک نیاز طبیعی و حق همگانی، به امتیازی برای 

اقلیت های پردرآمد جامعه تبدیل شود.
ایرانی ها به جای تفریح، بیشــتر برای مسکن و نان  ��

هزینه می کنند
طبق گزارش مرکز آمار ایران در ســال ۱۴۰۲، ســهم 
هزینه های خوراکی و دخانیات خانواده های ایرانی ۲۴.9 
درصد بوده که شــامل مواد غذایی قند، حبوبات، میوه، 
لبنیات، نان، نوشــابه، ادویه ها، گوشت و دخانیات است. 
سهم هزینه های غیر خوراکی در سبد هزینه خانوار ایرانی 
۷۵.۱ درصد بوده که بیشتر این هزینه ها صرف مسکن، 
انرژی، بهداشت و درمان، حمل و نقل، پوشاک، لوازم و 
خدمــات خانــوار، کالاها و ســایر خدمات و تفریحات و 
سرگرمی و خدمات فرهنگی شده است. اما سهم هزینه 
تفریحات و سرگرمی در سبد هزینه خانوار شهری ۱.۶ 
درصد است که کمترین هزینه را در میان سایر هزینه ها 

به خود اختصاص داده اســت. سهم ۱.۳ درصدی هزینه 
تفریحات و سرگرمی در سبد خانوار روستایی نیز کمترین 
هزینه را به خود اختصاص داده است.سهم هزینه مربوط 
به گروه تفریحات و ســرگرمی در ســال ۱۳۸۰، حدود ۴ 
درصد بوده و در سال ۱۳۸۵ سهم این گروه کاهش یافته 
و به ۲.۸ درصد رســیده اســت. این روند در سال ۱۳9۰ 
نیز کاهشی بوده و سهم گروه تفریحات به ۲.۷ درصد از 
ســبد هزینه خانوار شــهری رســید. از سال ۱۳9۵ الی 
۱۳9۷، ســهم ۳ درصدی هزینه تفریحات و ســرگرمی 
روندی ثابت را در سبد هزینه خانوار طی کرد. در نهایت، 
ســهم ۲ درصدی هزینه تفریحات و ســرگرمی از سال 
۱۳9۸ تا ۱۴۰۰ به ســهم ۱.۶ درصدی در ســال ۱۴۰۱ 
کاهش یافت. در ســال ۱۴۰۲ نیز این ســهم ثابت و به 
اندازه ۱.۶ درصدی باقی ماند. سهم تفریحات و سرگرمی 
نسبت به ۲۲ سال گذشته کاهشی ۶۰ درصدی داشته 

است.
پردرآمدهــا 49 برابر بیشــتر از کم درآمدها برای  ��

تفریحات هزینه می کنند
شــکاف عمیق در ســبک زندگی و کیفیت زندگی بین 
دهک هــای پاییــن و بــالا در جامعه اســت، که یکی از 
پیامدهای آن، کاهش دسترســی اقشــار کم درآمد به 
فعالیت های تفریحی و فرهنگی اســت. دهک هزینه ای 
اول، به عنوان کم هزینه ترین گروه در جامعه، در ســال 
۱۴۰۱ حــدود ۷۴ هــزار تومــان را برای تفریحات خود 

هزینه کرده است.
دهک هزینه ای دوم در ســال گذشــته حدود ۱۵۶ هزار 
تومان صرف تفریحات خود نموده است. در سال گذشته 
دهــک هزینه ای ســوم در کل حدود ۲۱۸ هزار تومان، 
دهــک هزینه ای چهارم حدود ۳۰۸ هزار تومان، دهک 
هزینه ای پنجم حدود ۳۸۴ هزار تومان، دهک هزینه ای 
ششــم حدود ۵۰۵ هزار تومان، دهک هزینه ای هفتم 
حدود ۷۴۲ هزار تومان و دهک هزینه ای هشــتم حدود 
۱ میلیون و ۵۱ هزار تومان، دهک هزینه ای نهم حدود 
۱ میلیون و ۵۲۱ هزار تومان، دهک هزینه ای دهم حدود 
۳ میلیــون و ۶۶۳ هــزار تومان را صرف هزینه تفریحات 
خــود کردند.می تــوان گفت هزینــه ای که دهک های 
هزینــه ای دهــم صرف تفریحات خود کردند حدود ۴9 
برابر بیشتر از هزینه تفریحات دهک های هزینه ای اول 
است. سهم پایین هزینه تفریحات در دهک های پایین 
کــه هزینــه و درآمد کمتری دارند، بیانگر محو شــدن 
تفریحــات از زندگــی این گروه از افراد جامعه اســت. 
تفریحــات به بخش حاشــیه ای زندگــی خانواده های 
کم درآمد تبدیل شــده اســت. در واقع، ســهم هزینه 
تفریحات در بودجه خانوارهای کم درآمد بســیار پایین 
است و این گروه ها بیشتر به مسائل اساسی مانند معیشت 
و نیازهای اولیه خود می پردازند. در مقابل، خانواده های 
دهک هــای بالاتر بــا درآمد بالاتر، توانســته اند بخش 
بیشــتری از درآمد خود را به تفریحات و ســرگرمی های 

مختلف اختصاص دهند.
زنجان و تهران، پیشــتازان هزینه های تفریحی در  ��

کشور
بررســی و مقایسه آمار منتشــر شده توسط مرکز آمار، 
نشان می دهد که هزینه تفریحی و سرگرمی در بین ۳۲ 
استان کشور متفاوت است. خانوارهای شهری در استان 
زنجان، با پرداخت هزینه ۲ میلیون و ۱۱۲ هزار تومانی، 
رکورددار بیشــترین هزینه برای تفریحات در کشــور 
هستند.پس از آن، خانوارهای شهری در استان تهران با 
پرداخــت هزینــه ۱ میلیون و ۵99 هزار تومانی، جایگاه 
دوم را در بیشترین هزینه برای تفریحات در کشور دارند.

در ادامــه، خانوارهای شــهری در اســتان چهارمحال 
وبختیاری با پرداخت هزینه ۱ میلیون و ۴۷۵ هزار تومانی 
جایگاه ســوم را در بیشــترین هزینه برای تفریحات در 

کشور دارند.
خانوارهای شــهری در استان کرمان، با پرداخت هزینه 
۷۵ هزار تومانی، کمترین میزان هزینه را برای تفریحات 
انجام می دهند. خانوارهای شهری در استان سیستان و 
بلوچستان، با پرداخت هزینه ۱۵۷ هزار تومانی، جایگاه 
دوم را در کمترین هزینه برای تفریحات در کشور دارند. 
خانوارهای شهری در استان سمنان، با پرداخت هزینه 
۱۵۸ هزار تومانی، جایگاه سوم را در کمترین هزینه برای 

تفریحات در کشور دارند.
مقصــر اصلی کم شــدن هزینه هــای تفریحی  ��

خانواده های ایرانی چیست؟
در سال ۱۳۸۰ سهم هزینه تفریحات از کل هزینه های 
خانوار بالاتر از ۴ درصد بوده است. این مقدار نشان دهنده 
توجه نسبی خانوارها به تفریحات و خدمات فرهنگی در 
آن زمان اســت. نرخ تورم ســالانه در سال ۱۳۸۰ حدود 
۱۱.۴ درصد بوده و در مقایســه با ســال های بعد کمتر 
اســت. از ســال ۱۳۸۰ تا ۱۳۸۵ نرخ تورم سالانه و سهم 
هزینه تفریحات خانوارها روند ثابتی داشــته اســت.در 
سال های ۱۳۸۵ تا ۱۳9۶ سهم هزینه تفریحات خانوار 
شــهری تقریبــاً ثابت و بیــن ۲ تا ۳ درصد باقی ماند که 
می تواند نشــان دهنده عدم تغییــر قابل توجه در رفتار 
مصرفی خانوارها در این حوزه باشــد. نرخ تورم هم طی 
این سال ها به جز سال ۱۳9۰ زیر ۱۰ درصد بوده است. 
در ســال ۱۳9۰ تورم به طور قابل توجهی افزایش پیدا 
می کند، که ممکن است به دلیل سیاست های اقتصادی 
یا شــوک های اقتصادی در آن سال باشد.از سال ۱۳9۶ 
و ۱۳9۷ به بعد ســهم تفریحات به شــدت کاهش پیدا 
کرده و در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به کمترین میزان 
خود یعنی ۱.۶ درصد رسید. این کاهش می تواند نتیجه 
فشــارهای اقتصادی و افزایش تورم باشد که باعث شده 
خانوارها هزینه های تفریحی خود را کاهش داده و روی 
سایر نیازهای اساسی تر خود متمرکز شوند. افزایش تورم 
همزمان با کاهش سهم هزینه تفریحات خانوار است که 
نشان می دهد تورم بالا خانوارها را به کاهش هزینه های 

غیرضروری از جمله تفریحات وادار کرده است.
طبق گزارش مرکز آمار طی سال های ۱۳۸۰ الی ۱۴۰۲، 
هرچه تورم بالاتر رفته خانوارهای شهری مجبور شده اند 
سهم کمتری از هزینه های خود را به تفریحات و خدمات 
فرهنگی اختصاص دهند. این روند به ویژه در سال های 
اخیر و هم زمان با فشارهای اقتصادی شدیدتر و کاهش 
قدرت خرید مردم برجسته تر شده است. در مجموع، این 
داده ها نشان دهنده کاهش دسترسی خانوارهای شهری 
به تفریحات و سرگرمی ها در پی تورم بالا و تغییر الگوی 
مصرف خانوارها به سمت اولویت های ضروری تر است.

 چرا ســوئدی ها 7 برابر بیشــتر از ایرانی ها برای  ��
تفریحات هزینه می کنند؟

هزینه های تفریحات و سرگرمی ها یکی از جنبه های مهم 

زندگی خانوارها در سراســر جهان اســت که میزان آن 
می توانــد بازتابــی از وضعیت اقتصــادی و اولویت های 
فرهنگی هر کشــور باشــد. این هزینه ها، که شــامل 
فعالیت هایی نظیر سفر، ورزش، سینما، و سایر سرگرمی ها 
می شود به میزان درآمد خانوار، ساختار اقتصادی کشور 
و همچنین نگرش فرهنگی نسبت به تفریحات بستگی 

دارد.
در کشــورهای پیشــرفته، به دلیل ســطح بالای رفاه 
اقتصــادی، ســهم قابل توجهی از درآمــد خانوارها به 
تفریحات اختصاص می یابد، چراکه نیازهای اساســی تا 
حد زیادی تأمین شده است و افراد فرصت بیشتری برای 
ســرمایه گذاری در اوقــات فراغت دارنــد. در مقابل، در 
کشــورهای در حال توسعه یا کمتر توسعه یافته، بخش 
عمده ای از درآمد خانوار صرف نیازهای اولیه می شود و 
ســهم کمتری به تفریحات تعلق می گیرد. این موضوع 
نشــان دهنده تفاوت هــای فرهنگــی و اقتصادی میان 
کشــورها در نــگاه بــه تفریحات و الگــوی هزینه کرد 

خانوارهاست.
دو کشور سوئد و دانمارک با داشتن سهم تفریحاتی به 
میزان ۱۱.۵ درصد و ۱۱.۳ درصد بالاترین ســهم را در 
هزینه هــای تفریحات از کل هزینه هــای خانوار دارند. 
خانواده ها در این کشورها بخش قابل توجهی از بودجه 
خود را به ســرگرمی ها اختصاص می دهند که می تواند 
نشان دهنده رفاه بالای اقتصادی و اهمیت تفریحات در 

زندگی باشد.
میزان سهم تفریحات و سرگرمی های کشورهای آلمان، 
هلند، اسپانیا و فرانسه در یک سطح متوسط قرار دارد. 
سهم هزینه های تفریحات در این کشورها بین ۸ تا ۱۰ 
درصد است. این نشان می دهد که تفریحات بخش مهمی 
از هزینه های خانوار در این کشورهاست، اما نه به اندازه 

کشورهای اسکاندیناوی.
در حالی که ســهم هزینه های تفریحات در ایران در 
پایین تریــن رتبه قــرار دارد. این موضوع می تواند به 
دلایــل مختلفی از جملــه وضعیت اقتصادی، تورم و 
غیره باشد. سوئدی ها تقریباً ۷ برابر بیشتر از ایرانی ها 
بــرای تفریحــات و ســرگرمی ها هزینــه می کنند. 
کشــورهای با رفاه بالاتر و درآمد ســرانه بیشتر، سهم 
بیشتری را به تفریحات خانوادگی اختصاص می دهند، 
در حالــی کــه کشــورهایی با اقتصــاد ضعیف تر یا 
اولویت های متفاوت، ســهم کمتری را به این موضوع 
اختصاص می دهند. کشور سوئد و دانمارک با داشتن 
سهم تفریحاتی به میزان ۱۱.۵ درصد و ۱۱.۳ درصد 
بالاتریــن ســهم را در هزینه هــای تفریحات از کل 
هزینه های خانوار دارند. خانواده ها در این کشــورها 
بخش قابل توجهی از بودجه خود را به ســرگرمی ها 
اختصاص می دهند که می تواند نشان دهنده رفاه بالای 

اقتصادی و اهمیت تفریحات در زندگی باشد.

ندا مؤمن
روزنامه نگار

منهای 
تفریح!

 تفریحات ایرانی ها
 به کمتر از نصف رسید

سیده فاطمه مقیمی
عضو هیئت نمایندگان 

اتاق تهران



وزیر کشور: گواهی ولادت الکترونیکی شد

ایرنا: گواهی نامه الکترونیک ولادت و امضای دیجیتال و مرکز میانی صدور 
گواهی الکترونیک دیروز دوشنبه همزمان با روز ثبت احوال با حضور وزیر 
کشــور به بهره برداری رســید.وزیر کشور اظهار داشت: تلاشی که برای 
هوشمند سازی فرآیندها صورت گرفت، قابل تقدیر است.اسکندر مؤمنی 
افزود: با توجه به پیچیدگی زندگی در دنیای امروز، هوشمندسازی اجتناب 
ناپذیر است و هوشمند سازی موجب سرعت، دقت و صحت عمل در ارائه 
خدمات به مردم می شود.وی با اشاره به ارائه گزارشی از مرکز رصد جمعیت 
در سازمان ثبت احوال اظهار داشت: روند رشد جمعیت بسیار پایین است 
و مطالعاتی که کارشناســان انجام دادند نشــان می دهد که با ادامه این 
روند، در سال ۱۴۸۰ جمعیت به زیر ۴۰ میلیون نفر می رسد.وزیر کشور 
وضعیت جمعیت را فاجعه بزرگی دانســت و یادآورشــد: همه باید تلاش 
کنیم قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت که همواره مورد تاکید 

رهبر معظم انقلاب است به درستی اجرا شود.

تهران ششمین شهر آلوده جهان شد

خبرآنلاین: تهران در حال حاضر ششــمین شــهر آلوده جهان محسوب 
می شود.براساس اطلاعات شرکت سوئیسی IQAir، تهران درحال حاضر 
با شــاخص آلودگی ۱۸۴ ششــمین شهر آلوده جهان محسوب می شود. 

رتبه اول مربوط به دهلی هند است.

مهاجرت ۵۰ هزار دانش آموز پشت کنکوری در سال

ایلنا: احمدبیگدلی درباره این که تعدادی از دانش آموزان به دلیل ناکامی 
در کنکور مهاجرت می کنند و سن مهاجرت به دانش آموزان دبیرستانی 
رسیده است، گفت: الان اگر اشتباه نکنم سالیانه حدود ۴۰ الی ۵۰ هزار 

دانش آموزی که در کنکور موفق نشده اند، مهاجرت می کنند.
ایــن عضو کمیســیون اجتماعی مجلس بیــان کرد: خانواده هایی به من 
مراجعه می کنند و می گویند من بچه ۱۸ ســاله خودم را تنها بدون این 
که خودم بتوانم برای ثبت نام همراهش بروم به اروپا فرستاده ام. در صورتی 
که یک بچه ۱۸ و ۲۰ ساله را بعضی مواقع در تهران و شهرستان می خواهند 
بفرستند دانشگاه تحصیل کند، خانواده استرس دارد حال شما نگاه کن 
چقدر این خانواده سختی کشیده است و چقدر ناچار شده که بچه را رها 

کند و به خاطر تحصیل به خارج از ایران بفرستد.
وی با اشاره به این که این اتفاق )مهاجرت دانش آموزان( باعث از دست 
دادن ارز زیادی برای ما می شود، گفت: مطالعه کردم ما ۲۵ هزار دانش آموز 
و دانشــجو فقط در اســتانبول ترکیه داریم. این ها هر کدام هزینه های 
تحصیلی و رفت و آمدشــان حدود ۲ میلیارد تومان می شــود حال این 
۲۵ هزار را در ۲ میلیارد ضرب کنید ببینید چه عدد ارز از کشور خارج 
می شــود و جالب این اســت که این همه ارز غیررسمی خارج می شوند.
بیگدلی عنوان کرد: با این کار ما اولاً از الان به نســل بعد خودمان یاد 
می دهیم که شــما چگونه می توانید قانون را دور بزنید و ارز را از کشــور 
خارج کنید. ثانیاً با یک فرهنگ دیگری بزرگ می شوند و ثالثاً بودن در 
وطن خودشان از دست می دهند، بنابرابن باید مشکلات آنها را هرچه 

زودتر حل کنیم.

بازتاب

قیمت سیمان گروگان معضل انرژی است

 

ناگفته مبرهن اســت این تولید است که قیمت 

سیمان را سامان می دهد؛ اگر تولید کاهش یابد 
و نتوانیم بازار را پوشش دهیم قطعاً روی قیمت ها 

تاثیرگذار خواهد بود.
اما درخصــوص تأثیر محدودیت های انرژی بر 
کاهش تولید و افزایش قیمت سیمان باید بگویم 
قیمت سیمان تا به حال متعادل بوده است. حتی 
در شهریور و مهر ماه که انرژی تأمین شد و تولید 
افزایــش یافت هم ذخایر را بهبود دادیم و هم با 

بیشتر شدن عرضه، قیمت ها کاهشی شد.
از سوی دیگر امیدواریم روند فعلی تأمین انرژی 
در تولیــد اثر نگــذارد و قیمت ها افزایش نیابد. 

تولید اســت که قیمت را ســامان می دهد، اگر 
نتوانیم بازار را پوشش دهیم، قطعاً روی قیمت ها 
تاثیرگذار خواهــد بود. ما ترجیح می دهیم که 
ســیمان با قیمت متعادل به دست مردم برسد، 
اما میزان تولید و عرضه و بازار است که روی این 

موضوع تاثیرگذار است.
ایــن نکتــه را نیــز بایــد در نظر داشــت که 
سرمایه گذاری در صنعت سیمان بیشتر از نیاز 
کشــور اســت، اگر انرژی تأمین شود به راحتی 
می توانیــم مازاد بر نیــاز مردم را در بازار عرضه 
کنیــم؛ آنچه این وضعیت را تهدید و تشــدید 

می کند تأمین انرژی است که به مخاطره افتاده 
است.

این نکته را نیز باید تاکید کرد که قطعاً شــاهد 
افت تولید سیمان خواهیم بود چون گاز نداریم 
مازوت مصرف می کنیم، کوره های شرکت هایی 
که منع مصرف مازوت دارند متوقف شده است 
و کوره های سایر شرکت ها هم در طول روز زیر 
ظرفیــت کار می کنــد. در مورد مصرف برق هم 
تقریباً تمام واحدهای تولیدی سیمان کشور با 
۵۰ درصد محددیت در ۱۲ ساعت مواجه شده اند 

که به شدت تولید آنها را کاهش داده است.

علی اکبر الوندیان
دبیر انجمن صنفی 
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جامعه

 راه حل رفع کمبود نقدینگی حوزه دارو
 وضعیت ارز دارو در سال آینده

گروه اجتماعی: علی جعفریان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه تنها راه حل 
رفع کمبود نقدینگی در دارو افزایش ســهم نظام ســلامت از تولید ناخالص 
داخلی است، اظهار کرد: لحاظ کردن سهم ۷ درصدی نظام سلامت از تولید 
ناخالص داخلی، تنها راه حل رفع کمبود نقدینگی حوزه دارو اســت و هیچ 
راه حل دیگری ندارد. هنگامی که منابع مورد نیاز تأمین نشــود امکان حل 

مشکل کمبود نقدینگی وجود ندارد.مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت 
با بیان اینکه وضعیت کنونی ســهم نظام ســلامت از تولید ناخالص داخلی 
مناســب نیســت، توضیح داد: در حال حاضر، ســهم نظام سلامت از تولید 
ناخالص داخلی ۴ درصد اســت. اگر ســهم نظام ســلامت از تولید ناخالص 
داخلی به میزان ۷ درصد نباشد، کاهش پرداخت از جیب مردم امکان پذیر 
نیست. هردرصد کاهش پرداخت از جیب مردم به پول قابل ملاحظه ای نیاز 
دارد. رئیس جمهور شخصاً موضوع کاهش پرداخت از جیب مردم در حوزه 
سلامت را بسیار پیگیری می کند و امیدواریم که این موضوع محقق شود.

جانشــین وزیر بهداشــت درباره وضعیت ارز دارو در سال آینده خاطرنشان 
کرد: ســهمیه ارزی دارو برای ســال آینده را ۳.۸ میلیارد تصویب کرده اند و 
در انتظار تعیین تکلیف بودجه ســال آینده هســتیم. اگر تخصیص سهمیه 
۳.۸ میلیاردی به درستی در اختیار وزارت بهداشت قرار گیرد، بخش عمده ای 
از مشکلات برطرف می شود.وی همچنین گفت: اگر چه با توجه به نرخ تورم، 
افزایش قیمت دارو هم مانند ســایر کالاها وجود خواهد داشــت؛ اما موضوع 
اساســی این اســت که بدانیم چگونه می توانیم از افزایش هزینه های مردم 

جلوگیری کرده و پوشش های بیمه ای تقویت شوند.

پروازهای »ایران ایر« از بندرعباس به دوحه رسید

مســیر پروازی بندرعباس به دوحه هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران در 
راســتای توســعه شبکه پروازی در حوزه خلیج فارس از روز دوشنبه، سوم 
دی ماه برقرار شــد. به گزارش مهر، پروازی های بندرعباس به دوحه، هر 
هفته با استفاده از یک فروند هواپیمای ATR در روزهای دوشنبه در ساعت 
۰9: ۵۰ از فرودگاه بندرعباس حرکت می کند و در ساعت ۱۲: ۳۰ به وقت 
محلی از فرودگاه دوحه باز می گردد. همچنین پرواز روزهای پنجشــنبه ها 
در ســاعت ۱۳: ۰۰ از فرودگاه بندرعباس به مقصد دوحه انجام می شــود و 
در ساعت ۱۵: ۳۰ به وقت محلی از فرودگاه دوحه به بندرعباس باز می گردد.

اخراج ۳۵ هزار کارمند فولکس واگن نهایی شد

بر اســاس توافق مســئولان شرکت خودروسازی فولکس واگن آلمان و 
اتحادیه کارگران این شرکت، قرار شده ۳۵ هزار نفر از کارکنان آن اخراج 
شوند. به گزارش رویترز، مدیران اتحادیه کارگری فولکس واگن از این 
توافق با عنوان »معجزه کریســمس« یاد کرده و اعلام کرده اند که این 
توافق پس از ۷۰ ساعت مذاکره به دست آمده است. از یک طرف مقرر 
شده فولکس واگن کارخانه های خود را تعطیل نکند و از سوی دیگر از 
کاهش ۱۰ درصدی حقوق کارگران نیز عقب نشینی کرده است. اختلاف 
بین فولکس واگن و کارگرانش موجب شد تا در چند کارخانه این شرکت 
کارگران دست به اعتصاب بزنند. فولکس واگن می گوید برای رقابت با 

خودروهای ارزان قیمت چینی مجبور است هزینه ها را پایین بیاورد.

زمان تحویل واحدهای مسکن ملی اعلام شد

مدیرکل بنیاد مسکن استان تهران از آورده حدود ۱.۱ میلیارد تومانی 
متقاضیان نهضت ملی مســکن خبر داد و گفت: واحدهای این طرح 
پس از امتیازبندی تحویل مالکان می شود. به گزارش تسنیم، عطاالله 
زمانــی اظهــار کرد:  با توجه به امتیازبندی انجام شــده، از تعدادی از 
متقاضیان نهضت ملی مسکن که بنیاد مسکن متولی آن در شهرهای 
زیر ۵۰ هزار نفر است، برای انتخاب واحد دعوت به عمل آمده است. 
وی ادامه داد: پیش بینی می کنیم تا پایان سال، حدود ۳۴۰ واحد به 
متقاضیان تحویل داده خواهد شد. وی در مورد میزان آورده متقاضیان 
نهضت ملی مســکن گفت: میزان آورده متقاضیان بســته به پروژه ها 
متفاوت اســت؛ اما بر اســاس آخرین اعلام بنیاد مسکن استان تهران، 
متقاضیان آورده خود را به سقف تعیین شده رسانده اند.زمانی پیش تر 
با یادآوری این که بنیاد مســکن متولی ســاخت نهضت ملی مســکن 
شهرهای زیر ۵۰ هزار نفر است به تسنیم گفته بود:  در استان تهران 

حدود ۱۲ هزار نفر واجد شــرایط برای نهضت ملی مســکن داریم.

بازتاب

استفاده از 
مصالح بومی 
می تواند تأثیر 
قابل توجهی در 
کاهش 
هزینه ها و 
افزایش 
تاب آوری 
ساختمان ها 
داشته باشد 
اما این ظرفیت 
همچنان 
نادیده گرفته 
شده است

گروه اجتماعی: خیلی زود دلمان برای قبلی تنگ شــد، از 
زمانی که مصوبه کنکوری شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
جای شــیوه قبلی ســنجش و پذیرش داوطلبان ورود به 
دانشگاه ها را گرفت انگار همه نگرانی ها را با ضریب محاسبه 
کرد، روشی که وزیر آموزش و پرورش آن را این طور تعبیر 
کرد: »بنا بود بر رویکرد کاهش اســترس دانش آموزان و 
خانواده هــای آن ها تمرکــز کنیم نه آنکه دانش آموزان و 

اولیاء را با مشکلات جدی و استرس زا مواجه کنیم.«
خود نفرات برتر کنکور هم چندان دل خوشی از این مصوبه 
ندارد؛ »این روش واقعاً در حق بچه پانزده ساله ای که باید 
امتحان نهایی دوره دهم یازدهم و دوازدهم را بدهد اجحاف 
است.« یا مثلًا »خانواده ها و مردم از این مصوبه ناعادلانه 
نگران هســتند و نباید نســبت به خشــم و نگرانی مردم 
بی تفاوت باشیم.« واکنش دو نفر از رتبه برتری های کنکور 

گذشته است.
مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی نیت داشت 
از تاثیرگذاری آزمون سراسری در قبولی داوطلبان برای 
ورود به دانشــگاه ها کم کند، راه حل را در افزایش تأثیر 
معدل دانش آموزان پیدا کرد، معدلی که حالا یک ســهم 
۶۰ درصدی دارد و در مقایسه با کنکور با سهم ۴۰ درصد 
دســت بالا را گرفته اســت، به طور طبیعی کسی دوست 
ندارد ســهم ۶۰ درصدی معدل را از دســت بدهد، اما با 
توجه به دفترچه راهنمای آزمون سراسری سال ۱۴۰۴، 
این علاقه مندی با یک محدودیت مواجه اســت، این که 
داوطلبــان فقط یک بــار حق ترمیم معدل خود را دارند، 

مصوبــه ای که کمی شــرایط را بــرای داوطلبان ورود به 
دانشــگاه ســخت می کند، اگر آن ها در فرصت داده شده 
برای ترمیم معدل نتوانند آن طورکه باید و شــاید معدل 
خود را تقویت کنند تقریباً باید با یک بخش بزرگ از سهم 
قبولی شان در دانشگاه خداحافظی کنند، یا حداقل این که 
باید قبولی در دانشــگاه های برتر و رشــته های پر رقیب را 

فراموش کنند.
علی شریفی زارچی، استاد دانشگاه صنعتی شریف هم در 
واکنش به همین بند در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»مصوبه جدید شــورای عالی آموزش و پرورش در مورد 
آن که داوطلبان فقط یک بار مجاز به ترمیم معدل هستند 
به معنای آن اســت که اگر کســی بعد از ترمیم نتوانست 
معدل خوبی کسب کند، برای همیشه از ورود به رشته های 
برتر دانشــگاهی محروم می شــود. ایــن مصوبه عادلانه 

نیست.«
اجازه ترمیم معدل نداشته باشیم ضرر می کنیم ��

درهمین باره کارزاری هم راه افتاده است، تا لحظه تنظیم 
ایــن گــزارش چیزی حدود ۳۱ هــزار ۵۰۰ نفر آن را امضا 
کرده اند، نویسندگان این کارزار خطاب به »وزیر آموزش و 
پرورش« و »سرپرســت سازمان سنجش آموزش کشور« 
در بخشی از متن خود نوشته اند: »معطوف به اطلاعات ارائه 
شده در دفترچه شماره یک راهنمای ثبت نام و شرکت در 
آزمون سراســری ســال ۱۴۰۴، در صفحه شماره ۶۷ این 
دفترچه اعلام شده است که مطابق با مصوبه هزار و بیستمین 
جلســه شورای عالی آموزش و پرورش، متقاضیان کنکور 
صرفاً یک بار مجاز به ترمیم معدل بوده و اگر کسی از فرصت 
ترمیم معدل استفاده کرده باشد، امکان ترمیم معدل مجدد 
را نخواهد داشت!...برخی از داوطلبان کنکور، بنا بر دلایل 
متفاوت در فرصت ترمیم امتحانات نهایی پارســال نمرات 
خوبی را کسب نکرده و در صورت عدم امکان ترمیم مجدد 

معدل، در کنکور امسال بسیار متضرر خواهند شد.«
دانش آموزان معتقدند شــبیه موش آزمایشگاهی  ��

شده اند
آن طورکه مشــخص است روش اخیر سنجش و پذیرش 
داوطلبان به دانشــگاه و البته محدودیت های آن حسابی 
ســبب اعتراض شــده اســت. فروغ تیموریان، معلم و 
کارشناس آموزش دراین باره به خبرآنلاین می گوید: »این 
قبیل اقدامات بدون هیچ زیرساخت و فقط براساس آزمون 
و خطا انجام شده است، خود دانش آموزان معتقدند شبیه 
موش آزمایشگاهی شده اند. اگر قبل از تغییر روش سنجش 

و پذیرش ورود به دانشگاه ها و راه انداختن ماجرای تأثیر 
۶۰ درصــدی معــدل و امــکان ترمیم معــدل از چهارتا 
کارشــناس باسابقه استعلام می کردند متوجه می شدند 

که این روش تاثیرگذار نخواهد بود.«
این یک تبعیض محســوب می شــود و اصلًا عدالت  ��

آموزشی نیست
او بیان می کند: »همین مســئله باعث شده دانش آموزان 
درس نخواننــد، الان دانش آموز پایه دوازدهمی داریم که 
مجبور هست دو درس از پایه یازدهم را ترمیم معدل کند، 
در واقــع یک وضعیــت ســردرگمی و بلاتکلیفی برای 
دانش آموزان درســت کردند، اگــر دانش آموزان نتوانند 
نمرات مدنظر را بگیرند در واقع برای همیشه آن ۶۰ درصد 
تاثیرگــذاری معــدل در نتایج نهایی قبولی را از دســت 
می دهند و احتمالاً دست شــان به دانشــگاه های بزرگ و 
رشته های خوب نمی رسد، یعنی فرصت مجددی ندارند، 
این یک تبعیض محسوب می شود و اصلًا عدالت آموزشی 

نیست.«
اجحاف برای دانش آموزانی که دسترسی به امکانات  ��

ندارند
این کارشناس آموزش ادامه می دهد: »وقتی فقط مدارس 
خوب و برَِند می توانند طوری به دانش آموزان درس بدهند 
کــه نمره اش بالای ۱9 شــود و بتوانــد تاثیرگذاری ۶۰ 
درصدی را کسب کند تکلیف دانش آموزی که در مدرسه 
دولتی معمولی درس خوانده اســت و معلم خوب ندارد 
چیســت؟ آمــوزش و پرورش امــروز از نومعلم های تازه 

فارغ التحصیل شده به دلیل کمبود نیرو برای تدریس در 
پایه دوازدهم استفاده می کند، نمی خواهم کار معلم های 
جدید را زیر سؤال ببرم اما متاسفانه این گروه تجربه کافی 
در تدریس ندارند. ترمیم معدل و تقویت کردن سهم ۶۰ 
درصدی معدل یک پازل است، نیاز به مدرسه، آموزش و 
معلــم خوب و خیلــی موارد دیگر دارد که این ۶۰ درصد 
تاثیرگذاری در قبولی دانشگاه کسب شود، بنابراین برای 
دانش آمــوزی که به این امکانات دسترســی ندارد واقعاً 

اجحاف است.«
بازگشت به دوران دیپلم ردی... ��

تیموریان به خبرآنلاین می گوید: »اگر به ســال های قبل 
برگردیم، اصطلاحی وجود داشت به نام دیپلم ردی، یعنی 
کسانی که هیچ وقت نمی توانستند دیپلم بگیرند، اما بعدتر 
سیستمی را گذاشتند که دانش آموزان تحت هر شرایطی 
بتوانند دیپلم بگیرند، امروز انگار سیستم طوری شده که 
به همان دوران دیپلم ردی داریم برمی گردیم، الان شرایط 
طــوری شــده که دانش آموزان انگیــزه درس خواندن و 
تحصیل ندارند حالا اگر قرار باشد با برخی مصوبه ها این 
بی انگیزه گی تشدید شود که کار خیلی برای شان سخت 
می شود. سهم ۶۰ درصد معدل اجحاف کامل به دانش آموز 
است، نمی گویم معدل دوره متوسطه تاثیرگذاری نداشته 
باشــد، می شود فقط معدل ســال دوازدهم را تأثیر داد و 
حتی می شود سهم آن را پنجا پنجا در نظر گرفت یا مثلًا 
۳۰ درصد معدل، ۷۰ درصد کنکور، بنابراین باید وضعیت 

را اصلاح کرد.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

سلام به دوران 
دیپلم ردی!

 دانش آموزان معتقدند
 شبیه موش آزمایشگاهی شده اند

کارشناس حوزه مسکن وعضو هئیت علمی دانشگاه 
بوعلی سینا در خصوص چالش های حوزه مسکن 
و ســاخت در کشــور گفت: مشکلات این بخش از 
نبود برنامه ریزی در استفاده از تکنولوژی های روز 
تا تبدیل شدن مسکن به کالایی سرمایه ای و نبود 

نظارت مؤثر ریشه می گیرد.
افزایش بی ســابقه قیمت مصالح ســاختمانی در 
ســال های اخیــر، بحــران تــازه ای را در بخش 
ساخت وســاز و پروژه های عمرانی کشور رقم زده 
اســت. این افزایش قیمت کــه تحت تأثیر عوامل 
متعددی مانند نوسانات ارزی، تحریم ها و رشد تورم 
شکل گرفته، هزینه اجرای پروژه های مسکن را به 
شدت بالا برده و بسیاری از طرح های کلان ملی از 
جمله طرح ملی مســکن را با تأخیرهای طولانی 

مواجه کرده است.
پیامدهای این مسئله تنها به حوزه اقتصادی محدود 
نمی شود بلکه تأثیرات اجتماعی گسترده ای نیز به 
دنبال داشته است. کاهش توان مالی خانوارها برای 

خرید مســکن، افزایش فشــار بر اقشار کم درآمد و 
گسترش نابرابری در دسترسی به سرپناه مناسب 
از جمله این اثرات هستند. علاوه بر این، تأخیر در 
تحویل پروژه ها باعث شده اعتماد عمومی به اجرای 
موفق طرح های دولتی کاهش یابد و بســیاری از 
متقاضیان در انتظار تحویل واحدهای وعده داده شده 

دچار نگرانی شوند.
در این شــرایط، پرســش اصلی این اســت که آیا 
سیاســت گذاری های دولــت، از جمله یارانه های 
مصالح یا تســهیلات بانکی می توانند این بحران را 
مدیریت کنند؟ یا اینکه کشور نیازمند راهبردهای 
تازه و ســاختاری برای مهــار چالش های پیش رو 
اســت؟ در همین راستا با توجه به اهمیت موضوع 
با یکی از کارشناسان مسکن به گفت وگو نشسته 

که نتیجه را باهم می خوانیم:
حســن ســجاد زاده، با اشــاره به تکنولوژی های 
پیشــرفته در صنعت ساخت وساز جهانی گفت: در 
بســیاری از کشورها از ســازه های پیش ساخته و 
مصالح هوشــمند برای کاهش هزینه ها و افزایش 
سرعت ساخت استفاده می شود. وی با بیان اینکه 
ایــن فناوری هــا علاوه بــر کیفیت بــالا، امکان 
صرفه جویــی در زمــان و هزینه را فراهم می کنند، 
ابــراز کــرد: در ایران همچنان ساخت وســازها به 
روش های سنتی انجام می شود که علاوه بر اتلاف 
منابع، هزینه ها را افزایش داده و کیفیت را کاهش 

می دهد.
عضو هئیت علمی دانشگاه بوعلی سینا تأکید کرد: 
استفاده از مصالح بومی می تواند تأثیر قابل توجهی 
در کاهش هزینه ها و افزایش تاب آوری ساختمان ها 
داشته باشد اما این ظرفیت همچنان نادیده گرفته 

شده است.
سوداگری عامل تشدید بحران مسکن ��

سجاد زاده ضمن اشاره به مشکلات اقتصادی حوزه 
مســکن گفت: مســکن در ایران بــه یک کالای 
سرمایه ای تبدیل شده است که واسطه ها و دلالان 
نقــش مؤثــری در افزایش قیمت هــا دارند و این 
وضعیت، دسترســی اقشار کم درآمد به مسکن را 
ســخت تر کرده اســت. وی در ادامه مطرح کرد: به 

جرأت می توان گفت که بسیاری از ثبت نام کنندگان 
طرح های دولتی مانند مسکن ملی، نیاز واقعی به 
خانه ندارند و صرفاً به دنبال سرمایه گذاری هستند.

کیفیت پایین پروژه های انبوه سازی ��
این کارشناس مسکن با انتقاد از کیفیت پروژه های 
انبوه سازی نظیر مسکن مهر، بیان کرد: انبوه سازی ها 
در ایران اغلب به جای تأمین خانه هایی با کیفیت 
و امکانــات رفاهی به ســاخت خوابگاه هایی بدون 
استاندارد تبدیل شده اند. نبود فضای سبز، خدمات 
اجتماعی و طراحی مناســب باعث شــده که این 
پروژه ها نه تنها آرامش بخش باشــند بلکه خود به 
مشــکلی برای ســاکنان تبدیل شوند.سجادزاده 
همچنین ضعف های نظام مهندســی را یکی دیگر 
از موانع بهبود وضعیت مســکن دانســته و افزود: 
مهندســان مــا آمــوزش کافی برای اســتفاده از 
تکنولوژی هــای مــدرن و مدیریــت پروژه های 
انبوه سازی ندیده اند. از سوی دیگر، پرداخت ناکافی 
و تأخیر در حق الزحمه ها، انگیزه نظارت دقیق را از 
آن ها گرفته اســت. این مســائل باید با اصلاح نظام 

مهندسی و ارائه آموزش های تخصصی رفع شود.

وی با بیان اینکه استفاده از تکنولوژی های پیشرفته 
در ساخت وساز برای کاهش هزینه و زمان می تواند 
تأثیر به ســزایی بر ســاخت مسکن انبوه و کاهش 
هزینه آن داشته باشد، اظهار کرد: در این خصوص 
نظارت مؤثر دولت به عنوان سیاست گذار، نه مجری، 
تقویت نظام مهندســی از طریق آموزش تخصصی 
و پرداخــت به موقــع حق الزحمه ها و مشــارکت 
متقاضیــان واقعــی در پروژه ها و ایجاد ســاختار 

مدیریت مشارکتی هم می تواند تأثیر گذار باشد.
 این کارشناس حوزه مسکن در خاتمه گفت: نمونه 
تجربه موفق ســاخت مســکن انبوه را می توان در 
شــهرک اکباتان و برخی کشــورها که در ساخت 
مسکن از مشارکت مردم بهره می برند جست وجو 
کرد. حال با توجه به آنچه گفته شد می توان نتیجه 
گرفت که حل بحران مسکن در ایران نیازمند تغییر 
رویکرد در سیاســت گذاری، مدیریت و روش های 
ساخت وســاز اســت که تنهــا بــا بهره گیری از 
فناوری هــای مدرن، مشــارکت مردمی و نظارت 
دقیق، می توان به ایجاد مســکن هایی باکیفیت و 

مقرون به صرفه امیدوار بود.

عطیه صفی زاده
روزنامه نگار

 راه حل
 بحران مسکن 
در ایران

»نقش اقتصاد« در گفتگو با یک 
 کارشناس حوزه مسکن
 بررسی کرد:



امتناع دولت از جبران خسارت قطعی برق
۱۰۰ میلیارد دلار خسارت خاموشی برق به بخش خصوصی

مائده مروتی
روزنامه نگار

ایران دومین کشــور ذخایر بزرگ گاز طبیعی جهان به شــمار می رود که با در 
اختیار داشتن ۱۶ درصد از ذخایر گاز طبیعی جهان، یکی از بزرگ ترین دارندگان 
این منبع انرژی شــناخته می شــود. با وجود این، این ظرفیت عظیم به دلیل 
مشکلات ساختاری و مدیریتی نتوانسته به تأمین پایدار انرژی برای بخش های 

مختلف جامعه منجر شود.
در این بین مسئولان کشور به جای تأمین منابع برای سرمایه گذاری در حوزه 
زیرساختی با تصویب قوانین مختلف دولت را موظف کرده اند که در صورت بروز 
خسارات برای مشترکان، خسارت آن را بپردازند. گرچه این قانون به خودی خود 
نشــانگر آن اســت که دولت برنامه ای برای کنترل خاموشی ها ندارد، اما در اجرا 

هم تا به حال کمتر کسی بوده است که خسارتی دریافت کند.
طبق قانون، دولت موظف است خسارت های ناشی از قطعی برق را جبران کند، 
اما واقعیت این است که این اتفاق هرگز به طور کامل محقق نشده و تولیدکنندگان 
و واحدهای تولیدی علاوه بر اینکه با شرایط نامناسب اقتصادی مواجه هستند، 
باید با بحران قطعی برق و چالش های ناشی از سیاست های ناکارآمد نیز مقابله 

کنند.
فرزانه صمدیان، پژوهشگر توسعه، نیز در نشستی خبری که روز ۲۲ آبان تشکیل 
شد گفت: طبق قانون دولت هنگام کمبود برق و گاز نباید برق واحدهای صنعتی 
را قطع کند و در صورت انجام این کار باید جبران خســارت کند. ولی دولت به 

این قانون عمل نمی کند.
آرش نجفی، رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران، در گفت وگو با تجارت نیوز 
گفت: خســارت های وارده در حال برآورد اســت، اما نکته ای که وجود دارد این 
اســت کــه طبق مــاده ۲۵ قانون رفــع موانع رقابت پذیر، دولت موظف اســت 
خســارت های ناشــی از قطع برق صنایع را جبران کند.او با انتقاد از اینکه دولت 
نسبت به این قانون هیچ گونه تمکینی نداشته توضیح داد: این قانون بیش از ۱۰ 
ســال اســت که تصویب شــده، اما هیچ اقدام عملی در این راستا صورت نگرفته 
است. به همین دلیل، امروز این موضوع به عنوان یک مساله مبهم مطرح می شود. 
دولت به رغم صراحت این قانون، هیچ گونه تمکینی نسبت به آن نداشته و تمایلی 
هم به انجام آن ندارد.نجفی افزود: در حال حاضر، برآورد خســارت ها در حال 
انجام اســت و اعداد به دســت آمده بســیار بزرگ است. اگر دولت بخواهد جمع 
خســارت های ۱۰ ســال گذشته را محاسبه کند، احتمالاً بیش از ۱۰۰ میلیارد 
دلار خواهد بود. اما دولت به هیچ عنوان قائل به پرداخت این خسارت ها نیست.
رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی ایران پیشــنهاد کرد: اگر دولت به جای 
نپرداختن خسارات، یک برنامه ۲۰ میلیارد دلاری برای سرمایه گذاری در بخش 
انرژی اجرا می کرد، می توانست بسیاری از مشکلات کشور در زمینه کمبود گاز 
و برق را تا حد قابل قبولی حل کند. با روش های بهینه ســازی مصرف انرژی و 
افزایش راندمان، این ۱۰۰ میلیارد دلار خســارتی که بخش خصوصی از دولت 
طلبکار اســت، دیگر موضوعیتی نداشــت و معضل برطرف می شد.او با گلایه از 
بی خیالی مسئولان در تغییر وضع موجود توضیح داد: متاسفانه، زمانی که دولت 
باید تصمیمات درست بگیرد، افرادی که باید تصویرسازی کنند، این کار را انجام 
نمی دهند و کشــور دچار تصمیمات غلط می شــود. در ایران، ترک فعل ها نیز 
پیگیری نمی شود و مدیران با فراغ بال مسئولیت های خود را نادیده می گیرند.

نجفی با اشاره به اینکه دولت هیچ تصمیمی برای حل این مسائل ندارد تشریح 
کرد: دولت نه تنها هیچ خســارتی پرداخت نمی کند بلکه به نظر می رســد هیچ 
تصمیمی برای حل این مســائل ندارد. رئیس جمهوری هر روز جلســاتی برگزار 
می کند و از مســئولان می خواهد که اقدامات لازم را انجام دهند، اما مشــخص 
نیست آیا واقعاً اقدامی صورت می گیرد یا خیر؛ فعلًا در میان هیچ یک از مدیران، 
اقدام مؤثری مشــاهده نمی شــود.نجفی در پایان به بحث جریمه ها اشاره کرد و 
گفت: جریمه ها عمدتاً تحت عناوین مختلفی تعریف شــده اند که توانیر هر روز 
به دنبال آن است تا پول بیشتری از صنایع دریافت کند. این تغییرات تعرفه ای 
و نوسانات قیمت برق باعث شده صنایع این موارد را به منزله جریمه برای خود 
تلقی کنند. در واقع، بخشی از این مسائل واقعاً جریمه است، اما عمدتاً تغییرات 
تعرفه ای و سازوکارهای پلکانی و تصاعدی برای محاسبه برق هستند که منجر 

به احساس جریمه در صنایع می شوند.

تالار
مقاومت ۲.۸ میلیون واحدی شکسته می شود؟

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار

بازار سهام روز دوشنبه توانست فشار عرضه را خنثی کند و گام جدیدی در جهت 
صعود بردارد. این روند شاخص کل را به نزدیکی قله ۲,۸ میلیون واحدی رساند. 
باید دید شاخص کل بورس در معاملات روز سه شنبه این قله را فتح می کند یا 

خیر.
طی معاملات بورس در روز دوشنبه، شاخص کل ۳۵ هزار و ۶۲۳ واحد، معادل 
۱,۲9 درصد، افزایش ارتفاع داد. بر این اســاس شــاخص کل در پایان معاملات 

روز دوشنبه در سطح دو میلیون و ۷99 هزار واحدی ایستاد.
در طرف دیگر، قیمت معاملات سهم های کوچک بازار سهام نیز افزایش داشت؛ 
به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس روز دوشنبه پنج هزار و ۲۳۲ 
واحد که معادل ۰,۶۲ درصد این شــاخص اســت، افزایش ارتفاع داد و به ســطح 

۸۴۵ هزار واحد رسید.
معاملات بورس تهران در آینه آمار و ارقام

گفتنی اســت تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز دوشــنبه، حجم معاملات را 
۲۲,۷ میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد )سهام، حق تقدم و صندوق های 

سهامی( را ۱۲ هزار و ۶۳۸ میلیارد تومان نشان می دهد.

نگاه روز

رئیــس کنفدراســیون صــادرات بــا بیــان اینکه با 
سیاســت های بانک مرکزی در شــرایط ایده آل ارز 
دونرخی خواهد شد، گفت: با عرضه ارز بیشتر و کاهش 
واردات، نرخ ارز هم در آینده می تواند تا حدودی تعدیل 

شود.
محمد لاهوتی رئیس کنفدراسیون صادرات ایران در 
گفتگو با خبرنگار مهر درباره برداشته شدن سقف نرخ 
در نیما اظهار کرد: این موضوع یکی از درســت ترین 
تصمیماتی بوده که از ســال ۱۳9۷ به این ســو گرفته 
شده زیرا با نزدیک کردن نرخ های ارز عملًا بساط رانت 
در بحث واردات کاهش می یابد. نزدیک شدن نرخ به 
نرخ های واقعی در آینده ای نزدیک تقاضای واردات را 
کم خواهد کرد و شــرکت های بزرگ مانند فولادی و 
پتروشیمی ها که نرخشان آزاد شده افزایش صادرات 
خواهند داشــت و قطعاً با عرضه ارز بیشــتر و کاهش 
واردات، نرخ ارز هم در آینده می تواند تا حدودی تعدیل 

شود.
وی افزود: البته باید در نظر گرفت که کشور دچار یک 
تورم مزمن اســت و همانطور که تورم بر همه کالاها 
تأثیر دارد بر نرخ ارز هم اثر خود را می گذارد؛ لذا اینکه 
تصــور کنیم افزایش نــرخ ارز به دلیل فقط و فقط به 

دلیل افزایش نرخ نیما است، تصور درستی نیست.
لاهوتی تصریح کرد: نکته دیگر آنکه رئیس جمهور در 

زمان کاندیداتوری اعلام کرد که بســاط چند نرخی 
بودن ارز باید برچیده شود زیرا این مسئله چیزی جز 
فساد و رانت نداشته است و عملًا مردم این موضوع را 
حس می کردند که با وجود اینکه دولت ارز ارزان برای 
واردات تخصیــص مــی داد اما مصرف کننده نهایی با 

قیمت ارز آزاد کالا را می خرید.
وی ادامــه داد: از ایــن رو این سیاســت در بحث تورم 
چندان تأثیر چندانی نخواهد داشــت گرچه تأثیرات 

روانی بر جامعه می گذارد.
چرا واردکنندگان تمایلی به استفاده از سامانه  ��

ارز تجاری ندارد؟
لاهوتی در ادامه گفت: به جهت اینکه ارز ارزان عرضه 
می کنیم هر کالایی که وارد شود سود قابل توجهی را 
کســب می کند لذا تقاضای کاذب برای واردات وجود 
دارد و به نظر می رسد با عرضه ارز توسط صادرکنندگان 
و افزایش صادرات شرکت های بزرگ مثل پتروشیمی ها 
به دلیل برداشــته شدن ســقف در سامانه نیما باعث 
می شــود که از یک طرف عرضه زیاد و از طرف دیگر 

تقاضا کم شود، از این رو پیش بینی ها نشان می دهد 
که نرخ ارز تا حدودی تعدیل خواهد شد.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران تصریح کرد: البته 
کاهش چشــم گیری را در نرخ ارز نخواهیم داشت اما 

حداقل قیمت ها افزایش کمتری خواهد داشت.
نرخ ارز باید توافقی تعیین شود ��

لاهوتی درباره ســازوکار مرکز مبادله هم گفت: بانک 
مرکزی سیاستی را در خصوص این مرکز اتخاذ کرده 
که صادرکننده و واردکننده ارز را از طریق بانک های 
عامل تحویل دهند.وی افزود: سیاســت بانک مرکزی 
این بوده که مطمئن باشد ارز پشت کوتاژهای صادراتی 
وجود دارد و واردکنندگانی که بعضاً از این محل آسیب 

دیده بودند به نوعی حق و حقوقشان تأمین شود.
لاهوتی تصریح کرد: بر اســاس وعده ها قرار است نرخ 
ارز توافقی تعیین شود در این صورت شاید بتوان گفت 
که مشکلی که در گذشته وجود داشت و صادرکننده 
نمی دانســت ارز را به چه کسی بفروشد یا واردکننده 
نمی دانســت ارز را از چه کســی بخرد حل می شود و 

بانک به عنوان واسط این کار را می کند.
وی گفت: البته این موضوع مشــروط به این اســت که 
بانــک مرکــزی در نرخ گذاری دخالت نکند و ماهیت 
توافقی بودن نرخ ارز حفظ شود زیرا در غیر این صورت 
بــه همان سیســتمی که در ســامانه نیما حاکم بود 
برمی گردیم به این صورت که صرفاً از ســامانه نیما به 
مرکز مبادله منتقل شــده ایم.عضو هیئت نمایندگان 
اتاق ایران درباره اینکه شرایط برای تک نرخی شدن 
ارز فراهم است، تاکید کرد: امروز شرایط کشور شرایط 
تک نرخی شــدن ارز نیســت زیرا برخی از کالاهای 
اساسی در بودجه ارز ترجیحی می گیرند اما اگر دولت 
بتواند باقی ارزها را در قالب صادرات، واردات، اسکناس 
و… را به یک نرخ نزدیک کند که با واقعیت بازار هم 
فاصله غیرمنطقی نباشــد، در شــرایط ایده آل در نرخ 
ارز به یک دو نرخی رسمی خواهیم رسید.گفتنی است، 
از ســوم دی ماه همه واردکنندگانی که از ارز نیمایی 
اســتفاده نمی کنند، مکلف شدند ارز خود را از سامانه 
ارز توافقــی دریافــت کنند. علاوه بر این، از آنجایی که 
قرار بود سامانه ارز نیما به بازار ارز توافقی منتقل و نرخ 
آن را به نرخ ارز توافقی نزدیک شــود، مقرر شــد از روز 
شنبه ۲۴ آذرماه، نرخ ارز سامانه نیما مانند ارز توافقی 
بر اساس حراج شکل بگیرد و سقف قیمت ارز در این 

سامانه برداشته شد.

رئیس کنفدراسیون صادرات مطرح کرد

 تقاضای کاذب برای واردات داریم؛ تعدیل
 نرخ ارز با بازار ارز توافقی

فریدون همتی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه:
امیدوارم مجلس از خواب بیدار شود!

فریدون همتی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، درباره شرایط 
بــازار ارز و تورمــی کــه هر روز بالاتر می رود گفت: مردی در ایران پیدا 
نمی شود که این تورم و قیمت ارز را کنترل کند. نه وزیر، نه نمایندگان 
مجلس، نه دولت. اصلًا انگار در این کشور اقتصاددانی که بتواند راه حلی 

برای این مشکلات پیدا کند وجود ندارد.
*بــا توجه به افزایش بــدون کنترل قیمت ارز چه راهکاری برای این 

وضعیت اقتصادی وجود دارد؟
مردی در ایران پیدا نمی شود که این تورم و قیمت ارز را کنترل کند. 
نــه وزیــر، نــه نمایندگان مجلس، نه دولت. اصلًا انگار در این کشــور 

اقتصاددانی که بتواند راه حلی برای این مشکلات پیدا کند وجود ندارد. 
مردم باید به حال خود گریه کنند.

مردم که کاری از دست شان برنمی آید، به نظر می رسد دولتمردان  ��
باید به حال خود گریه کنند.

در هیچ دولتی کاری نکردند. همه آمدند و همه هم دروغ گفتند. هیچ 
دولتی نتوانست از بار مشکلات مردم کم کند.

اکنون با وجود این شرایط باید چه کار کرد؟ بالاخره باید راهکاری  ��
وجود داشته باشد؟

در هیچ دولتی این وضعیت اقتصادی کنترل نشد. همه آمدند و وعده 
و وعید دادند اما هیچ کدام نتوانســتند شــرایط را برای مردم درســت 

کنند.
برخی می گویند مافیا و قاچاقچیان پشت بازار ارز هستند و بازار  ��

را آنها کنترل می کنند؟ این از نظر شما درست است؟
من می ترسم خیلی ها خودشان دست شان در این کار باشد.

خیلی ها یعنی چه کسانی؟ ��
اگر دُم این مافیا و قاچاق به جاهای بزرگ وصل نبود باید این شرایط 

زود جمع می شد. همین، توضیح نمی خواهد.
خب الان باید چه کار کرد؟ باید بنشینیم و به وضعیت نگاه کنیم؟ ��

ان شاءالله مجلس از خواب بیدار شود یکی دو اقدام اساسی انجام دهد 
تا دل مردم شاد شود.

مجلــس اقــدام کند یعنی دقیقاً چه کاری انجــام دهد؟ وزرا را  ��
اســتیضاح کند؟ با کنار گذاشتن وزرای اقتصادی این مشکل حل 

می شود؟
همین که گفتم را بزنید. مشخص می شود معنی آن چیست.
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فرج الله معماری، رئیس کمیســیون اقتصاد کلان اتاق 
ایران بیان کرد: متاســفانه در دوره ۲۰ ســاله سند چشم 
انداز ۱۴۰۴، ما نه تنها از بسیاری از کشورهای خاورمیانه 
پیشــی نگرفته ایــم، بلکــه در خیلــی از شــاخص ها 
موقعیت هایمان نسبت به گذشته تنزل پیدا کرده است 

و جایگاه خود را از دست داده ایم.
معماری اضافه کرد: برخی شــاخص ها در انتهای دوره 
چشــم انداز ۲۰ ساله، شــامل این موارد است که تولید 
ناخالص داخلی ایران از رتبه سوم منطقه به رتبه چهارم 
پس از ترکیه، عربستان و امارات تنزل پیدا کرده است. 
همچنیــن تولیــد ناخالص داخلی ایران کــه ۲.۲ برابر 
متوسط منطقه در سال ۱۳۸۴ بوده، در سال ۱۴۰۲ به 

۱.۴ برابر متوسط منطقه کاهش یافته است.
رتبه اول تورم رتبه دوازدهم درآمد سرانه ��

وی افزود: درآمد سرانه از رتبه نهم به رتبه دوازدهم نزول 
کرد. درآمد ســرانه کم شــده است و در تورم رتبه اول را 
پیدا کرده ایم. نرخ متوســط تورم در ایران ۲۳ درصد و 
نرخ متوســط تورم در میان کشورهای منطقه ۷ درصد 
است. در حوزه اشتغال از رتبه دوم منطقه به رتبه چهارم 
رســیده ایم. مخارج مصرفی ایران از رتبه ششــم به رتبه 
یازدهم نزول کرده و حجم دولت در اقتصاد بزرگ تر شده 

است.
وی افزود: این موارد بیانگر آن است که ما به دلایلی موفق 
نبوده ایم؛ یا سیســتم برنامه نویســی و هدفگذاری مان 
اشــکال داشته یا سیستم اجرایی ما و یا سرعت دیگران 
خیلی از ما بالاتر بوده است که آن ها توانستند موقعیت های 
بهتری را به دســت بیاورند. قطعاً اگر با همان مکانیزم و 
با همان آدم ها جلو برویم، کارنامه ناموفق این مسیر پیش 
روی ماست و اگر برنامه چشم انداز ۱۴۳۰ را هم بخواهیم 
پیش ببریم پیشاپیش می گویم یک تجربه ناموفق دیگر 
هــم پیــش روی ما خواهد بــود؛ لذا باید بــا رویکرد و 
هدف گذاری دیگر و ســازوکاری نوین به تدوین ســند 
چشــم انداز نگریست. در غیر این صورت باید جوابگوی 

این فرصت سوزی در مقابل نسل آینده خود باشیم.
معماری تصریح کرد: متولی این موضوع کماکان مجمع 
تشخیص مصلحت است و تاکنون هیچ نقشی برای اتاق 
ایران در این موضوع تعریف نکرده اند. اما ما نگرانیم دوباره 
همان روند برنامه نویسی ادامه پیدا کند. فعلًا اتاق نقشی 
در این زمینه ندارد که بتواند تغییری در تنظیم این سند، 
محتوا و روش های اجرای انجام دهد. این در حالی است 
که فرصت ها به ســرعت از دســت می روند. همچنان که 
بــه دلیل ۲ ســال تأخیــر در تدوین برنامه هفتم، همان 
برنامه ششم را ادامه دادیم، به نظر می رسد باید دو سال 
زودتر اقدام می شــد و مشارکت گسترده صاحب نظران 

دانشگاهی و بخش خصوصی را جلب می کردند.
 رییس کمیسیون اقتصادکلان اتاق ایران در ادامه تصریح 
کرد: در ۱9 فصل منتهی به تابستان ۱۴۰۳، حدود ۳۰۰۰ 

بنگاه اقتصادی شرکت کننده در طرح پایش در ظرفیتی 
کمتر از ۴۵ درصد ظرفیت اسمی خود فعالیت کرده اند 
که حاکی از وضعیت رکودی کشــور است. همچنین در 
دوره چشــم انداز ۲۰  ســاله ۱۴۰۴، نرخ رشد اقتصادی 
ایران به طور متوســط ۲.۴ درصد بوده اســت که در رتبه 
۱۵ منطقه قرار دارد. در این دوره، نرخ رشــد اقتصادی 
کشــورهای منطقه به طور متوســط ۳.9 درصد بوده که 
۱.۵ واحد درصد بیش از نرخ رشد ۲.۴ درصدی اقتصادی 

ایران در این دوره بوده است.
وی افزود: ما در این رتبه ها هدف گذاری کرده بودیم که 
در جمع این کشورها به مقام اول یا موقعیت ممتاز برسیم، 
اما به هدف هایمان نرسیدیم. حال چه کسی باید پاسخگو 
باشــد؟ ایــن موضوع بــه یک دولت هــم برنمی گردد. 
دولت هــای مختلــف درگیر این بحث بودند و لذا به نظر 
می رسد که دولت ها همه باید پاسخگو باشند و امیدواریم 
فرآیند تنظیم ســند چشــم انداز ۱۴۳۰ به شکلی پیش 
برود که آنهایی که برنامه را تهیه می کنند هدفشان ایجاد 
کار برای خودشــان تحت عنوان تدوین برنامه نباشــد. 
امیدواریم آنها هدفشان گشایش مشکلات کشور باشد 
و برنامه ای تنظیم کنند که دست یافتنی و با مشارکت 

و حضور گسترده بخش خصوصی باشد.

وی با تاکید بر اینکه تلاش بخش خصوصی اطلاع رسانی 
و درخواســت همراهی و کمک از طریق رســانه ها بوده، 
اضافــه کرد: وظیفه ام بود کــه بگویم متولیان امر اجازه 
دهند افراد و شخصیت های حقیقی و حقوقی دیگر هم 
برای تدوین برنامه وارد شوند. تمام دغدغه ما به عنوان 
بخش خصوص ایران کشورمان و مردم است. ما در این 
کشور ماندیم چرا که ریشه در این خاک داریم اما با فراز 
و نشیب های ناشی از تصمیمات سیاسی و اقتصادی نیز 
مواجهیم. فرصت ها در کشور به راحتی از دست می رود 
و متولیــان امــر باید اجازه دهنــد متخصصان و بخش 
خصوصی با کمک یکدیگر یک برنامه عملیاتی تهیه کنند 
و بخــش حاکمیتی بر انجــام کار نظارت کنند. تدوین 
برنامه های بلند مدت نیازمند تغییر ساختار است و بهتر 
است مشارکت مردم جدی گرفته شود و حوزه فعالیت 
دولــت را کوچکتر کنیم. باید اجازه دهیم مثل خیلی از 
کشورهایی که از بحران های اقتصادی عبور کردند، نقش 
بخش خصوصی جدی تر شود، دولت از حوزه تصدی گری 
خارج و به بخش حاکمیتی خود بپردازد. در مقابل بخش 
خصوصی میدان داری کند. اگر در تدوین برنامه تغییری 
صــورت نگیــرد این راه موفقی نخواهــد بود و حتماً در 

پیشگاه خدا و ملت باید پاسخگو باشیم.

فرشته رضایی
روزنامه نگار

شکست 
سند 
چشم انداز

جایگاه  ایـران
 در شاخص های توسعه تنزل 
پیدا کرده است

 بازار سرمایه در مسیر بهبود

پیرامون ســخنان اخیر رئیس سازمان بورس باید 
گفت که ایشان به لحاظ عرضه اولیه نوید ۱۳ هفته 
گرم را دادند و منظور ایشــان از »گرم« هم شــاید 
پررونق بوده است. اما اینکه صحبت های ایشان را 

به عنوان سیگنال و جهت دهنده به بازار تلقی کنیم، 
نگاه اشتباهی است. در مجموع در هفته های آینده 
بســته به تغییرات در مولفه هــای اثرگذار بر بازار 
ســرمایه، می توانیم انتظار داشــته باشیم که بازار 
واکنش نشــان دهــد؛ بنابراین اینکه بر اســاس 
صحبت های فردی که اطلاعاتش درمورد آینده و 
تحولات سیاسی و اقتصادی چندان دقیق نیست 
را به عنوان سیگنال به بازار برداشت کنیم، ممکن 
است بازار را گمراه کنیم یا انتظارات فراتر از تحولات 

واقعی حرکت کند.
آقای صیدی همچنین اظهار کردند که ما اصلًا به 
نوســانات، نحوه مدیریت و کنترل شاخص کاری 
نداریم که به باور من این می تواند اتفاق خیلی خوب 

باشد چراکه در گذشته شاخص تحت تأثیر کنترل 
ســازمان بورس و عوامل دولت بود و روی شاخص 
حساسیت خاصی وجود داشت؛ بنابراین این بخش 
از اظهارات ایشان، بازار را به سمت آزادی بیشتر و 

مکانیسم عرضه و تقاضای آزاد قرار می دهد.
در مجمــوع ما شــاهد تحولات زیــادی در آینده 
خواهیم بود؛ چه به لحاظ تغییرات در دولت آمریکا 
و چــه به لحــاظ تغییرات اثرگذار بر ســودآوری 
شــرکت ها از جمله تغییر در قیمت دلار و نرخ ارز 
توافقی، تغییر در نرخ سود بانکی و ارائه گزارش های 
ســه ماهه ســوم شــرکت ها یا تجدیــد ارزیابی 
ماننــد  بورســی  شــرکت های  دارایی هــای 
خودروسازی ها که عمدتاً اثر مثبتی روی روند بازار 

سرمایه خواهند داشت.
به نظر می رسد با ادامه این روند در آینده با توجه 
بــه تغییــر و تحــولات سیاســی و تغییــر در 
سیاســت گذاری های سیاسی ما همچنان در بازار 
ســرمایه شــاهد تحولات هســتیم. واکنش بازار 
سرمایه نسبت به این تحولات روند متفاوتی را دارد 
که موجب نوســان خواهد شد. پیش بینی من این 
است که اگر تحولات سیاسی و اقتصادی و ریسک 
سیستماتیک چندان آزاردهنده نباشد، همچنان 
روند رو به رشــد بازار ســهام در سال آینده با یک 
شیب ملایمی پشت سر گذاشته خواهد شد و بازار 
به صورت معاملاتی به سمت بهبود حرکت خواهد 

کرد.

حمید میرمعینی
 تحلیلگر بازارسرمایه

ت
ش

ددا
یا

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره140360316002001322 هیات اول 1403/03/03 موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای تاجماه بهرامی فرزند ابراهیم بشــماره 
شناسنامه 518 صادره از حمیل در ششدانگ یک باب ساختمان  به مساحت 49.87  متر مربع 
پلاک 2653 فرعی از 1 اصلی واقع در اسلام آبادغرب  خریداری برابر مبایعه نامه عادی وعدم 
دسترســی به مالک اولیه محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف/316/1
تاریخ انتشار نوبت اول :  1403/09/19   -تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/04

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره140360316002004524 هیــات اول 1403/09/21 موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک اسلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی سازمان مرکزی تعاون روستایی فرزند 
بشــماره شناسه ملی 10100374210 صادره از  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
996.73 متر مربع پلاک  فرعی از 41 اصلی واقع در اسلام آبادغرب  خریداری برابر مبایعه 
نامه عادی  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف/331/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/10/04  -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/22

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره140360316002000881 هیات اول 1403/02/17 موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای برزو 
حســن بیگی فرزند شاه حسین  بشماره شناســنامه 104 صادره از گیلانغرب در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 118.93 متر مربع پلاک 2641  فرعی از 1 
اصلی واقع در اسلام آبادغرب شهرستانی کوچه شهدا هشتم خریداری برابر مبایعه 
نامه عادی  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. الف/330/1

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/10/04  -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/22
محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

آگهی مفقودی
کارت خودرو سواری پژو 405 جی ال ایکس آی مدل 1385 رنگ نقره ای متالیک به 
شــماره موتور 12485143134 و شماره شاســی 13244707 بنام باباخان حاتمی 
لرســتانی به شماره ملی 4189473073 و شماره انتظامی 667 ط 26 _ایران 31 به 
همراه کارت سوخت خودرو یاد شده مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می گردد.
  لرستان

آگهي مفقودي مدارك خودرو
برگ سبزوسندکمپاني سواري خودروي ٢٠٦ SD مدل:1397 رنگ:سفیدروغني شماره 
موتور:174B0036916 شماره شاسي:NAAP41FE7JJ574966 کدملي مالک 
: 4189862339 شــماره پلاک:949ل42ایران 41  بنام ایوب حســنوندمفقود واز درجه 
کردستان اعتبار ساقط است.  

درآمد سرانه از 
رتبه نهم به رتبه 

دوازدهم نزول 
کرد. درآمد 

سرانه کم شده 
است و در تورم 
رتبه اول را پیدا 
کرده ایم. نرخ 

متوسط تورم در 
ایران 23 درصد و 

نرخ متوسط 
تورم در میان 

کشورهای 
منطقه 7 درصد 
است. در حوزه 
اشتغال از رتبه 
دوم منطقه به 

رتبه چهارم 
رسیده ایم. 

مخارج مصرفی 
ایران از رتبه 

ششم به رتبه 
یازدهم نزول 
کرده و حجم 

دولت در اقتصاد 
بزرگ تر شده 

است



مدیر مخابرات منطقه ایلام:
کسب رتبه برتر مخابرات منطقه ایلام در شاخص 

بهینه سازی ارتباطات سیار

نقش اقتصاد- ایلام – براری: مدیر 
مخابرات منطقه ایلام گفت: در 
ارزیابی کشوری فصل تابستان 
همراه اول، حــوزه ارتباطات 
ســیار این شرکت در شاخص 
بهینه سازی موبایل عنوان برتر 

کشور را کسب نمودند.
سید شهاب نبی پور اظهار داشت:  در این ارزیابی شاخص های متعددی 
ازجمله اجرای ACR، درایو تســت، تعامل با حوزه رگلاتوری، سیســتم 
انتقال )ترانسمیشن( مد نظر قرار گرفته است . وی افزود: کسب رتبه های 
برتر توســط کارکنان نتیجه تلاش شــبانه روزی، مدیریت منســجم، 
برنامه ریزی اصولی و پایبندی به انجام تعهدات شــرکت مخابرات ایران 
می باشد.مدیر مخابرات منطقه ایلام گفت: توسعه زیرساخت های تلفن 
همراه، و نگهداری و پایداری ارتباطات در دورترین نقاط استان را نتیجه 
زحمات کارکنان خدوم مخابرات دانســت و بیان نمود؛ خدمت و کســب 
رضایت مردم شریف استان ایلام و ارائه خدمات مطلوب به آنها از جمله 
وظایف سازمانی و تعریف شده کارکنان مخابرات منطقه ایلام می باشد.

نبی پور عنوان کرد: تداوم این رویه و کسب عناوین مشابه در سایر حوزه ها 
با همدلی و تلاش پیوسته و خدمت خالصانه محقق می شود.

دیدار مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 
با مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران

نقــش اقتصاد_ خوزســتان-
حسین عسکری گراوند: در دیدار 
مدیر عامل شرکت ملی مناطق 
نفتخیــز جنوب با مدیر عامل 
شــرکت ملی حفاری ایران که 
به مناســبت سالروز تأسیس 
شرکت ملی حفاری برگزار شد، 

بــر تقویــت همکاری ها و افزایش بهــره وری در عملیات حفاری تأکید 
شد.مهندس مهران مکوندی، مدیر عامل شرکت حفاری، ضمن قدردانی 
از همکاری هــای مؤثر شــرکت ملی مناطق نفتخیــز جنوب، از کاهش 
چشــمگیر مدت زمان انتظار دکل ها و تدابیر اتخاذ شــده برای افزایش 
راندمــان و بهره وری در این شــرکت خبــر داد. همچنین در این دیدار، 
مهندس ابراهیم پیرامون، مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، 
ضمن تبریک ســالروز تأســیس شرکت ملی حفاری ایران، این شرکت را 
یکی از ارکان حیاتی صنعت نفت دانست و ارتقای تجهیزات سخت افزاری 
و نرم افزاری آن را برای تحقق اهداف تولیدی وزارت نفت و شرکت ملی 
نفت ایران ضروری ارزیابی کرد. گفتنی است: این ملاقات با حضور مدیران 
دو شرکت، زمینه ساز گسترش بیشتر همکاری ها و بهبود روند عملیات 

حفاری و تولید نفت در کشور می گردد.

صرفه جویی بیش از ۵ درصد مصرف گاز با پویش 
کاهش دودرجه ای دما در استان گلستان

نقش اقتصاد- گلستان- عرب: به 
گــزارش روابــط عمومی گاز 
گلســتان علی طالبی گفت: 
میانگین مصــرف روزانه گاز 
خانواده هــای گلســتانی ۲۰ 
مترمکعب اســت که بیشتر از 
اســتانداردی اســت که برای 

اســتان در نظر گرفته شــده است.طالبی بیان کرد: 9۰ درصد مصرف گاز 
در اســتان گلســتان مربوط به بخش خانگی اســت و در هفته گذشته با 
همکاری مردم و پیوستن آنها به پویش کاهش دودرجه ای دما و همچنین 
اقدامات تدبیری با تعطیلی دســتگاه های اجرایی و غیرحضوری شــدن 
مدارس بین پنج تا هفت درصد کاهش مصرف گاز را در استان گلستان 
شاهد بودیم.وی افزود: این صرفه جویی سبب شد که میانگین روزانه ۸۰۰ 
هزار مترمکعب گاز در گلستان مصرف شود و بتوانیم ۵۰ درصد سوخت 

واحدهای تولیدی و شهرک های صنعتی را فراهم سازیم.

معرفی کارشناس شرکت آغاجاری بعنوان 
پژوهشگر برتر مناطق نفت خیز جنوب

نقش اقتصاد _ خوزستان_ حسین 
عسکری گراوند: به گزارش روابط 
عمومی شــرکت بهره برداری 
نفت و گاز آغاجاری: در مراســم 
تجلیــل از پژوهشــگران برتر، 
ســرکار خانم دکتــر صدیقه 
جهانگیــری کارشــناس اداره 

HSE و پدافند غیر عامل به عنوان پژوهشــگر برتر از شــرکت بهره برداری 
نفت و گاز آغاجاری در سطح مناطق نفت خیز جنوب انتخاب شد.

بازنگری طرح هادی ۱۴۷ روستای شهرستان رشت

نقش اقتصــاد- گیلان: مدیرکل 
بنیاد مســکن گیــلان از انجام 
بازنگــری طرح هــادی ۱۴۷ 
روستای شهرستان رشت خبر 
داد و گفت: دو روســتا نیازمند 
بازنگری طرح هادی هســتند.
حامد دائمی، ۳ دی ماه در دیدار 

رئیس شورای شهر رشت، بر تشدید مقابله با ساخت و سازهای غیرمجاز در 
حریم شهرها و روستاها تاکید کرد و افزود: حریم برای توسعه آینده شهر و 
روستا است.وی افزود: حریم به هیچ عنوان قابلیت استقرار فعالیت مسکونی 
را ندارد و باید با جدیت بیشتر با ساخت و ساز غیرمجاز در حریم مقابله کنیم.
مدیرکل بنیاد مسکن گیلان با ارائه گزارشی از طرح های عمران روستایی، 
نهضت ملی مسکن، بهسازی و مقاوم سازی روستاها، ادامه داد: بنیاد مسکن 

با ارائه طرح های هادی سند توسعه روستاها را مشخص کرده است.

چالش های انرژی و راهکارهای توسعه تولید در قزوین
رئیس اتاق بازرگانی استان قزوین خبرداد:

عزم جدی شهرداری کرج برای خدمت رسانی بهتر در فصل زمستان

نقش اقتصاد- قزوین-آزاده مافی: رئیس اتاق بازرگانی اســتان قزوین با 
اشــاره به چالش های جدی در حوزه انرژی، از برنامه ریزی و اقدامات 

این نهاد برای کاهش مشکلات تولید و صنعت خبر داد.
مشکلات انرژی، مانع اصلی رشد تولید ��

مهدی عبدیان در نشست خبری با خبرنگاران اعلام کرد که کمبود 
برق، گاز و ســوخت به دلیل نبود ســرمایه گذاری کافی در ســاخت 
نیروگاه ها و قیمت پایین حامل های انرژی، کشــور را در بحران قرار 
داده اســت. وی تصریح کرد: »امروز تولید با چالش های جدی روبرو 
است و کاهش مصرف انرژی در واحدهای صنعتی به عنوان راهکاری 

موقت در نظر گرفته شده است.«
افزایش بهره وری در اتاق بازرگانی قزوین ��

عبدیان با ارائه گزارشــی از فعالیت های ۱9 ماه گذشــته، گفت: اتاق 
بازرگانی قزوین با ۶۶۶ کارت شروع به کار کرد و اکنون تعداد کارت های 
صادرشده به بیش از ۲۵۰۰ مورد رسیده است. همچنین، با پرداخت 

بدهی های معوقه ۱۶ ساله، زمینه توسعه بیشتر فراهم شد.

سرمایه گذاری در آموزش و مهارت آموزی ��
وی بــا تأکیــد بر اهمیت آموزش، اظهار داشــت: »در فصل پاییز، ۲۴ 
دوره آموزشی رایگان برگزار شد که بیش از ۱۱۲۰ نفر در آن شرکت 

کردند. این دوره ها با هدف افزایش دانش در حوزه هایی مانند مالیات، 
بازرگانی و ارتباطات بین المللی برگزار شده است.«

راهبردهای کاهش بحران انرژی ��
عبدیان با بیان اینکه پیک مصرف برق اســتان قزوین ۸۰۰ مگاوات 
اســت، پیشــنهاد کرد: در صورت صرفه جویی ۳۵ درصدی انرژی، 
واحدهای صنعتی از قطع برق معاف خواهند شــد. همچنین، بخش 
خصوصــی آمادگــی دارد با حمایت دولت، ۴۰۰ مگاوات برق جدید را 

وارد مدار کند.
نقش اتاق بازرگانی در مدیریت چالش ها ��

وی افزود: »اگرچه نقش اتاق بازرگانی مشورتی است، اما توصیه های 
کارشناسی ما می تواند به بهبود وضعیت کمک کند. نمونه آن مدیریت 
برق و جلوگیری از تعطیلی واحدهای صنعتی در استان است.«عبدیان 
در پایان تأکید کرد: »با انتخاب افراد کاردان در حوزه اقتصاد و حمایت 
از بخش خصوصی، می توان موانع را رفع کرد و تولید را به سمت پویایی 

بیشتر سوق داد.«

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی: شهرداری کرج با حضور شهردار، 
معاون خدمات شهری و با مشارکت مناطق دهگانه و سازمان های 
مرتبط با برگزاری مانور بزرگ عملیات زمستانی، آمادگی خود را 

برای مقابله با برف و یخ زدگی در فصل سرد سال نشان داد.
مهرداد کیانی، شــهرداری کرج با حضور در این مراســم با تاکید بر 
اهمیــت آمادگی برای مقابله با شــرایط جوی نامســاعد، گفت: 
شهرداری کرج همواره تلاش کرده است تا با برنامه ریزی دقیق و 
استفاده از تجهیزات مدرن، خدمات مطلوبی را به شهروندان ارائه 
دهــد. برگــزاری این مانور نشــان از عزم جدی شــهرداری برای 

خدمت رسانی بهتر در فصل زمستان است.
حسین دقیقیان، معاون خدمات شهر شهرداری کرج نیزاظهار کرد: 
با توجه به فرا رســیدن فصل ســرما و به منظور هماهنگی و تست 
عملکرد ماشین آلات و تجهیزات در مواجه با پدیده برف و یخ زدگی، 

مانور عملیات زمستانی در سطح شهر کرج برگزار شد.
دقیقیان در حاشــیه این مانور اظهار داشت: تعدادی ماشین آلات 
در این مانور مشــارکت دارند که تمامی ماشــین آلات اختصاصی 
مربــوط بــه رفع آب گرفتگی ها، برف روبی و جلوگیری از یخ زدگی 

معابر در ســطح مناطق به کار گرفته شــده است. هدف از برگزاری 
این مانور، اطمینان از آمادگی کامل تجهیزات و نیروهای خدماتی 

برای ارائه خدمات مطلوب به شهروندان در فصل زمستان است.
وی گفت: برگزاری مانورهای زمســتانی، نقش مهمی در آمادگی 

شــهرداری برای مقابله با شــرایط جوی نامساعد دارد. این مانورها 
باعث شناســایی نقاط ضعف و قوت در سیســتم مدیریت بحران 
شهرداری شده و امکان رفع مشکلات قبل از وقوع بحران را فراهم 
می آورد. همچنین، برگزاری این مانورها، موجب افزایش هماهنگی 
 و همــکاری بیــن نیروهــای خدماتــی و ســازمان های مختلف

 می شود.
معاون خدمات شهری شهرداری کرج در ادامه گفت: این معاونت 
با همکاری سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری کرج، اقدام 

به راه اندازی گرمخانه سیار در کرج کرده است.
حســین دقیقیان اظهارکرد: راه اندازی گرمخانه ســیار، برای ارائه 

خدمات به افراد بی خانمان در این روزهای سرد بوده است.
وی گفت: در این گرمخانه کلیه خدمات بهداشتی، درمانی، لباس 

و غذای گرم به مددجویان ارائه خواهد شد.
وی خاطر نشــان کرد: شــهروندان می توانند به منظورهمکاری با 
شــهرداری کــرج می توانند محل حضــور کارتن خواب ها و افراد 
بی خانمان را به سامانه ۱۳۷ اطلاع دهند تا جهت جابه جایی آن ها 

به گرمخانه ها اقدام شود.

انجام آگاه سازی بیش از 28 هزار نفر از شهروندان در خصوص قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: سیدمحمد موسوی 
گفت: به همت واحد اطلاع رسانی و ارتقاء آگاهی های عمومی-حقوقی 
معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم دادگســتری و همکاری 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان چهارمحال و بختیاری، به منظور 
افزایش دانش و ارتقاء ســطح آگاهی مردم شــریف استان، پیام های 
اطلاع رســانی در خصوص قانون جدیدالتصویب الزام به ثبت رسمی 
معامــلات امــوال غیرمنقول، در قالب ۶ پیام و برای بیش از ۲۸ هزار 

نفر در سطح استان ارسال شد.
به گزارش واحد اطلاع رسانی و خبر معاونت اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم دادگستری کل استان چهارمحال و بختیاری، سید محمد 
موســوی گفت: قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول 
تحول شگرفی در نظام حقوقی ایران ایجاد می کند و لازم است ضمن 
تبعیت از این قانون، همه مشاغل مرتبط، نسبت به آن آشنایی کامل 
داشــته باشــند.این مقام قضایی افزود: افزایــش ارتقاء آگاهی های 

عمومی- حقوقی مردم، آموزش ســامانه کاتب، وظایف مشــاوران و 
بنگاه هــای املاک مبنی بر تنظیم پیش نویس قراردادها در ســامانه 
کاتــب و ممنوعیــت تنظیم مبایعه نامه و قولنامه عادی برای اســناد 
مالکیت صادره از سوم تیر ماه ۱۴۰۳ به بعد، به منظور جلوگیری از 

تضییع حقوق متعاملین باید مورد تأکید قرار گیرد.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم دادگســتری کل اســتان 
چهارمحال و بختیاری خاطرنشان کرد: با لازم الاجرا شدن قانون الزام 
به ثبت رســمی معاملات اموال غیرمنقول و راه اندازی سامانه کاتب، 
مشــاوران املاک موظفند که به منظور جلوگیری از تضییع حقوق 
متعاملین و پیشــگیری از تشکیل پرونده های قضایی، به قید فوریت 
به سامانهٔ کاتب متصل شوند که تا آذرماه ۱۴۰۳، تعدادی از مشاوران 
املاک استان به این سامانه متصل نشدند که متعاقباً با همکاری اداره 
کل ثبت اسناد و املاک استان، پیامک های ارشادی و هشداری برای 

ایشان ارسال شد.
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نقش اقتصاد- کرمانشــاه- پری ویسی: در نشست مشترکی 
که با مســاعدت و پیگیری استاندار پرتلاش کرمانشاه در 
دفتر ســردار آبرومند دبیر قرارگاه محرومیت زدایی امام 
حسن مجتبی )ع(، با حضور فرمانده قرارگاه نجف اشرف، 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب و جمعی دیگر از مسئولان 
استان کرمانشاه برگزار شد، توافقات گره گشایی برای رفع 
تنش آبی ۲۰۰ روستای این استان با جذب ۲۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار صورت گرفت.جلسه پیگیری و تأمین منابع 
مالی برای پروژه های آب رسانی به روستاهای دارای تنش 
 آبــی اســتان، بــا حضور ســردار آبرومند دبیــر قرارگاه 

محرومیت زدایی امام حســن مجتبی )ع(، دکتر حبیبی 
اســتاندار کرمانشــاه، فرمانده قرارگاه نجف اشرف سپاه، 
معاون عمرانی اســتانداری، رییس ســازمان مدیریت و 
برنامه ریزی اســتان، مدیرعامل شــرکت آبفا و مدیرکل 
راهداری اســتان در دفتر ســردار آبرومند در تهران برگزار 
شد.اســتاندار کرمانشاه در این دیدار بر اهمیت تأمین آب 
شــرب سالم و بهداشــتی برای روستاییان تأکید کرد و با 
اشاره به پیشرفت مطلوب طرح های آب رسانی پایدار و رفع 
تنش آبی در بسیاری از روستاهای استان، خواستار همراهی 
و حمایت بیشــتر قرارگاه محرومیت زدایی امام حســن 

مجتبــی )ع( بــرای تســریع در اجــرای طرح های حوزه 
آب رســانی شد.دکتر داودی، مدیرعامل آبفای استان نیز 
در این جلســه ضمن تشــکر از استاندار کرمانشاه به خاطر 
پیگیری های مستمر برای تشکیل این جلسه، بر ضرورت 
تأمین اعتبار لازم برای پروژه های آب رسانی تأکید و ابراز 
امیدواری کرد که با همکاری تمامی ارگان ها، مشــکلات 
موجود در این زمینه حل و فصل شود.در پایان این نشست، 
برای تأمین مالی پروژه های آب رسانی، با مبلغ ۲۰۰ میلیارد 
تومان تا پایان سال آتی و آب رسانی پایدار به ۲۰۰ روستای 

دارای تنش آبی استان، توافق شد.

با پیگیری های مستمر استاندار کرمانشاه صورت گرفت؛

 جذب ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای آب رسانی پایدار به روستاهای استان

 ISO 10004:2018 دریافت گواهینامه استاندارد
در راستای مدیریت سنجش رضایت مشتری حاصل شد؛

نقش اقتصاد- چهارمحــال و بختیاری- زهرا مصطفوی: 
ممیزی نهایی اســتاندارد مدیریت سنجش رضایت 
مشتری ISO ۱۰۰۰۴:۲۰۱۸ توسط تیم ممیزی 
مؤسسه SGS سوئیس در تاریخ ۱۴۰۳/۰9/۲۲ در 
شــرکت فولاد سفیددشــت برگزار شد و این شرکت 
 موفــق بــه کســب گواهینامــه ایــن اســتاندارد

 شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد سفیددشت، 
محمود محمدی فشــارکی، مدیرعامل شرکت، 
ضمن قدردانی از تلاش تیم ممیزی، در خصوص 
کســب این موفقیت گفت: یکــی از افتخارات و 
ارزش هــای فولاد سفیددشــت، توجــه ویژه به 
مشــتریان است؛ ازاین رو برقراری ارتباط مؤثر و 
هدفمند با مشتریان یکی از مهم ترین رویکردهای 

این شرکت است.
جمشــید علی بابایی، مدیرتکنولوژی و توســعه 
ضمن تشــکر از تیم ممیزی تصریح کرد: نظرات 
مشــتریان در بهبود کیفیت محصول و خدمات 
نقــش ویــژه ای دارد. بنابراین ضــروری دارد در 
راســتای از بین بردن یا کاهش شــکاف وضعیت 
موجود و وضعیت مطلوب از مشتریان نظرخواهی 
شود و پس از تحلیل نتایج به دست آمده از نظرات 
آنها، برنامه ریزی جامع از ســوی رهبران انجام 

پذیرد.
ســیدمجتبی غیوری، مدیر خرید و سرپرست 
فروش و بازاریابی نیز بیان کرد: ضمن قدردانی 
از تلاش های تیم واحد بازاریابی و فروش و واحد 
تعالی سازمان،ISO ۱۰۰۰۴   برای هر سازمانی 
که مایل است از انتظارات مشتری فراتر رود یک 

نیاز اساسی است.
 بر این اساس، هدف شرکت فولاد سفید دشت 
و خصوصــاً واحد فروش صرف نظر از نوع، اندازه 
یــا محصــول تولید شــده، افزایــش رضایت 
مشتری های بالفعل و بالقوه از طریق درک نیازها 
و انتظــارات، تعریف و اجرای فرآیندهایی برای 
نظــارت و انــدازه گیری رضایــت و حذف علل 
شکایات مشتریان است تا بتواند شایستگی های 
بیشتری در راستای حفظ مشتری، شهرت برند، 
بهبود مســتمر و افزایش فروش و ســودآوری را 

برای شرکت به ارمغان آورد. 
در همین راستا، غلامرضا معصومی رئیس تعالی 
سازمانی و مهندسی صنایع نیز ضمن تشکر از 
حمایت هــا و همکاری مدیــر عامل محترم و 
تلاش هــای همه کارکنان خاطر نشــان کرد: 
شــرکت فــولاد سفیددشــت بــا دریافــت 
گواهینامه های استاندارد، تعهد خود به کیفیت 

در تمام ابعاد ســازمان را نشــان داده است. وی 
افــزود: ســنجش و میزان رضایت مشــتریان 
براساس شاخص های مختلف، استقرار درست 
سیســتم مدیریت ســنجش رضایت مشتری 

براســاس اســتاندارد ISO ۱۰۰۰۴ و کسب 
گواهینامه آن یکی از ارزشــمندترین افتخارات 
برای شــرکت فولادسفیددشــت محســوب 

می گردد.
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 پیشتازی ایران از قطر در برداشت گاز 
میادین مشترک

رئیس عملیات مخازن مشترک پارس جنوبی با بیان اینکه 
۱۳ پالایشــگاه گاز پارس جنوبی در مدار تولید قرار دارد، 
گفت: برداشــت روزانه گاز ایران از میدان مشــترک پارس 
جنوبــی در خلیــج فارس از قطر جلوتر اســت. به گزارش 
تســنیم، مســعود زنگنه با بیان اینکه همه پالایشگاه های 
پارس جنوبی در مدار تولید و بهره برداری قرار دارد، اظهار 
کرد: ۸ تأسیســات ذخیره سازی محصولات پارس جنوبی 
با ظرفیت ۶۴۰ هزار مترمکعب معادل ۴ میلیون بشکه در 
مدار بهره برداری قرار دارد. وی با اشاره به فعالیت ۸ دستگاه 
مخــزن هــر یک بــه ظرفیت ۸۰ هــزار مترمکعب افزود: 
تأسیســات مخازن به دلیل اینکه کار ذخیره ســازی انجام 
می دهند، بدون هیچ مشــکلی می تواند صادرات انجام و 
تهدیــدات احتمالــی را رفع کنند. رئیس عملیات مخازن 
مشــترک پارس جنوبی گفت: تولید روزانه این ۸ مخزن 
مشــترک ۶۷۰ هزار بشکه میعانات گازی در روز است که 
۵۸۰ هزار بشکه آن در تأسیسات راهبری می شود. زنگنه 
با بیان اینکه برداشــت روزانه گاز ایران از میدان مشــترک 
پارس جنوبی در خلیج فارس از قطر جلوتر اســت، اضافه 
کرد: در حال حاضر از نظر تولید و برداشت گاز در میدان 
مشــترک پارس جنوبی از کشور قطر جلو هستیم و تولید 
به قوت خود ادامه دارد. وی از فعالیت ۱۳ پالایشــگاه گاز 
در پارس جنوبی خبر داد و ادامه داد: در سایت یک مجتمع 
گاز پارس جنوبی در عسلویه ۸ پالایشگاه و سایت ۲ کنگان 

تعداد ۵ پالایشگاه گاز تولید و فرآوری گاز دارد.

 عامل اصلی قطع برق در پاییز 
۱۴۰۳ معلوم شد

ذخایر سوخت نیروگاه ها، در سه ماه تابستان و پاییز امسال 
نه تنها پر نشده بلکه ۶۵۰ میلیون لیتر از آن ها تخلیه شده 
است و علت اصلی این کاهش ذخایر سوخت، کمبود گاز 
طبیعی است. به گزارش تجارت نیوز، در حالی که ذخایر 
ســوخت نیروگاه ها در شــهریور امسال نسبت به شهریور 
ســال گذشــته، ۱۵۰ میلیون لیتر افزایش داشته است اما 
برخلاف تمامی ســال های گذشــته در سه ماه تابستان و 
پاییز امســال، ذخایر ســوخت نیروگاه ها نه تنها پر نشده 
بلکه ۶۵۰ میلیون لیتر از آن ها تخلیه شده است. تحلیل ها 
نشان می دهند که علت اصلی این کاهش ذخایر سوخت، 
کمبود گاز طبیعی اســت. از شهریور تا آذر امسال، به طور 
متوســط ماهانــه ۵۶۰ میلیون مترمکعــب از میزان گاز 
تأمین شــده برای نیروگاه ها کاسته شده که این امر باعث 
شده نیروگاه ها به سوخت مایع همچون گازوئیل و مازوت 
روی آورده و ذخایــر خــود را به ســرعت تخلیه کنند. این 
وضعیــت در کنــار قطعی های پی درپی برق، مشــکلات 
زیســت محیطی ناشی از استفاده گسترده از سوخت های 
فسیلی، و فشارهای اقتصادی ناشی از افزایش هزینه های 
تولید برق، موجب نگرانی های جدی در سطح کشور شده 
است. کارشناسان معتقدند که عدم مدیریت مناسب منابع 
سوخت و گاز، یکی از عواملی است که بر کارکرد نیروگاه ها 
و تأمین برق پایدار تأثیر گذاشته و باید برای آن راه حل های 

جدی و فوری اتخاذ شود.

 افزایش درآمد ارزی پتروشیمی ها 
به ۲۵ میلیارد دلار

دبیــرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشــیمی گفت: با 
آمادگی پتروشــیمی ها برای سرمایه گذاری در تولید گاز 
و افزایــش آن به میــزان ۲۰۰ میلیون متر مکعب، درآمد 
ارزی پتروشــیمی ها به بیش از ۲۵ میلیارد دلار افزایش 
مــی یابد. مهــدوی دبیرکل انجمــن کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی در گفتگو با تســنیم از امضــای تفاهم نامه 
جدیدی برای جبران ناترازی گاز در کشور خبر داد و گفت: 
۱۰ تفاهم نامه برای جبران ناترازی گاز و سرمایه گذاری 
در معادن گازی امضا کردیم, این تفاهم نامه ها با ۸ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری در این بخش همراه خواهد بود. وی 
افزود: براساس تفاهم نامه های مذکور، روزانه ۲۰۰ میلیون 
متر مکعب به گاز کشور اضافه خواهد شد. او گفت: تا پایان 
برنامه هفتم توسعه و انجام پروژه های گازی در این بخش، 
پتروشیمی ها ۲۵ میلیارد دلار درآمد ارزی خواهند داشت. 
مهدوی با تأکید براینکه از وزارت نفت و دولت می خواهیم 
روند صدور مجوزها را کوتاه کنند تا سریعتر وارد سرمایه 
گذاری شویم، تصریح کرد: این سرمایه گذاری ها موجب 
می شود ناترازی های گازی در کشور تا بخش قابل توجهی 

جبران شود.
دبیــرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشــیمی درباره 
سیاست جدید ارزی بانک مرکزی و انتقال معاملات نیما 
بــه بــازار توافقی هم گفت: انجام معاملات در بازار توافقی 
بر اســاس عرضه و تقاضا اثار بســیار مثبتی دارد و رانت و 
فســاد را از بین می برد. وی با بیان اینکه نیازهای واقعی 
ارز برای واردات براحتی پوشــش داده می شــود، تصریح 
کــرد: رانــت ارزی با انجام معاملات در بازار توافقی از بین 
می رود. ضمن اینکه ارز بیشتری هم وارد بازار ارز تجاری 
و مرکز مبادله می شود چراکه قیمت ها در این بخش دیگر 
دســتوری نیســت. او با تأکید براینکه نتایج این اقدام را در 
آینــده خواهیم دید، افزود: تقاضاهای ارزی در این بازار با 
مکانیزم عرضه وتقاضا پاسخ داده می شود بدون آنکه دولت 
بخواهد کنترلی داشــته باشــد. مهدوی گفت: در ۸ ماهه 
امسال ۷ میلیارد و ۱۰۵ میلیون دلار فقط در نیما از سوی 
پتروشــیمی ها عرضه شــد؛ تا پایان سال ۱۱ میلیارد دلار 
ارز بــه بــازار توافقی خواهیــم داد، این رقم به جز مصرف 

خودمان است.
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زیر بار گرانی بنزین نمی رویم

گرانی بنزین از تصمیمات دولت اســت که ما زیر 
بار این مسئولیت نمی رویم، چون خود دولت دارد 

تصمیم می گیرد و ما با این گرانی موافق نیستیم 
که بنزین بیشتر از این گران شود.

البتــه درباره گرانی نــرخ ارز در روزهای اخیر در 
کشور باید گفت فقط یک فاکتور تأثیر ندارد بلکه 
مجموعه ای از عوامل وجود دارد، چون بحث فروش 
نفــت، اتفاقاتی که در منطقــه افتاده، تحریم ها، 
تصمیمات دولت که باید به تصمیمی ثابت برسد 
همچنیــن چندنرخی بودن ارز، بی ثباتی در بازار 
و بی اطلاعــی فعالان اقتصادی از سرنوشــت ارز 

ازجمله عوامل ایجاد نوسان در بازار ارز است.
تصمیم درســت و حســابی دولت بــرای ثابت 

نگه داشــتن نــرخ ارز در زمانی اتفاق می افتد که 
وقتی یک نفر از هموطنان عزیز ما به فروشگاهی 
مراجعــه می کند و یک بســته ماکارونی یا پودر 
رختشــویی برمــی دارد حس کنــد که تصمیم 
درستی گرفته شده، چون فقط با حرف زدن، شعار 
دادن و شــانتاژهای خبری نمی شــود نرخ ارز را 

کنترل کرد.
البته باید گروه اقتصادی دولت با مجلس بنشینند 
تصمیم بگیرند که آیا می خواهند ارز را کنترل و 
مدیریت کنند یا همین طوری پیش برود بالاخره 
مــا باید به مردم جواب بدهیــم. گرانی بنزین از 

تصمیمات دولت است که ما زیر بار این مسئولیت 
نمی رویم چون خود دولت دارد تصمیم می گیرد 
و ما با این گرانی موافق نیستیم که بنزین بیشتر 
از این گران شود چون یک تبعاتی در جامعه دارد 
و جامعه امروز ما دیگر کشش بار تورمی سنگین تر 

از این را ندارد و باید به این موضوع ورود کنیم.
همچنیــن محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس 
شــورای اســلامی، چندی پیش در برنامه بدون 
تعارف اعلام کرد که هیچ تصمیمی برای افزایش 
قیمت بنزین در بودجه ۱۴۰۴ پیش بینی نشــده 

است.
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اتلاف ۶۰ درصدی انرژی
ضعف زیرساخت ها یا پرمصرف بودن مردم؟

ساریناف
روزنامه نگار

یکی از متهمان اصلی کمبود برق در کشــور، اتلاف انرژی در شــبکه تولید، 
توزیع و مصرف است. در حالی که مسئولان تلاش می کنند پرمصرف بودن 
را عامل اتلاف عنوان کنند، باید به نقش راندمان پایین تجهیزات در اتلاف 
انــرژی توجــه کرد.موضوع کمبود برق، به یک بحران اقتصادی بدل شــده 
است. تاکنون در رابطه با علل این بحران صحبت های متعددی مطرح شده، 
اما نکته جالب توجه، اصرار مسئولان بر پرمصرف شناختن مردم است. اتلاف 
انرژی در شــبکه تولید، توزیع و مصرف، آماری تکان دهنده دارد که خود 
می تواند اتهام را از مردم بردارد.عباس علی آبادی، وزیر نیرو دولت چهاردهم، 
در آیین آغاز معاملات گواهی صرفه جویی برق گفت: »راندمان متوسط در 
شــبکه برق حدود ۴۰ درصد اســت. یعنی ۶۰ درصد انرژی تلف و تنها ۴۰ 
درصد آن تبدیل به برق می شود. اتلاف به نیروگاه ها محدود نمی شود، بلکه 
همین ۴۰ درصد در شــبکه انتقال و توزیع مدام کمتر می شــود. در نهایت 
لوازم مصرفی در منازل، بخشــی از برق را تلف می کنند و تقریباً هیچ چیز 
باقی نمی ماند.«شایان ذکر است وزیر نیرو در این مراسم گفته است ایران 
در شدت مصرف انرژی مقام نخست جهان را دارد.شاید ابتدا لازم باشد به 

تازه ترین آمار شدت مصرف انرژی در ایران پرداخته شود.
جایگاه نهم ایران در شاخص شدت مصرف انرژی ��

�� Our World In Data منبع دیتا: سایت

بــا توجــه بــه این جدول، ایران در این شــاخص جایگاه نهم را دارد. این 
جایگاه نشــان از آن دارد که ایران برای افزایش هر واحد تولید ناخالص 
داخلی، نیازمند ۲,۲۱ کیلووات ساعت انرژی است؛ شدت مصرف انرژی 
معیاری است که برای اندازه گیری مقدار انرژی مصرفی در تولید هر واحد 

کالا یا خدمات استفاده می شود.
این شاخص گویای آن است که برای تولید هر واحد تولید ناخالص داخلی، 
چه میزان انرژی مصرف می شود. این شاخص به طور کلی میزان مصرف 
کل انرژی شامل نفت، گاز، زغال سنگ، برق و... را نسبت به تولید ناخالص 
داخلی نشــان می دهد.حال مشــخص نیست منظور وزیر نیرو از شدت 
انرژی چیست. اگرچه با توجه به پایین بودن تولید ناخالص داخلی ایران 
نسبت به بسیاری از کشورها، کسب جایگاه نهم نیز نشان از بحران انرژی 
در کشور دارد اما برای حل مشکلات، باید به آمار دقیق اشاره شود چراکه 

به هر صورت، ایران جایگاه اول در شدت مصرف انرژی را ندارد.
اتلاف انرژی به دلیل ضعف زیرساخت ها ��

نکته دوم که در صحبت های وزیر نیرو اهمیت دارد، موضوع اتلاف انرژی 
اســت. مســئولان متعدد، مردم را پرمصرف می دانند و دائم تشــویق به 
صرفه جویی می کنند. اما نکته این اســت که عمدتاً کل انرژی ورودی به 
نیروگاه ها، مبنای تحلیل پرمصرف بودن مردم قرار می گیرد. این در حالی 
اســت که ۶۰ درصد انرژی ورودی به نیروگاه که عمدتاً گاز، گازوئیل و 
مازوت اســت تلف می شــود.به بیان دیگر، مسئولان می گویند گاز بسیار 
زیادی به نیروگاه ها تخصیص داده شــده اســت. از این رو، وقتی موضوع 
ناترازی برق در میان است، مشکل از پرمصرف بودن مردم است که این 
حجم از انرژی که تبدیل به برق شده را درجا مصرف می کنند. در مواجهه 
با این مغالطه باید گفت کل انرژی تخصیص یافته، به برق تبدیل نشده و 
تنها ۴۰ درصد آن تبدیل به برق شــده اســت.اتلاف برق تنها محدود به 
نیروگاه هــا و راندمان پایین آنها نیســت. علاوه بــر پایین بودن راندمان 
نیروگاه ها و ضعف تکنولوژی، باید به اتلاف برق در شبکه توزیع هم اشاره 

کرد.
11 درصد اتلاف برق در شبکه توزیع ��

مهدی مســائلی، دبیر ســندیکای صنعت برق ایران، در آبان سال جاری 
در گفت وگو با تجارت نیوز توضیح داد: »میانگین میزان تلفات برق ایران 
۱۱,۱ درصد است. یعنی می توان گفت در بخش توزیع، حدود ۱۰ درصد 

تلفات وجود دارد. کم کردن این تلفات هزینه زیادی می برد.«
او درباره اقدامات مورد نیاز برای کاهش تلفات گفت: »یکی از اقداماتی 
که باید انجام شــود بازمهندســی شــبکه و دیگری استفاده از تجهیزات 
متفاوت در شبکه است. این موارد هزینه های چشمگیری دربر دارد. در 
بحث انتقال برق هم می توان هادی های پرظرفیت را جایگزین کرد. این 

هادی ها می توانند بر کاهش تلفات انتقال برق تأثیر بگذارند.«
مســائلی خاطرنشان کرد: »بهینه ســازی مصرف و کاهش تلفات بدون 
هزینه نیست. شاید هزینه آنها نسبت به احداث نیروگاه های جدید کمتر 
باشد اما به هر حال هزینه های کاهش تلفات هم قابل توجه بوده و نیازمند 
تجهیزات و تکنولوژی روز دنیاست که هم اکنون در ایران موجود نیست.«

مشکل تولید برق صرفاً نبود سوخت کافی نیست
با توجه به آمار اتلاف انرژی در شبکه تولید و توزیع، باید گفت نمی توان 
کل انرژی تخصیص یافته را به پای تولید برق نوشت. از همین رو گرچه 
نبود سوخت کافی نیروگاهی امری مهم و صحیح است، اما همان سوخت 
تخصیص داده شــده هم در شــبکه تولید و توزیع هدر می رود و مشــکل 

تولید برق، صرفاً نبود سوخت کافی نیست.
بــا ورود تکنولــوژی و بالا رفتــن راندمان نیروگاه ها، قطعــاً نیروگاه ها 
می توانستند با همان سوخت تخصیص یافته، مقدار برق بیشتری تولید 
کنند. این موضوع نشــان دهنده نقش پایین بودن تکنولوژی، راندمان و 
ضعف زیرســاخت ها در کمبود برق اســت.پیش تر آرش نجفی، رئیس 
کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران، در گفت وگو با تجارت نیوز توضیح 
داد: »مشکل اصلی این است که دولت نمی داند اتلاف انرژی عامل اصلی 
مشکلات است. موضوعی که دنیا بیش از ۵۰ سال است روی آن تمرکز 
کرده و به نتایجی رسیده است. از دهه ۷۰ میلادی تا امروز، دولت ها به 
کاهش مصرف انرژی، اصلاح ساختارها و اصلاح تکنولوژی ها پرداخته اند. 
اما برای مثال، ایران همچنان اصرار دارد لوازم خانگی پرمصرف ایرانی را 
تولید و توزیع کند، بدون اینکه تکنولوژی های جدید منتقل شود.«ناگفته 
نمانــد اتــلاف انرژی در حوزه مصرف نیز تنها محدود به مردم نیســت. 
بسیاری از لوازم خانگی کم مصرف یا به دلیل ممنوعیت واردات در بازار 
موجود نیستند یا به دلیل افزایش تورم، بسیاری از دهک های درآمدی، 

قدرت خرید لوازم گران کم مصرف را ندارند.
طرح های بهینه سازی مصرف به کجا رسید؟ ��

در خصوص بهینه سازی مصرف خانگی طرح های زیادی وجود داشت؛ 
از جمله طرح تعویض بخاری های گازی که می توانست به جبران ناترازی 
گاز کمک کند و شاید با جبران ناترازی، سوخت نیروگاهی هم افزایش 
می یافت. اما بســیاری از مســئولان مانع این طرح شــدند و اکنون از 
صرفه جویــی و پرمصرفی مردم صحبــت می کنند.در آخر باید به این 
موضوع اشــاره کرد که جبران اتلاف انرژی در شــبکه تولید، توزیع و 
مصــرف، نیازمنــد ورود تکنولــوژی و افزایش بازدهی در کنار توجه به 
متغیرهای کلان است. تمامی این مشکلات را نمی توان با برون سپاری 
به مردم حل کرد و به علت ماهیت ســاختاری آن، به عزم جدی برای 

wحل مشکلات نیاز است.
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یک کارشــناس ارشد دیپلماسی انرژی گفت: شرایطی 
که اکنون داریم ناشــی از بحران های سیاســی یعنی 
ناکارآمدی انباشته و قانون گذاری اشتباه و البته توام با 
عدم نظارت های دقیق مجلس و توبیخ وزرای قبل است. 
به گزارش ایلنا، مهدی عرب صادق در ارزیابی ریشــه 
ناترازی برق در کشور با بیان اینکه بحران انرژی در کشور 
مــا بحران اقتصادی ایجاد خواهد کرد، اظهار داشــت: 
شــرایطی که اکنون داریم ناشی از بحران های سیاسی 
یعنی ناکارآمدی انباشــته و قانون گذاری اشتباه و البته 
تــوام با عدم نظارت هــای دقیق مجلس و توبیخ وزرای 
قبل اســت. در کشــوری که بیشترین منابع طبیعی را 
دارد ۲۵ درصــد کمبــود دائمی تولید برق و بیش از ۳۳ 
درصد کمبود تولید گاز ناشــی از افت فشــار داریم. ما از 
ناترازی در کشوری صحبت می کنیم که دومین دارنده 
گاز دنیاست. این دیگر ناترازی نیست، ناترازی نامیدن 
ایــن بحــران در حوزه انرژی آدرس غلط اســت. برخی 
نادانســته از ســر تکرار و برخی هم به عمد این را جا 
انداخته انــد. بنابراین ناتــرازی نامیدن این بحران یک 
اشــتباه اســت. اکنون به شرایط بحرانی رسیده ایم و در 
شــرایط کنونی کشور با این چیدمان مسئولین راهکار 
برون رفتی برای این پدیده که موقتی هم نیست وجود 
ندارد. وی با بیان اینکه با ادامه چنین روندی باید جدول 
روشنایی جیره بندی شده بدهیم و نه جدول خاموشی، 
گفت: اکنون یک سوم نیاز مصرف گاز را نمی توانیم تأمین 
کنیم و تا ۸ سال آینده فقط یک سوم را می توانیم تأمین 

کنیم و این نگران کننده است.
مسئولین نظام هیچ وقت مواخذه نشده اند ��

وی تصریح کرد: اگر بپذیریم که تمام عوامل مشکلات 
وضع موجود شــخص وزیر نیروی دولت سیزدهم بوده 
باید محاکمه شــود نه اینکه مسئول پروژه های ویژه در 
شورای عالی امنیت ملی شود. مسئولین نظام هیچ وقت 
پاسخگو نبوده و مواخذه نشده اند و با رویکرد سیاسی و 
نه رویکرد مسئولیت محوری و نگاه تخصصی به مشکلات 
دامن زده اند. اکنون ناترازی و بحران فعلی صنعت برق 
ناشی از تحریم و ناکارآمدی انباشته بوده به جرات و با 

شاخص های دقیق می توان اثبات کرد به زیرساخت های 
کشور خیانت کرده اند و اکنون افراد باید پاسخگو باشند 
نه اینکه مسئولیت جدید بپذیرند دلیل آن نیز این است 
که سیستم های نظارتی و امنیتی در موضوع خود را به 

خواب زده اند.
وعده هایی برای انجام نشدن

عرب صادق با تاکید بر لزوم پاســخگو بودن وزیر نیروی 
دولت قبل گفت: در دولت گذشته اعلام شد که ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه وارد مدار می شــود اما ۴۵۰۰ مگاوات 
وارد مــدار شــد و بیش از ۱۲۰۰ مــگاوات آن در دوره 
روحانی به تولید رسیده بود، یعنی دولت سیزدهم حدود 
۱۰۰۰ مــگاوات وارد مــدار کــرد و از ۱۰ هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر وعده داده شده نیز تنها یک درصد 

تحقق پیدا کرد.
آســیب 50 میلیــارد دلاری دولت ســیزدهم به  ��

زیرساخت های صنعت
وی گفت: دولت قبل بســیار تلاش کرد که خاموشی را 
پنهان کند به طوری که خاموشی را از خانه به کارخانه 
برد، وقتی به یک لامپ یک انرژی یک کیلووات ساعتی 
می رسد کمتر از ۱۰ سنت هزینه می شود اما وقتی این 
انرژی در صنعت به لامپ نمی رسد ۱۰ دلار به شاخص 
GDP کشور آسیب وارد می شود. دولت سیزدهم بالغ 
بر ۵۰ میلیارد دلار به زیرســاخت های صنعت کشــور 
آســیب وارد کرد و تا زمانی که انرژی رایگان در اختیار 
بهره برداران قرار داده شود ما شاهد تداوم این مشکلات 

خواهیم بود.
اگر جرم محرابیان اثبات نشد، بنده را اعدام کنید ��

وی گفت: من معتقدم در دوره قبلی وزارت نیرو به کشور 
خیانت شــد. خوب است محرابیان محاکمه علنی شود 
و از او آدرس ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه را بپرســیم، اگر 
جرم محرابیان اثبات نشد، بنده را اعدام کنید. این فعال 
سیاســی اصولگــرا با بیــان اینکه اســتخراج رمزارز و 
فیلترینگ نیز نمونه هایی از بی تدبیری دولت سیزدهم 
است، افزود: برخی نهادهای خصولتی به ماینینگ مبتلا 
شده اند و این قدرت را دارند که نهادهای نظارتی را دور 
بزنند. وی گفت: اکنون نیز مدیران عالی وزارت نیرو از 
دولــت قبــل باقــی مانده و دو شــغله هســتند و در 
اندیشکده های وابسته به ستاد جلیلی فعالیت می کنند.

35 هزار ناترازی نتیجه سیاست گذاری اشتباه ��
عرب صادق خاطرنشان کرد: مجلس یازدهم نیز شریک 
ماجرای بحران برق در کشور است، برنامه هفتم توسعه 
در مجلس یازدهم تدوین شد که تماماً در حوزه انرژی 
اشتباه است و ما را به قهقرا می برد، در خوشبیانه ترین 
حالت اگر به همه تکالیف برنامه هفتم عمل کنیم ثمره 
آن ۳۵ هزار مگاوات ناترازی خواهد بود، سؤال اینکه این 
چه برنامه پیشرفتی است که ناترازی ۳۵ هزارمگاواتی 
می آورد؟ این مین گذاری اســت که در مســیر دولت 
پزشکیان اتفاق افتاده و دلیل این مدعا نیز وجود مدیرانی 
اســت که رزومه و عملکرد نداشــته و وزارت نیرو را به 
اضمحلال می برند. اکنون در وزارت نیرو فقط شــخص 
وزیر عوض شــده اســت که ایشــان هم هیچ تمایلی به 

شنیدن راهکارها ندارند.
اجرای سیاست های اصل 44 به انحراف رفته است ��

این کارشــناس حوزه انرژی همچنین به موضوع اصل 
۴۴ اشاره و تاکید کرد: اجرای سیاست های اصل ۴۴ از 
اســاس به انحراف رفته اســت و رهبر معظم انقلاب هم 
این را صراحتاً تذکر داده اند. این مافیا و باندها هســتند 
مانع اجرای سیاست های اصل ۴۴ شده اند به طوری که 
مــا امــروز نیروگاه های زیادی در کشــور داریم که به 
خصولتی ها واگذار شده که اهلیت ندارند و پاسخگو نیز 

نیستند.
بیش از 150 تن مازوت به خورد مردم می دهیم ��

عرب صــادق در ادامه به موضوع اســتفاده از مازوت در 
نیروگاه ها اشــاره کرد و گفت: دولت و وزارت نیرو اعلام 
می کنند مازوت سوزی انجام نمی دهیم اما از سوی دیگر 
پیگیر مصوبه ســوزاندن ۵۰ میلیون لیتر مازوت در روز 
هستند در صورتی که در سال های قبل اوج مازوت سوزی 
۳۲ میلیــون لیتر بوده اســت. مازوتــی در نیروگاه باید 
ســوزانده شــود که درصد SO۲ آن زیر ۸ دهم درصد 
باشــد اما اکنون این رقم ۳.۵ درصد اســت یعنی به ازای 
هر یک میلیون لیتر ۳۵ میلیون لیتر SO۲ می سوزانیم. 
بعبــارت دیگر بیــش از ۱۵۰ تن مازوت به خورد مردم 
می دهیــم در همین رابطه بنده به وزارت نیروی دولت 
سیزدهم اعلام کردم چرا از ظرفیت ماده ۵ و ۱۲ قوانین 
حمایت از توسعه صنعت برق و رفع موانع تولید استفاده 
نشده وزیر نیرو اعلام کردند که قوانین در حد رؤیا است 
و ما نمی توانیم اجرا کنیم. ســؤال اینکه اگر قوانین در 
حد رؤیا هستند چرا نوشته می شوند؟ سؤال دیگر اینکه 

اگر نوشته می شوند چرا نظارت صورت نمی گیرد؟
گرفتار بحران بی بازگشت انرژی شده ایم ��

این کارشناس حوزه انرژی گفت: ما امروز گرفتار بحران 
بی بازگشت انرژی شده ایم، بر خلاف آنچه گفته می شود؛ 
انرژی تجدیدپذیر هم مطلقاً به ما کمک نمی کند چون 
مخاطــره امنیــت انرژی در پی دارد. کشــور آلمان ۶۸ 
گیگابایت پتانســیل تولید انرژی بادی دارد در یک روز 
۷ هزار مگاوات انرژی تولید می شود و این در حالی است 
که تکنولوژی اداوات ذخیره ساز و آلترناتیوهای دیگر در 

این کشور وجود دارد اما ما این امکانات را نداریم.
نیروگاه ها 18 برابر صادرات گاز، هرزسوزی می کنند ��

وی با بیان اینکه اکنون ۱۸ برابر صادرات گاز، نیروگاه ها 
هرزســوزی می کنند و این به معنی ترک فعل اســت، 
تصریــح کرد: بر خلاف آنچــه در وزاتخانه های نیرو در 
دولت های مختلف گفته می شود وزارت نیرو با مشکل 
کمبود ســوخت مواجه نیســت زیرا اگر تکالیف برنامه 
ششم اجرا می شد سوخت گاز فعلی و حدود ۳۰ تا ۴۰ 
میلیون لیتر گازوئیل کفاف تولید برق زمستان را می داد، 
مشکل از راندمان است راندمان نیروگاه ها بر خلاف آنچه 
گفته می شود به طور میانگین ۳9.۵ درصد نیست درواقع 
حدود ۳۴ درصد اســت و در دولت ســیزدهم دچار افت 
شدیدتری هم شد. ضمن اینکه اجازه ندادند توربین های 
کلاس F و H وارد کشــور شــده و مانع فاینانس این 

نیروگاه ها شدند.
آتشی که کرسنت سوزان به پا کردند ��

وی با بیان اینکه یکی از عوامل اصلی کمبود سوخت به 
دلیل آتشــی بود که کرسنت سوزان به پا کردند، گفت: 
انرژی در کشــور ما متمرکز نیســت در وزارت خارجه 
دیپلماســی انرژی عملًا رها شده و با اتفاقات منطقه به 
لحــاظ فاکتورهای ژئوپلیتیکی که داریم دچار خفگی 
شــده ایم و نمی توانیم از فرصت های گذشــته استفاده 
کنیم. باید رویکردهای اصلاحی را در دیپلماسی انرژی 
و در تعامل و واردات گاز چه از روسیه چه از قطر انجام 

دهیم.
تحریــم 370 میلیارد دلار به زیرســاخت انرژی  ��

صدمه زد
عرب صادق گفت: ما اکنون بالغ بر ۴۰ میلیارد دلار برای 
بروزرســانی صنعت برق نیاز ارزی داریم که با شــرایط 
تحریم نمی توانیم کاری انجام دهیم ضمن اینکه تحریم 
در یــک دهــه گذشــته بیش از ۳۷۰ میلیــارد دلار به 
زیرســاخت انرژی صدمه زده طبیعتــاً همه اینها باید 
محاسبه و نظام تعرفه گذاری اصلاح شود. بعبارت دیگر 
انرژی برای کسانی که الگوی مصرف را رعایت می کنند، 
رایــگان می شــود و آورده کســانی کــه از رانت انرژی 

برخوردارند خرج زیرساخت ها می شود.

به  زیرساخت های 
کشور خیانت 
کرده اند

 یک کارشناس ارشد 
دیپلماسی  انرژی:
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تحقق توســعه شهری پایدار یک چالش حیاتی برای قرن 
حاضر اســت. اصلی ترین مســائل مربوط به پایداری شهر 
بطــور جــدی و دقیق را می تــوان جنبه های اکولوژیکی، 
سیاســی، اقتصادی و اجتماعی فرآیندهای توسعه شهری 
دانســت. پایداری اغلب مترادف محیط زیســت تلقی می 
شــود اما این تمام داستان نیست. پایداری فقط مربوط به 
محیط زیســت نیســت و در مورد برابری اجتماعی و رفاه 
اقتصادی نیز هست.بررســی تعادل پیچیده بین فعالیت 
های انسانی و فرآیندهای محیطی شهرها و مناطق شهری 
کلید پایداری واقعی است. و پایداری برای سیاره زمین و 
برای افرادی که در آن ساکن هستند، نقطه عطف زندگی 

است.
برای ایجاد درک انتقادی از توســعه شــهری پایدار نیاز به 
مقابله با چالش های پیچیده شکل گیری شهرهای پایدار 
اســت. اینکه چگونه فرآیندهای توســعه شــهری درک، 
ارزیابی و مدیریت شود از طریق یک برنامة با دقت طراحی 
شده که شامل سیاست شهری، برنامه ریزی و علوم زیست 

محیطی است، حاصل می گردد.
 امــا لازم اســت درکــی گســترده از پیوندهــای بیــن 
اکوسیستم های شهری، سیستم های شهری )برنامه ریزی، 
حمل و نقل، انرژی، بازیافت و غیره( و مشکلات چند بعدی 
شهرنشــینی، بویژه آنهایی که به سیاســت های عمومی و 
اجتماعی مربوط می شود، حاصل گردد. ساختن جوامع و 
شهرهایی که از نسل بعدی حمایت کند و یا به بیان ساده 
تر هوای نســل آیندة انســان ها را نیز در مدت حیات خود 
و در مسیر استفاده از منابع طبیعی و سیر تکاملی رشد و 
زندگی خود در رویارویی با محیط زیســت داشــته باشد و 
اینکه هر کدام از ما بتوانیم تأثیر ماندگاری در مسیر زندگی 
مان داشته باشیم به درک عمیقی از چالش های محیطی 
فعلی و دانش و مهارت هایی که برای پاسخ به این مسائل 

مهم که حاصلش پایداری است، منجر می گردد.
پروژه برنامه ریزی برای پایداری اجتماعی شهری و توسعه 
مناطق شهری پایدار با هدف تشدید پایداری اجتماعی به 
عنوان یک مفهوم مهم و اساسی یکی از مبرم ترین مسائل 
در شــهرها اســت. تحقیقات نشــان می دهد که شناخت 
سیاســت ها، رویکردها، فرآیندها و مسائلی که برای آینده 
سیارة ما حیاتی هستند، نحوه زندگی و تصمیم گیری ما 
در مورد محیط زیســت از جمله شــهرهایمان، چگونگی 
ایجاد پیش شرط ها و فرصت ها برای تعامل افراد با جامعه 
و با محیط زیســت شــهری، نشــانه ای از اهمیت مسئله 
»پایداری اجتماعی« است و در دستور کار هر برنامه ریزی 

شهری قرار دارد.
پایداری اجتماعی در تلاش است تا شرایط زندگی را برای 
افرادی که در حال حاضر ســاکن شــهرها هســتند و یا در 
آینده در شهر زندگی می کنند بهبود بخشد این یک مفهوم 
پــر ارزش و چند بعدی اســت کــه جنبه های متعددی از 
زندگی را در بر می گیرد. برابری اجتماعی، تنوع مشمولیت 
رفاه اجتماعی، انسجام در مشارکت، نمونههایی از مفاهیم 

بسیاری هستند که ایده پایداری اجتماعی را متصورند.
تا به امروز، اجماع در مورد چگونگی مفهوم سازی و ارزیابی 
پایــداری اجتماعی حاصل نشــده اســت . زیرا ترتیبات 
اجتماعی پایدار بطور مشخص در جنبه های مختلف قابل 
ارزیابی است و تمرکز را از جنبه های »ملموس تر« پایداری 
اجتماعــی ماننــد اشــتغال و مســکن  بــه جنبه هــای 
»ناملموس تر« مانند رفاه و احساس خوب اجتماعی سوق 
می دهــد. از آنجایی که ایــن جنبه های اخیر را نمی توان 
مســتقل از شــرایط زمینه ای محیط زندگی افراد ارزیابی 

کرد، نیاز به ارزیابی پایداری اجتماعی نیز مهم است.
مطالعه مفهوم پایداری اجتماعی شــهری برای شناسایی 
و اجرا به دو چالش روش شــناختی می پردازد. اولین مورد 
چالش تبدیل مفهوم گســترده پایداری اجتماعی شهری 
اســت که به اهداف خاصی مربوط می شــود و چند بعدی 
بــودن و کلــی بودن آن برای تفســیرپذیری ذهنی افراد 
پیچیده است و ممکن است با مطالبات ساکنین در مناطق 
شــهری مطابقت نداشــته باشد زیرا منافع عموم جامعه و 
محیط زیست را حافظ است. از طرفی چالش دوم، ارزیابی 
پایداری اجتماعی شهری در سراسر مراحل این ایده توسعه 
یافته و عملیاتی کردن پایداری اجتماعی در محیط را می 

طلبد.
اهدافی مانند ارتقای انســجام اجتماعی یا رفاه اجتماعی، 
اغلب توســط برنامــه ریزان تحت عنــوان چتر پایداری 
اجتماعی شــهری تعیین می شــود و همین مفاهیم برای 
شناســایی شاخصهایی برای ارزیابی پیامدهای اجتماعی 
که عمدتاً بر عوامل محیطی و اقتصادی متمرکز شده است 
و اغلــب جنبــه اجتماعــی وعمومی دارد حیاتی اســت. 
همچنین با بررســی تأثیر برنامه ریزی شــهری بر ســطح 
پایداری اجتماعی شهری، یک چارچوب مفهومی کلیدی 
را برای پایداری اجتماعی شهری ترسیم می کند و سپس 
این چارچوب در ارتقای عدالت اجتماعی و شهرنشــینی 
هدایت خواهد شد و اساساً توسعه شهری را در پی خواهد 

داشت.

امیرحسین روان
مهندس معماری

نیویورک تایمز مدعی شد
دلیل بحران انرژی در ایران

در حالی که ایران سال هاســت با مشــکلات زیرســاختی دســت وپنجه نرم می کند، 
رئیس جمهور هشدار داد که این مسئله اکنون به نقطه بحرانی رسیده است. 

به نوشته نیویورک تایمز، در هفته گذشته ادارات دولتی در ایران تعطیل شده یا با ساعات 
کاری کاهش یافته فعالیت می کردند. مدارس و دانشگاه ها به صورت آنلاین کار می کردند. 
و مراکز صنعتی از دریافت برق محروم شــده اند که تولیدات صنعتی را تقریباً به حالت 
تعلیق درآورده است.با اینکه ایران یکی از بزرگ ترین ذخایر گاز طبیعی و نفت خام در 
جهان را در اختیار دارد، اکنون با یک بحران انرژی تمام عیار روبه رو اســت که ناشــی از 
سال ها تحریم، مدیریت ضعیف، زیرساخت های فرسوده، سوء مصرف و حملات هدفمند 
اسرائیل است. رئیس جمهور مسعود پزشکیان در یک سخنرانی زنده تلویزیونی گفت: 
»ما با ناترازی های بســیار شــدیدی در گاز، برق، انرژی، آب، پول و محیط زیست مواجه 
هســتیم. همه این ها در ســطحی هســتند که می توانند به یک بحران تبدیل شوند.« در 
حالی که ایران سال هاست با مشکلات زیرساختی دست وپنجه نرم می کند، رئیس جمهور 
هشــدار داد که این مســئله اکنون به نقطه بحرانی رســیده است.برای بخش عمده ای از 
هفته گذشته، برای صرفه جویی در انرژی کشور تقریباً به حالت تعطیلی درآمد. در حالی 
که ایرانیان ناراضی بودند و رهبران صنعتی هشــدار می دادند که خســارات ناشی از این 
وضعیت به ده ها میلیارد دلار می رسد، پزشکیان هیچ راه حلی جز عذرخواهی ارائه نکرد. 
آقای پزشکیان گفت: »ما باید از مردم عذرخواهی کنیم که در شرایطی قرار گرفته ایم 
که آن ها باید این فشارها را تحمل کنند. ان شاءالله سال آینده تلاش خواهیم کرد تا این 
اتفاق تکرار نشود.« مقامات اعلام کرده اند که کسری گاز مورد نیاز کشور برای عملکرد 
عادی، حدود ۳۵۰ میلیون متر مکعب در روز است و با کاهش شدید دما و افزایش تقاضا، 

مسئولان مجبور شده اند به اقدامات شدیدی برای سهمیه بندی گاز متوسل شوند.
دو گزینه دولت ��

دولت با دو انتخاب دشــوار مواجه بود: یا باید خدمات گاز به خانه های مســکونی را قطع 
می کــرد، یــا عرضه گاز به نیروگاه هایی که برق تولید می کنند را متوقف می کرد. دولت 
گزینه دوم را انتخاب کرد، زیرا قطع گاز واحدهای مسکونی با خطرات ایمنی جدی همراه 
بود و منبع اصلی گرمایش برای اکثر ایرانیان را قطع می کرد. سید حمید حسینی، عضو 
کمیته انرژی اتاق بازرگانی، در مصاحبه ای گفت: »سیاســت دولت این اســت که به هر 
قیمتی از قطع گاز و گرمایش خانه ها جلوگیری کند. آن ها در تلاش هســتند بحران را 
مدیریت و آســیب ها را کنترل کنند، زیرا این وضعیت مانند انباری از باروت اســت که 
می تواند منفجر شــود و در سراســر کشور ناآرامی ایجاد کند.«تا روز جمعه، ۱۷ نیروگاه 
به طور کامل از شبکه خارج شده بودند و مابقی نیز تنها به صورت محدود فعالیت می کردند. 
شــرکت توانیر به تولیدکنندگان در بخش های مختلف از فولاد و شیشــه گرفته تا مواد 
غذایی و دارویی هشــدار داد که باید خود را برای قطعی های گســترده برق آماده کنند، 
قطعی هایی که ممکن است روزها یا حتی هفته ها طول بکشد. این خبر صنایع دولتی و 
خصوصی را آشفته کرد. مهدی بستانچی، رئیس شورای هماهنگی صنایع کشور، نهادی 
که به عنوان رابط بین صنایع و دولت فعالیت می کند، در مصاحبه ای گفت که وضعیت 
فاجعه بار اســت و مشــابه چیزی که صنایع تاکنون تجربه کرده باشند، نیست. او برآورد 
کرد که خسارات وارده در همین هفته گذشته می تواند تولیدات صنعتی ایران را حداقل 
۳۰ تا ۵۰ درصد کاهش دهد و زیانی معادل ده ها میلیارد دلار به بار آورد. وی افزود که 
هیچ بنگاهی از این بحران در امان نمانده اســت، اما کارخانه های کوچک و متوســط 
بیشترین آسیب را دیده اند. آقای بستانچی گفت: »طبیعتاً، خسارات ناشی از قطعی های 
گسترده و ناگهانی برق که تمام هفته ادامه داشته، برای صنایع بسیار جدی خواهد بود.«

وضعیت دشوار ژئوپلیتیکی ��
بحران انرژی ایران را در زمانی به طور خاص دشوار از نظر ژئوپلیتیکی گرفتار کرده است. 
جایگاه منطقه ای ایران به عنوان یک قدرت تأثیرگذار آسیب دیده است؛ به ویژه پس از 
سقوط دولت بشار اسد در سوریه و تضعیف حزب الله توسط اسرائیل در لبنان. پیش بینی 
می شــود رئیس جمهور منتخب، دونالد جی. ترامپ، فشــار حداکثری بر ایران را افزایش 
دهد و سیاســت هایی اعمال کند که اقتصاد را بیشــتر تحت فشــار قرار دهد. ارزش پول 
ملــی، ریــال، نیز در این هفته ســقوط آزاد کرده و بــه پایین ترین نرخ خود در برابر دلار 
رسیده است. همه این مسائل دولت را در وضعیتی آسیب پذیر قرار داده است، در حالی 
که به شــدت در تلاش اســت تا هر بحرانی را مهار کند.یک عامل کم تر شناخته شــده که 
بحران انرژی امســال را تشــدید کرده، خرابکاری ماه فوریه در دو خط لوله گاز در ایران 
بوده که منسوب به اسرائیل شده و به عنوان بخشی از جنگ مخفیانه دو طرف تلقی شده 
است. در نتیجه، دولت به صورت مخفیانه از ذخایر اضطراری گاز برای جلوگیری از اختلال 
در خدمات رسانی به میلیون ها نفر استفاده کرد. به ادعای نیویورک تایمز، این اطلاعات 
توســط یک مقام وزارت نفت و یک عضو کمیته انرژی اتاق بازرگانی، تأیید شــده اســت. 
مسعود پزشکیان، که در ماه ژوئیه به ریاست جمهوری انتخاب شد، گفته است که دولت 

او یک ذخیره انرژی تخلیه شده را به ارث برده که نتوانسته آن را دوباره پر کند.
چالش هایی در تمام زنجیره ��

گاز طبیعی حدود ۷۰ درصد از انرژی ایران را تأمین می کند، که این نرخ بسیار بالاتر از 
ایالات متحده و اروپا است. بر اساس مطالعات بین المللی انرژی، دولت پروژه ای بلندپروازانه 
برای انتقال گاز به تمام نقاط ایران، حتی روستاهای کوچک را اجرا کرده و اکنون حدود 
9۰ درصد از خانه های ایرانی برای گرمایش و پخت وپز به گاز وابسته هستند. تحلیل گران 
بحران فعلی را به مجموعه ای از مشکلات نسبت داده اند، از جمله زیرساخت های فرسوده 
در کل زنجیره تولید و توزیع. به دلیل تحریم ها، ایران در جذب سرمایه گذاری خارجی 
برای توسعه و نوسازی بخش انرژی خود دچار مشکل شده است. سوءمدیریت، فساد و 
قیمت های ارزان که باعث مصرف بی رویه می شــوند، از دیگر عوامل تأثیرگذار هســتند.
اسفندیار باتمانقلیچ، مدیرعامل بنیاد بورس و بازار، یک اندیشکده اقتصادی مستقر در 
لندن که اقتصاد ایران را رصد می کند، گفت: »در تمام زنجیره، چالش هایی وجود دارد 
که باعث می شــود ایران نتواند به اندازه نیاز خود برق تولید کند و در عین حال نتواند 
مصرف را کاهش دهد. ادامه این وضعیت بسیار دشوار است.«ایران از ماه نوامبر قطعی های 
برق دو ساعته روزانه برنامه ریزی شده برای خانه های مسکونی را اعمال کرد، اما این کافی 
نبــود. اکنــون قطعی های برق به صورت تصادفی تر و بــرای مدت های طولانی تر اتفاق 
می افتند. هفته گذشته، مدارس، دانشگاه ها، بانک ها و ادارات دولتی در ۲۸ استان از ۳۱ 
استان ایران با اطلاع یک روزه تعطیل شدند تا در انرژی صرفه جویی شود. تا روز پنج شنبه، 
دولت اعلام کرد که همه مدارس و مؤسســات آموزش عالی به صورت آموزش آنلاین 
خواهند بود، اقدامی که از زمان همه گیری کرونا انجام نشــده بود. ادارات دولتی نیز با 
کاهش ســاعات کاری به فعالیت ادامه خواهند داد و تا اطلاع ثانوی ســاعت ۱۴ تعطیل 

می شوند تا مصرف انرژی کاهش یابد.

جزئیات جدید از پرونده پاساژ موبایل تهران
ماجرای علاءالدین چیست؟

شــهردار ناحیه یک منطقه ۱۱ تهران جزئیات 
جدید از پرونده پاســاژ علاء الدین را تشــریح 
کــرد. فرداد عدالت خواه شــهردار ناحیه یک 
منطقــه ۱۱ تهران در گفتگــو با مهر در مورد 
ماجرای اســتقرار نیوجرسی مقابل پاساژ علاء 
الدین اظهارداشت: مالک پاساژ علاء الدین ۱۳ 
ســال اســت به تعهدات خود نسبت به شهر و 
حقوق شهروندی عمل نکرده است. این پاساژ 
در خصوص موضوعات شهرســازی و نا ایمنی 
ســازه رأی ماده ۱۰۰ دارد. وی افزود: به دلیل 

در خطــر بودن جان مــردم موضوع عدم رفع 
ایمنی قابل اغماض نیست و روزانه تعداد زیادی 
از افراد در این پاســاژ تردد دارند و جانشــان در 

خطر است.
شهردار ناحیه یک منطقه ۱۱ تهران ادامه داد: 
پرونده رضا علاء الدین در مورد عدم ایمنی این 
پاســاژ مفتوح است. مالک مکلف بوده ۱۳۸۷ 
پارکینگ تأمین کند که ۱۳ ســال اســت این 
موضــوع را مورد توجه قرار نداده اســت. علاء 
الدین ۶ پاســاژ دارد که فقط برای بازار موبایل 

۳۰۰ کسری پارکینگ دارد.
شــهردار ناحیــه یک منطقــه ۱۱ تهران بیان 
داشــت: ۱۳ سال پیش رضا علاء الدین زمینی 

را در خیابان نوفل لوشاتو معرفی کرده و سال 
9۵ پروانه ســاخت گرفته ولی کار را نیمه کاره 
رها کرده اســت. وی در پاســخ به اینکه مالک 
پاساژ مدعی است در حال انجام ایمنی نما بوده 
است و شهرداری درخواست ۵۰ میلیارد تومان 
از مالک کرده است، گفت: امروز کارگرانی روی 
داربست رفته اند تا مالک پاساژ بگوید در حال 
کار هســتیم. اینکه گفته می شــود شهرداری 
درخواســت پول کرده هم دروغ محض است. 
عدالت خواه بیان داشــت: اکنون نیوجرسی به 
دلیل عرض کم معبر برداشــته شده تا تسهیل 
تردد شــهروندان انجام شــود ولی تخلف قابل 

اغماض نیست.
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ژاله علو درگذشت سفر ناسا به عمق جهنم ماجرای خام فروشی پلاسمای ایران به آلمانی ها
ژالــه علو، هنرمند باســابقه تئاتر، ســینما، رادیو و 
تلویزیون روز دوشنبه در یکی از بیمارستان های تهران 
از دنیا رفت. ژاله علو ســال ۱۳۰۶ در محله ســنگلج و 
در خانواده ای زاده شــد که فرهنگ برایشان اهمیت 
داشت. او از دانشسرای مقدماتی مستقیماً وارد رادیو 
شــد و اعــلام برنامــه می کرد. او از ســال ۲۷ به طور 
جدی تری کار خود را در رادیو ادامه داد. اولین نمایش 

رادیویی اش با پرویز خطیبی بود و بعد از آن با مهدی قاسمی، نصرت الله محتشم، 
عزیز الله حاتمی هم همکاری کرد. در همکاری با محتشم برنامه »داستان شب« 
را پایه ریزی کردند. علو در طول سال های فعالیت خود در مجموعه های تلویزیونی 
گوناگونی به ایفای نقش پرداخت و بازی در مجموعه »روزی روزگاری« و فیلم 

سینمایی »مهمان مامان« در ذهن تماشاگران ماندگار است.

یک کاوشــگر ناســا قصد دارد بیش از هر چیزی که 
تاکنون به فضا پرتاب شده است به خورشید نزدیک 
شود. کاوشگر خورشیدی پارکر که در سال ۲۰۱۸ به 
فضا پرتاب شــد به منظور بررســی دقیق تر خورشید 
طراحی شــده است. از آن زمان تاکنون این کاوشگر 
مســتقیماً از میان تاج خورشیدی، یعنی جو بیرونی 
خورشــید که در زمان خورشیدگرفتگی کامل دیده 

می شــود، عبور کرده و حالا قصد دارد به نزدیک ترین فاصله از خورشــید برسد. 
مطابق برنامه ریزی های انجام شده، پارکر روز سه شنبه از میان جو داغ خورشید 
عبور کرده و در فاصله ای رکوردشــکنانه به تنها ۶ میلیون کیلومتری از ســطح 
خورشــید می رســد. این کاوشــگر به گونه ای طراحی شده که علیرغم حرارت 

سوزان بیرون، دمای داخل آن همواره ۳۰ درجه سانتی گراد باقی بماند.

رئیس هیأت مدیره کانون هموفیلی گفت: پلاسما برای 
تهیــه دارو از ایــران به آلمان مــی رود در حالی که هیچ 
حسابرســی ای در این خصوص صــورت نمی گیرد. به 
گــزارش فارس، امین افشــار رئیس هیأت مدیره کانون 
هموفیلی با بیان اینکه از ابتدای امسال ۲۴ بیمار هموفیلی 
جان خود را در اثر کمبود دارو از دســت داده اند، گفت: 

داروی فیبرینــوژن مربــوط به بیماران هموفیلی وجود ندارد با وجود اینکه این دارو 
حیاتی بوده و کار انعقاد خون بیماران هموفیلی را انجام می دهد. وی با بیان اینکه 
این دارو وارداتی است، افزود: این دارو از پلاسما گرفته می شود. مشکل اصلی که در 
کشور وجود دارد، این است که پلاسمای جمع آوری شده خام فروشی می شود. رئیس 
هیأت مدیره کانون هموفیلی متذکر شــد: در ســال گذشــته حدود ۸۰۰ هزار لیتر 

پلاسما جمع آوری شده، اما متاسفانه به خارج از کشور رفته و برنگشته است.

یادداشت

اینفوگرافیک نگاه روز

بازتاب

نوبت اول

محسن خرمی شریف - شهردار قرچک

شهرداری قرچک در نظر دارد به استناد مجوز شماره 403/1/33021 مورخه 1403/07/17 جانشین شورای اسلامی شهر قرچک نسبت به 
فاز دوم احداث سرای محله صالح آباد از طریق برگزاری تجدید مناقصه عمومی اقدام لذا از کلیه پیمانکاران واجد الشرایط دعوت میشود 

جهت اخذ اسناد تجدید مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

آگهی تجدید مناقصه عمومی

مبلغ سپردهمبلغ برآورد اولیهموضوعردیف

 فازدوم احداث سرای محله منطقه یک)صالح1
آباد،مافی آباد(

149/995/720/1297/500/000/000

1 - دستگاه مناقصه گذار: شهرداری قرچک 
2 - سپرده شرکت در تجدید مناقصه بصورت ضمانتنامه بانکی اسناد خزانه یا وجه نقد جهت واریز بحساب 0105978385003 بنام سپرده اشخاص شهرداری 

میباشد و مدت قرارداد 6 ماه میباشد.
3- محل دریافت اسناد تجدید مناقصه : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(

4- محل تسلیم اسناد تجدید مناقصه و پاکات پیشنهادات : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(
5- مهلت اخذ اسناد تجدید مناقصه از 1403/10/04 تا مورخه 1403/10/10 و تحویل پاکات پیشنهادات تا مورخه 1403/10/22 که در سامانه ستاد نیز اعلام 

گردیده است.
6- تشکیل کمیسیون عالی معاملات شهرداری قرچک و بازگشایی پاکتهای پیشنهادی در روز  شنبه مورخه 1403/10/22 راس ساعت 14 در محل سالن 

جلسات شهرداری میباشد.
7- به پیشنهادات مبهم ، مخدوش و فاقد سپرده ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

8- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
9- برندگان اول و دوم و سوم تجدید مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

10- )تامین منابع از محل فروش داراییهای سرمایه ای میباشد.(
11- ســایر اطلاعات و جزئیات فنی مربوط به معامله در اســناد تجدید مناقصه واقع در ســامانه ستاد )شهرداری قرچک ( قید و هزینه آگهی برعهده برنده 

تجدید مناقصه میباشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/04 - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/11

توسعه شهری پایدار چگونه محقق می شود

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور
 نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :0933۷190881


